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Gmina Zaniemyśl. Sesja Rady Gminy 

RO.0002.3.2024 

Protokół (PROJEKT) 

III Sesja Rady Gminy w dniu 24 czerwca 2024 r. 

Miejsce posiedzenia: Gminny Ośrodek Kultury w Zaniemyślu 

Obrady rozpoczęto 24 czerwca 2024 r. o godz. 16:00, a zakończono o godz. 20:56 tego samego 
dnia 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków 

Obecni: 

1. Marcin Brylewski 
2. Paweł  Jagodziński 
3. Filip Kalisz 
4. Katarzyna  Konieczna 
5. Kacper Łaniak 
6. Michał  Maliński 
7. Mateusz Manikowski 
8. Michał Marciniak 
9. Przemysław Nowak 
10. Ewelina Sikorska 
11. Ewelina Siudzińska 
12. Krzysztof Stróżyk 
13. Katarzyna Szymczak-Kozak 
14. Piotr Walkowiak 

 
1. Otwarcie sesji, powitanie Radnych i zaproszonych gości. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dzień dobry Państwu. Otwieram trzecią sesję Rady Gminy Zaniemyśl w kadencji 2024-2029. 
Witam Wójta Pana Grzegorza Grale, witam Panie i Panów Radnych, witam Panie i Panów 
Sołtysów, Sołectw Gminy Zaniemyśl, witam Radcę Prawną Panią Aleksandrę Kupczyk-
Zajączkowską, witam Kierowników Referatów Urzędu Gminy, Witam Dyrektorów jednostek 
organizacyjnych Gminy, witam Prezesa spółki gminnej, witam Panie Dyrektor Szkół, witam 
wszystkich Państwa zebranych na tej sali oraz obserwujących sesję przez Internet. Informacje 
dotyczące jawności posiedzeń transmisji i utrwalania obrad oraz ochrony danych osobowych 
uczestniczących w obradach Rady Gminy Zaniemyśl. Informuję, że obrady Rady Gminy Zaniemyśl 
są transmitowane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk, zgodnie z ustawą o 
samorządzie gminnym. Nagrania obrad udostępnione są poprzez Biuletyn Informacji Publicznej 
Gminy Zaniemyśl. Uczestnicząc w sesji Rady Gminy Zaniemyśl wyrażacie Państwo zgodę na 
przetwarzanie i upublicznianie swoich danych osobowych.  
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Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu 

1. Grzegorz Grala, Wójt Gminy Zaniemyśl  
2. Agnieszka Scheffler, Skarbnik Gminy  
3. Aleksandra Kupczyk-Zajączkowska, Radca Prawny 
4. Barbara Madajczak, Kierownik Referatu Organizacyjnego 
5. Marcin Kropiński, Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa 
6. Przemysław Łukaszyk, Prezes ZGK Zaniemyśl sp. z o.o. Zaniemyśl 
7. Alina Sobkowiak, Dyrektor Biblioteki Publicznej 
8. Magdalena Haberland, Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej 
9. Edyta Jankowska, Dyrektor CUW Zaniemyśl  
10. Katarzyna Kicinska-Pajchrowska, Dyrektor GOK Zaniemyśl 
11. Sołtysi Sołectw Gminy Zaniemyśl (lista obecności Sołtysów stanowi załącznik nr 2 do 
niniejszego protokołu) 

2. Stwierdzenie quorum Radnych. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Na podstawie listy obecności i zebranych Radnych na sali stwierdzam, że w dzisiejszej sesji 
uczestniczy 13 Radnych, co jest liczbą wystarczającą do podejmowania prawomocnych uchwał. 

3. Przedstawienie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Przeczytam teraz porządek obrad. 
 
1. Otwarcie sesji, powitanie Radnych i zaproszonych gości. 
2. Stwierdzenie quorum Radnych. 
3. Przedstawienie porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z II sesji Rady Gminy Zaniemyśl. 
5. Informacje Wójta z działalności międzysesyjnej. 
6. Interpelacje i zapytania Radnych. 
7. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych. 
8. Podjęcie uchwał: 
 1) w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Zaniemyśl wotum zaufania: 
  a) prezentacja Raportu o stanie Gminy, 
  b) debata nad Raportem o stanie Gminy, 
  c) głosowanie uchwały; 
 2) w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 
budżetu Gminy Zaniemyśl za 2023 rok: 
  a) rozpatrzenie sprawozdań, finansowego za 2023 rok oraz z wykonania budżetu Gminy 
Zaniemyśl za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego, 
  b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu  
z wykonania budżetu Gminy Zaniemyśl za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia  
i objaśnieniami, 



str. 3 
 

  c) dyskusja nad sprawozdaniami, 
  d) głosowanie uchwały; 
 3) w sprawie udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Zaniemyśl za wykonanie budżetu 
Gminy Zaniemyśl za 2023 rok: 
  a) przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Zaniemyśl w sprawie udzielenia 
absolutorium dla Wójta Gminy Zaniemyśl, 
  b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o wniosku Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Zaniemyśl w sprawie udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Zaniemyśl 
z tytułu wykonania budżetu Gminy Zaniemyśl za rok 2023, 
  c) dyskusja, 
  d) głosowanie uchwały; 
 4) w sprawie wyrażania zgody na zaciągnięcie zobowiązania finansowego na okres 
przekraczający rok budżetowy; 
 5) w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na rok 2024; 
 6) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl; 
 7) w sprawie zmiany Uchwały Nr IV/43/2019 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 lutego 2019 r.  
w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów 
objętych wychowaniem przedszkolnym do końca roku szkolnego w roku kalendarzowym,  
w którym kończą 6 lat w przedszkolu publicznym, dla którego organem prowadzącym jest Gmina 
Zaniemyśl; 
 8) w sprawie zmiany uchwały Nr XVIII/117/92 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 26 października 
1992 r. w sprawie przystąpienia Gminy Zaniemyśl do stowarzyszenia Wielkopolski Ośrodek 
Kształcenia i Studiów Samorządowych; 
 9) w sprawie zmiany do „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie gminy Zaniemyśl na rok 2024”; 
 10) w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę i odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości stanowiącej własność Gminy 
Zaniemyśl; 
 11) w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność Gminy 
Zaniemyśl; 
 12) w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność Gminy 
Zaniemyśl; 
 13) w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność Gminy 
Zaniemyśl; 
 14) w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę i odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości stanowiącej własność Gminy 
Zaniemyśl. 
9. Wolne głosy i wnioski. 
10. Zamknięcie sesji. 

4. Przyjęcie protokołu z II sesji Rady Gminy Zaniemyśl. 
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Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania i uwagi do projektu protokołu z drugiej sesji Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 27 maja 
2024 roku? Jeśli nie ma, proszę o podłączenie głosowania. Proszę Radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
przyjęcia protokołu z II sesji Rady Gminy Zaniemyśl 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
5. Informacje Wójta z działalności międzysesyjnej. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę Panie Wójcie o przedstawienie informacji. 

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Dzień dobry, witam Państwa. Przedstawię teraz informację z działalności międzysesyjnej. 
Informacja Wójta Gminy Zaniemyśl na posiedzenie Rady Gminy Zaniemyśl w dniu 24 czerwca 
2024 w zakresie gospodarki nieruchomościami, ochrony zabytków, rolnictwa i ochrony przyrody. 
W dniu 19 czerwca 2024 zawarłem w imieniu Gminy Zaniemyśl umowę darowizny 
nieruchomości od Skarbu Państwa. Jest to działka gruntu numer 160 położona w obrębie 
ewidencyjnym Luboniec. Jest to ostatni brakujący fragment publicznej drogi gminnej Zaniemyśl-
Czarnotki. To jest ulica Czarnecka i dalej do Czarnotek. Była to realizacja wcześniejszych uchwał 
Rady Gminy Zaniemyśl dotyczącej tej drogi. Informacja w okresie między sesjami wydałem dwa 
zarządzenia zmieniające budżet na rok 2024, z dnia 28 maja 2024 roku, w którym dokonano 
przeniesień wydatków między rozdziałami i paragrafami, na ogólną kwotę 24 465,97 zł. 
Dodatkowo wprowadzono do budżetu dochody i wydatki bieżące w kwocie 49 678 zł na zadania 
realizowane przez OPS, w tym na, w rozdziale zasiłki okresowe, celowe i pomoc w naturze oraz 
składniki na ubezpieczenia emerytalne i rentowe kwota 3 071 zł, w rozdziale zasiłki stałe kwota 
20 512 zł, na zadania fundusz pomocowy artykuł 13 ustawy z dnia 12 marca 2022 roku kwota 13 
904 zł, w rozdziale składki na ubezpieczenie zdrowotne opłacane za osoby pobierające niektóre 
świadczenia rodzinne oraz za osoby pobierające zasiłki dla opiekunów kwota 1821 złotych, na 
zadania fundusz pomocowy realizacja świadczeń rodzinnych 10 370 złotych, z dnia 7 czerwca 
2024, w którym dokonano przeniesień wydatków między rozdziałami i paragrafami na ogólną 
kwotę 20 498,59 zł, dodatkowo dochody i wydatki bieżące ulegają zwiększeniu o kwotę 133 
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804,15 zł, w tym na zadanie obowiązek zapewnienia bezpłatnego gminnego przewozu 
pasażerskiego dla wyborców ujętych w spisie wyborców w dniu 9 czerwca 2024 kwota 18 tysięcy 
złotych, zadanie wybory do Parlamentu Europejskiego kwota 26 800 zł, zadanie Fundusz 
Pomocowy środki na edukację dzieci z Ukrainy kwota 34 743 zł, zadanie wyposażenie szkół w 
podręczniki, materiały edukacyjne lub materiały ćwiczeniowe oraz na sfinansowanie kosztów 
zakupów podręczników, materiałów edukacyjnych lub materiałów ćwiczeniowych w przypadku 
szkół prowadzonych przez osoby prawne inne niż jednostki samorządu terytorialnego lub osoby 
fizyczne kwota 93 368,15 zł, na zadanie zrealizowane przez OPS w rozdziale pozostała działalność 
zmniejsza się dochody i wydatki o kwotę 39 107 zł. Informacje z Referatu Inwestycji i Gospodarki 
Komunalnej. W czwartek 20 czerwca 2024 roku oficjalnie otwarto kort tenisowy przy Orliku. 
Bezpłatnej rezerwacji można dokonać na terenie Orlika. Inwestycja była współfinansowana ze 
środków Unii Europejskiej PROW 2014-2020 w ramach działania - wsparcie na wdrażanie 
operacji w ramach strategii rozwoju lokalnego kierowanego przez społeczność, działanie - 
wsparcie dla rozwoju lokalnego w ramach inicjatywy LIDER, objętego programem w zakresie 
rozwój ogólnodostępnej i niekomercyjnej infrastruktury turystycznej lub rekreacyjnej lub 
kulturalnej. Zakończono realizację inwestycji przebudowa ulicy Spacerowej i Rekreacyjnej w 
Zwoli etap pierwszy i drugi. Inwestycje zrealizowano w ramach ósmej edycji Programu inwestycji 
strategicznych Polski Ład. W dniu 28 maja 2024 roku dokonano odbioru inwestycji. W dniu 10 
czerwca 2024 roku otwarto zamówienie publiczne na prace konserwatorskie, restauratorskie i 
roboty budowlane w Domku Szwajcarskim na Wyspie Edwarda, jezioro Raczyńskie Zaniemyśl, 
numer w rejestrze 2503/A . Zadanie finansowane jest w części ze środków przyznanych w formie 
dotacji celowej Powiatu Średzkiego, środków własnych w ramach Rządowego Programu 
Odbudowy. Wpłynęła jedna oferta od JG-BUD Jan Grzybowski, ulica Dolna 36, 61-160 Daszewice 
na kwotę 2 446 470,00 zł bruƩo. W dniu 20 czerwca 2024 roku ogłoszono zamówienie publiczne 
dla inwestycji polegającej na budowie świetlicy wiejskiej wraz z infrastrukturą techniczną i 
wyposażenie w miejscowości Jeziory Wielkie, Gmina Zaniemyśl, działka nr 183/22 . Ofertę można 
składać do dnia 8 lipca 2024 roku. Inwestycja realizowana będzie w ramach VIII edycji Programu 
inwestycji strategicznych Polski Ład. Przygotowane jest zamówienie publiczne na inwestycję 
polegającą na budowie kanalizacji sanitarnej dla miejscowości Lubonieczek etap pierwszy i drugi 
Gmina Zaniemyśl. W najbliższym czasie zamówienie zostanie ogłoszone. Dokonano niezbędnych 
napraw pomostu i promu na Wyspę Edwarda. Zrealizowano bieżące naprawy na Wyspie przed jej 
otwarciem w dniu 1 czerwca 2024 roku dla turystów. W Urzędzie Gminy Zaniemyśl przy ulicy 
Średzkiej 9 można składać cały czas wnioski na dofinansowanie z Programów Czyste Powietrze i 
Ciepłe mieszkanie. Punkt konsultacyjny jest czynny w poniedziałki od godziny 14 do 16 oraz od 
wtorku do czwartku od godziny 14 do 15. informacje międzysesyjne w zakresie Referatu 
Organizacyjnego. Z dniem 1 czerwca rozpoczęto współpracę z firmą Media Technica Piotr 
Borejsza w zakresie produkcji filmów promocyjnych podczas wydarzeń organizowanych na 
terenie Gminy Zaniemyśl. Umowa zakłada produkcję i publiczne udostępnienie trzech filmów w 
miesiącu. Pierwszy film został zrealizowany podczas zjazdu, podczas rajdu Zaniemyskie 
Rowerowanie. W ramach współpracy nagrywane będą również firmy prezentujące gminne 
zabytki. Pierwszy film prezentuje drewniany kościół w Śnieciskach. 15 czerwca odbył się drugi 
rajd z cyklu Zaniemyskie Rowerowanie. Start i meta rajdu zlokalizowane były w miejscowości 
Zwola. W rajdzie wzięło udział 180 uczestników. Dziękujemy za pomoc w organizacji Kole 
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Gospodyń Wiejskich w Zwoli. W imieniu Wielkopolskiego Klubu Tańców Polskich zapraszamy 
dzieci i młodzież z terenu Gminy do udziału w bezpłatnych warsztatach tańców polskich. Zajęcia 
odbędą się w dniach 31 sierpnia, 1 września w Hali widowiskowo-sportowej w Zaniemyślu. 
Zapisy na warsztaty przyjmowane są przez formularz zgłoszeniowy dostępny na urzędowej 
stronie internetowej. Projekt współfinansowany z budżetu Gmina Zaniemyśl w ramach realizacji 
zadania publicznego Kultura, sztuka, ochrona dóbr kultury i dziedzictwa narodowego. Zgłoszono 
wniosek o płatność w ramach dofinansowania zadania budowa boiska do tenisa Łęknie. 20 
czerwca odbyło się uroczyste otwarcie i przekazanie do użytkowania kortu tenisowego Łęknie. W 
czerwcu na terenie Gminy odbywały się pikniki Sołeckie. Gmina Zaniemyśl przekazała 
organizatorom gadżety. Zebrania sołeckie. Zgodnie z uchwałą Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 
marca 2024 roku zarządzającej wybory sołtysów i rad sołeckich, Sołectw Gminy Zaniemyśl oraz 
zarządzeń Wójta od 15 maja do 13 czerwca bieżącego roku odbywały się zebrania wiejskie dla 
wyboru sołtysa i członków rad sołeckich. Wybrani zostali sołtysi. Sołectwo Jaszkowo, 
uprawnionych do głosowania 183 osoby, obecnych na zebraniu wiejskim było 21 osób, Sołtysem 
została Pani Banach Dorota. Sołectwo Winna, uprawnionych do głosowania 50 osób, obecnych 
na zebraniu wiejskim 21 osób, Sołtysem został wybrany Pan Dudziak Maciej. Sołectwo 
Zaniemyśl, do głosowania uprawnionych 2002 osoby obecnych na zebraniu wiejskim 21 osób 
Sołtysem został wybrany Pan Kazimierz Kaźmierczak. Sołectwo Pigłowice, uprawnionych do 
głosowania 170 osób, obecnych na zebraniu wiejskim 21 osób, Sołtysem został wybrany Pan 
Stefan Jankowiak. Sołectwo Jeziory Wielkie, uprawnionych do głosowania 268 osób, obecnych 
na zebraniu wiejskim 18 osób, Sołtysem został wybrany Pan Filip Kalisz. Sołectwo Lubonieczek, 
uprawnionych do głosowania 340 osób, obecnych na zebraniu wiejskim 29 osób, Sołtysem został 
wybrany Pan Stanisław Lewandowski. Sołectwo Płaczki, uprawnionych do głosowania 31 osób, 
obecnych na zebraniu wiejskim 12 osób, Sołtysem został wybrany Pan Paweł Koronka. Sołectwo 
Polwica, uprawnionych do głosowania 211 osób, obecnych na zebraniu wiejskim 31 osób, 
Sołtysem została wybrana Pani Iwona Florek. Sołectwo Zwola, uprawnionych do głosowania 300 
osób, obecnych na zebraniu wiejskim 32 osoby, Sołtysem została wybrana Pani Hanna Nowaczyk. 
Sołectwo Mądre, uprawnionych do głosowania 30 osób, obecnych na zebraniu wiejskim 10 osób, 
Sołtysem została wybrana Pani Cecylia Nowak. Sołectwo Luboniec, uprawnionych do głosowania 
61 osób, obecnych na zebraniu wiejskim 8 osób, Sołtysem została wybrana Pani Barbara 
Pankowska. Sołectwo Bożydar, uprawnionych do głosowania 63 osoby, obecnych na zebraniu 
wiejskim 11 osób, Sołtysem został wybrany Pan Piotr Rozmiarek. Sołectwo Brzostek, 
uprawnionych do głosowania 101 osób, obecnych na zebraniu wiejskim 24 osoby, Sołtysem 
została wybrana Pani Barbara Szczepańska. Sołectwo Kępa uprawnionych do głosowania 143 
osoby, obecnych na zebraniu wiejskim 16 osób, Sołtysem został wybrany Pan Sobczak Bartosz. 
Sołectwo Polesie uprawnionych do głosowania 73 osoby, obecnych na zebraniu wiejskim 35 
osób, Sołtysem została wybrana Pani Jolanta Tomczak. Sołectwo Jeziory Małe, uprawnionych do 
głosowania 746 osób, obecnych na zebraniu wiejskim 33 osoby, Sołtysem został wybrany Pan 
Walkowiak Piotr. Sołectwo Śnieciska, uprawnionych do głosowania 314 osób, obecnych na 
zebraniu wiejskim 18 osób, Sołtysem został wybrany Pan Walkowiak Zbigniew. Sołectwo 
Czarnotki, uprawnionych do głosowania 185 osób, obecnych na zebraniu wiejskim 25 osób, 
Sołtysem została wybrana Pani Arleta Wizła. Wszystkim Sołtysom gratuluję wyboru. Spotkanie z 
nowo wybranymi Sołtysami planujemy w miesiącu lipcu. Termin zostanie ustalony i podany 
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wkrótce do wiadomości. Mieszkańców Gminy Zaniemyśl po 60 roku życia zachęcamy do 
skorzystania z Programu Gmina Przyjazna Seniorom i dołączenia do Ogólnopolskiej Karty 
Seniora. Po wypełnieniu formularza w Biurze Obsługi Klienta otrzymają Państwo kartę 
uprawniającą do zniżek w wybranych punktach na terenie całej Polski. Szczegółowe informacje 
dostępne na stronie internetowej www.glosseniora.pl Przypominam o wdrożonej w Urzędzie 
Gminy mobilnej aplikacji m-Instytucja. W aplikacji możliwe jest kontrolowanie spraw związanych 
z harmonogramem wywozu odpadów, kontrolowanie opłat czy składanie deklaracji. Aplikacja 
obsługuje również inne obszary, na przykład podatki od nieruchomości. I w tą zakładkę 
szczególnie zalecam zaglądnąć. Kadry, trwa nabór na stanowiska Sekretarza gminy. Na konkurs 
zostało złożonych pięć ofert, które ocenione, które zostały ocenione pod względem formalnym. 
Wszystkie spełniały wymagania określone w ogłoszeniu i w związku z tym zaprosiliśmy na 
rozmowę wszystkich kandydatów, które odbyło się w dniu dzisiejszym rano. W ramach umowy z 
Powiatem, z Powiatowym Urzędem Pracy w Środzie o organizację stażu zatrudniliśmy jedną 
osobę do utrzymania porządku na plaży. Zakład Gospodarki Komunalnej. Gospodarka wodno-
ściekowa. Przedsiębiorstwo na podstawie decyzji nr 05/2007 RIOS 7033.05.2017 z dnia 9 lutego 
2017 roku w sprawie udzielenia zezwolenia na prowadzenie zbiorowego zaopatrzenia w wodę i 
zbiorowego odprowadzania ścieków zapewniało ciągłość dostaw wody oraz ciągłość odbioru 
ścieków w instalacjach posiadanych przez Przedsiębiorstwo. Przedsiębiorstwo prowadzi stałą 
kontrolę jakości wody oraz parametry odprowadzonych ścieków. Przedsiębiorstwo wykonywało 
prace konserwatorskie w pompowniach ścieków oraz sieciach kanalizacji sanitarnej na terenie 
Gminy Zaniemyśl. Wyczyszczono główną przepompownię ścieków w miejscowości Łękno. 
Przedsiębiorstwo usunęło cztery awarie przepompowni ścieków. Spółka sukcesywnie wymienia 
wodomierze u odbiorców usług. Spółka rozpoczęła również testy wodomierzy w systemie 
odczytu GSM. W okresie międzysesyjnym Przedsiębiorstwo wykonało pięć przyłączy 
kanalizacyjnych oraz sześć przyłączy wodociągowych. Na zlecenie Gminy wykonywało usługę 
czyszczenia rur w ciągu kanalizacji deszczowej wraz z kratkami deszczowymi w miejscowości 
Zaniemyśl. Na zlecenie Przedsiębiorstwo wykonało remont SUW w Polskiej Akademii Nauk w 
Kórniku. Na zlecenie Przedsiębiorstwo wykonało remont wewnętrznej instalacji kanalizacji 
sanitarnej w miejscowości Łękno. Przedsiębiorstwo wykonuje budowę odcinka sieci 
wodociągowej PCV-FIS-110 w miejscowości Czarnotki realizując Wieloletni Plan Modernizacji 
Urządzeń Wodociągowych i Kanalizacyjnych. W dniach 13-14 czerwca Przedsiębiorstwo gościło 
uczniów ze szkół w Radzewie, Środy Wielkopolskiej oraz Bnina w stacji uzdatniania wody w 
Zaniemyślu. Przedsiębiorstwo rozpoczęło akcję pod tytułem 'Kanalizacja to nie śmietnik'. 
Przedsiębiorstwo informuje mieszkańców o zakazie odprowadzania wód opadowych do 
kanalizacji sanitarnej. Hala widowiskowo-sportowa. W okresie międzysesyjnym na Hali 
widowiskowo-sportowej odbywają się następujące zajęcia. W poniedziałki odbywają się zajęcia z 
jogi w dwóch grupach, początkująca i średnio zaawansowana. We wtorki o godzinie 19.00 
odbywają się zajęcia fitness, które prowadzą pracownicy AcƟve Akademii Zaniemyśl, Wojciech 
Gorzelanny. Od 21 maja 2024 roku zajęcia są darmowe, cykl 21 zajęć. Obecnie zajęcia 
prowadzone są raz w tygodniu, ale w okresie letnim planujemy zwiększyć częstotliwość, dwa razy 
w tygodniu aż do wyczerpania puli 21 treningów. Dotychczas odbyły się cztery treningi. Zadanie 
jest współfinansowane przez Gminę Zaniemyśl w ramach Programu Krzewienie kultury fizycznej 
wśród mieszkańców Gminy Zaniemyśl. Uzyskane środki od Gminy to 4000 zł, koszt projektu 
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8109,40 zł, kwotę 4109 zł finansuje Zakład Gospodarki Komunalnej, w tym 2940 zł to wkład 
niefinansowy. Obecnie na głównej płycie Hali odbywają się zajęcia siatkówki. W trakcie ulewnych 
deszczy Hala nadal przecieka. Dach w korytarzu przy salach komputerowych. Każda awaria jest 
zgłaszana do właściciela budynku, czyli do nas do Gminy. Zakład Gospodarki Komunalnej 
dokonuje na bieżąco konserwacji i napraw. W okresie letnim planowane jest przemalowanie 
niektórych pomieszczeń oraz generalne porządki sezonowe. Pozostała działalność. Spółka na 
podstawie zleceń z Gminy wykonuje prace porządkowe oraz inne roboty na terenie Gminy 
Zaniemyśl. Zakład na zlecenie mieszkańców Gminy wykonywał usługi koparko-ładowarką . Spółka 
wykonuje na bieżąco prace zlecone z zakresu utrzymywania zieleni świadczone na rzecz 
mieszkańców Gminy Zaniemyśl. Zakład na zlecenie mieszkańców Gminy Zaniemyśl wykonywał 
usługi wozem asenizacyjnym. Ponadto wykonano cykliczne prace porządkowe na terenie Gminy, 
m.in. sprzątanie ścieżki pieszo-rowerowej, opróżnianie gminnych koszy ulicznych na śmieci. 
Informacje ogólne. Spółka o swych działaniach informuje na bieżąco mieszkańców Gminy przez 
stronę internetową spółki oraz profil na Facebooku. Jeśli ktoś z Państwa nie polubił, to 
zapraszam. Spółka otrzymała informację z Wielkopolskiego Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej o pozytywnym rozpatrzeniu wniosku na pożyczkę, która zostanie 
przeznaczona na zakup i montaż paneli fotowoltaicznych w stacji uzdatnienia wody w 
Czarnotkach o mocy 38,96 kWp. Spółka sukcesywnie realizuje zaktualizowany Plan inwestycyjny. 
Przechodzimy do informacji dotyczącej oświaty. 24 maja minął termin składania ofert na remont 
schodów wejściowych do Szkoły Podstawowej w Śnieciskach. W terminie wpłynęły 4 oferty, z 
których najkorzystniejszą złożyła firma Holt Building, spółka z o.o. na kwotę 29 100 zł bruƩo. 31 
maja minął termin składania ofert na remont dachu Przedszkola Samorządowego Kolorowy 
Świat w Zaniemyślu. W terminie wpłynęły 4 oferty, które są w trakcie weryfikacji. 3 czerwca 
unieważnione zostało postępowanie o udziale zamówienia publicznego prowadzonego w trybie 
podstawowym bez negocjacji pod tytułem Dowóz uczniów do jednostek oświatowych na terenie 
Gminy Zaniemyśl w roku szkolnym 2024-2025. W prowadzonym postępowaniu w terminie 
wpłynęły dwie oferty, z których jedna została odrzucona na podstawie wykluczenia z 
postępowania, a druga, której wartość bruƩo wynosiła 508 200 zł i 55 groszy, przekroczyła 
możliwości finansowe CUW, które zamierzało przeznaczyć na ten cel kwotę 484 514 zł. 3 czerwca 
ponownie ogłoszono postępowanie o udzielenie zamówienia publicznego prowadzonego w 
trybie podstawowym bez negocjacji pod tym samym tytułem. Termin składania ofert minął 11 
czerwca i wpłynęła tylko jedna oferta, która jest w trakcie weryfikacji. 7 czerwca upłynął termin 
składania ofert na ponowne ogłoszenie zapytania na sukcesywną dostawę artykułów 
spożywczych do jednostek oświatowych, dla których organem prowadzącym jest Gmina 
Zaniemyśl w roku szkolnym 2024-2025 nie wpłynęła żadna oferta. 11 czerwca minął termin 
składania ofert na remont podłogi i korytarza w budynku Szkoły Podstawowej w Śnieciskach. W 
terminie wpłynęły dwie oferty, z których najkorzystniejszą złożyła firma Holtbeck, spółka z o.o. 
na kwotę 14 325 zł i 44 grosze. 11 czerwca minął również termin składania ofert na remont 
dachu budynku głównego Szkoły Podstawowej im. Ryszarda Wincentego Berwińskiego w 
Zaniemyślu, część B i C. W terminie wpłynęło 5 ofert, które są w trakcie weryfikacji. W dniu 21 
czerwca w szkołach odbyło się zakończenie roku szkolnego, podczas którego uroczyście 
pożegnano 56 naszych absolwentów. Szkoła im. Berwińskiego w Zaniemyślu. 25 maja odbył się 
finał dziewiątej edycji Wojewódzkiego konkursu wiedzy o generale Józefie Rufinie Wybickim i 



str. 9 
 

symbolach narodowych. Dwóch uczniów z naszej szkoły zostało laureatami tego konkursu. 
Konrad zajął drugie miejsce, a Jędrzej trzecie miejsce. 7 czerwca 52 uczniów zdało egzamin na 
kartę rowerową. Do przeprowadzenia egzaminu wykorzystano plac rowerowy zakupiony w 
ramach Programu rządowego Laboratoria Przyszłości. 14 czerwca odbył się festyn rodzinny 
zorganizowany wspólnie z Radą Rodziców. Szkoła Podstawowa w Śnieciskach. Uczniowie 
oddziału przedszkolnego brali udział w konkursie plastycznym Eco Pharma zorganizowanym przez 
średzki SANEPID. Jeden z uczniów klasy '0' zdobył pierwsze miejsce. W nagrodę cały oddział 19 
czerwca pojechał na podsumowanie do kina i obejrzał za darmo bajkę 'W głowie się nie mieści 
2'. Przedszkole Samorządowe Kolorowy Świat w Zaniemyślu. 25 maja odbył się Festyn Rodzinny. 
11 czerwca w GOK-u odbyło się spotkanie dyrektorów z powiatu śremskiego i średzkiego z 
wizytatorami z kuratorium, którego organizatorem było nasze przedszkole. 4 czerwca odbyło się 
uroczyste zakończenie roku przedszkolnego. Szkoła Podstawowa im. Jana Pawła II w Pigłowicach. 
24 maja odbył się Festyn Rodzinny zorganizowany w celu uczczenia Dnia Rodziny, Dnia Matki 
oraz Dnia Dziecka i Dnia Ojca. 10 czerwca wolontariusze ze szkolnego Koła Caritas udali się do 
hospicjum im. Piotra Króla w Środzie Wielkopolskiej, aby podarować odrobinę uśmiechu i 
radości pacjentom z okazji Dnia Przyjaciela. 11 czerwca w szkole gościł olimpijczyk z Pekinu, Pan 
Rafał Wieruszewski, polski lekarz sprinter. Spotkanie z olimpijczykiem miało charakter 
edukacyjny. Przechodzimy do informacji z Ośrodka Pomocy Społecznej. Obecnie w tutejszym 
Ośrodku realizowane są Programy Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej finansowane w 
całości ze środków Funduszu Solidarnościowego. Opieka wytchnieniowa, wsparciem zostały 
objęte cztery osoby dorosłe, które sprawują bezpośrednią opiekę nad osobami 
niepełnosprawnymi, to jest jedna osoba dorosła i trójka dzieci. Posiadamy jedno wolne miejsce 
dla osoby sprawującej bezpośrednią opiekę nad osobą dorosłą, posiadającą znaczny stopień 
niepełnosprawności. Całkowity koszt zadania to 54 825 zł. Asystent osobisty osoby 
niepełnosprawnej, wsparciem zostały objęte 4 osoby dorosłe ze znacznym stopniem 
niepełnosprawności. Całkowita kwota zadania 173 400 zł. Rozpatrywane są wnioski o stypendia 
socjalne dla uczniów na rok szkolny 2023-2024. Obecnie zostało złożonych 10 wniosków, wydano 
10 decyzji przyznających wyżej wymienione świadczenie. Wypłata nastąpi do dnia 30 czerwca 
2024 roku. Wnioski o refundację podatku VAT za paliwa gazowe dostarczone w okresie od 1 
stycznia do 30 czerwca 2024 roku można składać do końca września 2024 roku. Od początku 
roku złożono 28 wniosków o refundację podatku VAT. Od początku roku przyjęto 18 wniosków o 
wydanie Karty Dużej Rodziny. Wszystkie wnioski rozpatrzono pozytywnie. W tym roku złożono 61 
wniosków i wydano 58 zaświadczeń o wysokości przeciętnego miesięcznego dochodu 
niezbędnych do ubiegania się o dofinansowanie z Programu Czysto Powietrze. Zgodnie z 
zapowiedzią Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji wypłata świadczenia pieniężnego 
na zakwaterowanie i wyżywienie uchodźców wojennych z Ukrainy zakończy się po 30 czerwca 
2024 roku. Ośrodek Pomocy Społecznej w Zaniemyślu w tym roku wypłacił kwotę 332 160 zł, 
osobom, które zapewniły na własny koszt zakwaterowania i wyżywienia obywatelom Ukrainy. 
Stawka dzienna na osobę wynosi 40 zł. Natomiast 10 wniosków na kwotę 14 600 zł zostało 
pozytywnie rozpatrzonych, a wypłata nastąpi po otrzymaniu środków na ten cel. Osoby fizyczne 
oraz podmioty gospodarcze, które aktualnie zapewniają pomoc dla obywateli Ukrainy mogą 
złożyć wniosek o wypłatę świadczenia maksymalnie do 31 lipca 2024 roku. Rekompensata może 
dotyczyć wyłącznie okresu zakwaterowania do 30 czerwca 2024 roku. Należy pamiętać, że jest to 
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termin ostateczny, a wnioski złożone po tym terminie będą pozostawione bez rozpatrzenia. W 
dniu 1 czerwca 2024 roku z okazji Dnia Dziecka zorganizowano przez Gminny Ośrodek Kultury w 
Zaniemyślu, członkowie Zespołu Interdyscyplinarnego, pracownicy Ośrodka Pomocy oraz 
przedstawiciele Komendy Powiatowej Policji w Środzie Wielkopolskiej spotkali się na plaży w 
Zaniemyślu w ramach wspólnej akcji profilaktycznej adresowanej do najmłodszych dzieci z 
terenu całego powiatu. Promowali działania przeciw przemocy domowej pod hasłem 'Jestem 
kochany, jestem szczęśliwy'. Na bieżąco przyjmowane są wnioski i wydawane decyzje ze 
świadczeń rodzinnych, dodatków mieszkaniowych, pomocy społecznej i wszystkich innych spraw 
z zakresu działalności Ośrodka. Informacje z Biblioteki Publicznej. W okresie międzysesyjnym 
oprócz regularnych prac bibliotecznych odbyły się następujące wydarzenia. W dniu 6 czerwca 
odbyła się Kreatywna lekcja biblioteczna dla dzieci z klasy II B ze Szkoły Podstawowej Zaniemyśla. 
Podsumowano konkursy literackie ogłoszone podczas tygodnia bibliotek. Nagrodzono dwie 
osoby w trzech konkursach. W dniu 10 czerwca gośćmi Biblioteki oraz dzieci z klas pierwszych ze 
Szkoły Podstawowej z Zaniemyśla był pisarz książek dla dzieci Paweł Gołuch, znany z autorstwa 
cyklu trzech pozycji pod nazwą 'Smocze Kroniki'. Podsumowano konkurs plastyczny ogłoszony 
podczas tygodnia bibliotek pod nazwą 'Zaniemyska Biblioteka Moich Marzeń'. Wpłynęło 10 prac. 
Przestrzennych makiet biblioteki od uczniów ze Szkoły Podstawowej ze Śniecisk. Przygotowano 
trzy nagrody główne oraz dwa wyróżnienia. Wszyscy pozostali uczestniczy otrzymali nagrody 
pocieszenia i dyplomy. Autorka przygód Kotka Ravevika Aneta Kmieś-Wawrzyniak spotkała się w 
dniu 11 czerwca z dziećmi klas 0. i 3, 0-3 w Szkole Podstawowej w Śnieciskach. Prelegentem 
spotkania podróżniczego w dniu 13 czerwca był Mateusz Fabiszak, podróżnik, bloger, 
maratończyk, który odpowiedział o swojej podróży na Maltę. W dniu 18 czerwca w Bibliotece 
odbyło się przedstawienie teatralne dla dzieci teatru Cieni Latarka pod tytułem 'Wesoła 
Chatynka'. Odbiorcami wyżej wymienionej historii teatralnej były dzieci z Niepublicznego 
Przedszkola Akuku z Jezior Małych. I ostatnia informacja z działalności międzysesyjnej z 
Gminnego Ośrodka Kultury. We wskazanym okresie w Gminnym Ośrodku Kultury zakończył się 
kolejny sezon zajęć. W ofercie GOK było 21 aktywności kulturalnych, w których łącznie brało 
udział 300 osób tygodniowo. Zorganizowane wydarzenia. Chillowy weekend ze zlotem food 
trucków, Festyn Rodzinny z okazji Dnia Dziecka oraz spektaklem dla dzieci realizowanych w 
ramach programu Kultura w Drodze, dofinansowanym ze środków Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Wielkopolskiego oraz Gminy Zaniemyśl. koncert na podsumowanie Roku 
Kulturalnego w wykonaniu podopiecznych Pani Klaudii Popielskiej. Potańcówka z zespołem 
Trychina Band oraz DJ Wojtasem. Przedstawiciele GOK wzięli udział w konferencji Młodzież w 
Centrum organizowanej przez Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej w Poznaniu. GOK użyczał 
odpłatnie i nieodpłatnie sale na próby i przedstawienia dzieci z przedszkoli, wybory do 
Europarlamentu, zebrania sołeckie, wspólnot mieszkaniowych. Zakończyła się realizacja zadania 
Ścieżki Wolności. Mieszkańcy Gminy pod okiem artystów stworzyli na ścianach amfiteatru piękny 
mural upamiętniający Konstancję Raczyńską, Wisławę Szymborską i Jadwigę Zamojską. Obecnie 
trwa cykl wydarzeń Lato w Zaniemyślu. W programie jest prawie 40 wydarzeń, koncerty, 
teatrzyki, warsztaty i wiele innych. Szczegóły na stronie gok.zaniemysl.pl. W imieniu Pani 
Dyrektor serdecznie zapraszamy. Dziękuję.  



str. 11 
 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję Panie Wójcie. Czy są pytania do przedstawionej informacji? Nie widzę żadnych pytań 
tutaj spośród Radnych, jak również w systemie E-sesja, więc zanim jeszcze przejdziemy do 
kolejnego punktu, chciałem powitać osoby, które dołączyły tutaj do nas, Panią Przewodniczącą 
Rady Powiatu, Panią Małgorzatę Fertała, Panią Skarbnik Gminy, Panią Agnieszkę Scheffler, byłą 
Radną, Panią Katarzynę Gomułkiewicz oraz Pana Radnego Powiatowego, Pana Krzysztofa Urbasa. 

6. Interpelacje i zapytania Radnych. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński  
Czy Radni składają interpelacje? Proszę Pani Radna Ewelina Sikorska.  
 
Radna Ewelina Sikorska 
Za pośrednictwem tutaj Pana Przewodniczącego Rady Gminy mam zapytanie do Wójta Gminy 
Zaniemyśl. W związku z niepokojącymi informacjami o rosnących zaległościach w opłatach za 
śmieci, które na koniec ubiegłego roku wyniosły ponad 609 tysięcy podczas gdy w 2022 roku była 
to kwota około 268 tysięcy, zwracam się z zapytaniem o udzielenie informacji na temat 
zadłużenia mieszkańców, ale też przedsiębiorców w opłatach za śmieci, podatki, ewentualnie 
innych opłatach lokalnych, do których zobowiązani są wyżej wymienieni. Interesują mnie kroki, 
jakie Urząd Gminy podejmuje w kierunku egzekucji należności. Proszę o przedstawienie 
szczegółowych danych dotyczących wysokości zadłużenia oraz liczby osób, gospodarstw 
domowych, podmiotów, których dotyczy problem w okresie ostatnich 3 lat. Dodatkowo 
chciałabym dowiedzieć się, jakie konkretne kroki zostały w ostatnich 3 latach podjęte w celu 
egzekwowania należności od dłużników i jaka była ich skuteczność? Czy były stosowane jakieś 
dodatkowe środki prawne lub inne inicjatywy mające na celu zmniejszenie zadłużenia? 
Interesuje mnie również, jakie obecnie plany ma Pan Wójt w kontekście rozwiązania problemu 
zadłużenia w regulowaniu bieżących opłat? Czy są przewidziane zmiany w polityce, programy 
wsparcia lub inne działania mające na celu poprawę sytuacji? Będę wdzięczna za szczegółowe 
odpowiedzi na powyższe pytania. Dziękuję bardzo.  

Interpelacja stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękujemy. Czy jeszcze ktoś z Pań, z Panów Radnych chciałby złożyć interpelację? Proszę się 
zgłosić.  

Radny Mateusz Manikowski 
W tym samym temacie, ale z drugiej strony wiele osób też, wiele osób, wiele osób sygnalizuje mi 
problemy z, znaczy z wysokością opłat za śmieci i ogólnie z tym, że system w opinii wielu osób 
nie działa najlepiej. Czyli to jest druga strona medalu, tak, pojawiają się długi, ale też są 
zwiększone są opłaty. I ja z mojej strony chciałbym poprosić Pana Wójta, ale też cały Urząd o to, 
żeby została nam przedstawiona dogłębnie sytuacja związana z gospodarką ze śmieciami, tak, 
żebyśmy mogli się tym problemem jako Rada zająć jak najszybciej. W celu takim, żeby raz, żeby 
gospodarka, zarządzanie śmieciami działało, to znaczy, żeby śmieci zostały, były wyrzucane 
regulaminowo, a nie na przykład w las. Ale z drugiej strony też chciałbym, żebyśmy się przyjrzeli 
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możliwościom obniżenia opłat za śmieci, bo faktycznie są osoby mniej, mniej bogate, które 
narzekają na cenę śmieci. To się robi problem społeczny. Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękujemy bardzo. Ja jeszcze chciałem tylko dodać, Panie Radny, Panie Mateuszu Manikowski, 
że to raczej bym proponował zgłaszać na końcu tutaj obrad w punkcie dziewiątym wolne głosy i 
wnioski, a jeśli to jest interpelacja, czy też zapytanie, to proszę to składać na piśmie. Za moim 
pośrednictwem do Wójta. Dziękuję bardzo. Nie widzę już więcej tutaj zgłoszeń o interpelacje i 
zapytania 

7. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
W poprzedniej sesji złożono interpelację ustną. Dokonał tego Pan Radny Mateusz Manikowski. W 
późniejszym terminie złożył Pan papierową wersję, którą dostarczył Pan do Wójta Gminy 
Zaniemyśl za moim pośrednictwem, dnia 5 czerwca 2024 roku. Zapytam teraz Pana, czy zapoznał 
się Pan z treścią odpowiedzi i czy ma Pan pytania do przedstawionej odpowiedzi, która jest 
umieszczona też w systemie e-SESIA oraz w Biuletynie Informacji Publicznej w zakładce Rada 
Gminy. 
 
Odpowiedź na interpelację stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu 

Radny Mateusz Manikowski 
Tak, zapoznałem się z odpowiedzią Pana Wójta i wstępnie już odbyliśmy, umówiliśmy się z 
Panem Wójtem na dalsze działania. Odpowiedź nie jest w pełni satysfakcjonująca. Uważam, że są 
tam nieścisłości, jak również są pewne zastrzeżenia merytoryczne, co do założeń strategicznych. 
Ale w związku z tym, że takich rzeczy nie powinno się robić pochopnie, jak również nie chodzi o 
to, żeby tutaj, żeby się publicznie sprzeczać, to po prostu już się umówiliśmy z Panem Wójtem, że 
się spotkamy i spróbujemy wypracować taką wersję, która mam nadzieję, że będzie po prostu, 
no będzie dobrą końcową wersją. Dziękuję bardzo.  

8. Podjęcie uchwał: 

 1) w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Zaniemyśl wotum zaufania: 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Szanowni Państwo, przechodzimy do Raportu o stanie gminy i dalej do podjęcia uchwały w 
sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Zaniemyśl wotum zaufania. Zgodnie z artykułem 28aa ustawy 
o samorządzie gminnym Wójt co roku do dnia 31 maja przedstawia Radzie Gminy Raport o stanie 
gminy. Raport ten obejmuje podsumowanie działalności Wójta w roku poprzednim. W 
szczególności realizację polityki, programów i strategii, uchwał Rady Gminy, budżetu 
obywatelskiego. Rada Gminy rozpatruje Raport podczas sesji, na której podejmowana jest 
uchwała w sprawie udzielenia lub nieudzielenia absolutorium Wójtowi. Uchwała o udzielenie 
Wójtowi wotum zaufania Rada Gminy podejmuje bezwzględną większością głosów ustawowego 
składu Rady Gminy. Niepodjęcie uchwały o udzieleniu Wójtowi wotum zaufania jest 
równoznaczne z podjęciem uchwały o nieudzieleniu Wójtowi wotum zaufania. Nad 
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przedstawionym Raportem o stanie gminy przeprowadza się debatę. W debacie tej Radni 
zabierają głos bez ograniczeń czasowych. W debacie również mieszkańcy Gminy mogą zabierać 
głos. Mieszkaniec, który chciałby zabrać głos składa do Przewodniczącego Rady pisemne 
zgłoszenie poparte podpisami. W Gminie do dwudziestu tysięcy mieszkańców, co najmniej 
dwudziestu dwadzieścia osób. Zgłoszenie należało złożyć najpóźniej w dniu poprzedzającym 
dzień, na który została zwołana sesja, czyli do dnia 21 czerwca do godziny 15. Złożono dwa 
zgłoszenia. Mieszkańcy są dopuszczani do głosu według kolejności dokonanych zgłoszeń. 
Pierwsze zgłoszenie złożyła Pani Katarzyna Gomułkiewicz (formularz zgłoszeniowy stanowi 
załącznik nr 5 do niniejszego protokołu), drugie Pani Małgorzata Fertała Gomułkiewicz (formularz 
zgłoszeniowy stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu). Zgodnie z porządkiem obrad 
przechodzimy do prezentacji Raportu. Proszę teraz Pana Wójta o przedstawienie Raportu. Proszę 
o zabranie głosu.  

  a) prezentacja Raportu o stanie Gminy, 

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Tak, oczywiście mam tutaj Raport. Będziemy go prezentować na ekranie, ja zmienię tylko miejsce 
i przechodzimy do prezentacji. Raport o stanie gminy Zaniemyśl w całości jest dostępny na 
stronie internetowej gminy. Tutaj to, to co dziś będziemy, będę Państwu prezentował, to jest 
jakby skrócona, skrócona wersja tego, tego raportu. Tam są wszystkie uchwały, które były 
podejmowane przez, przez cały ubiegły rok. Dużo informacji, oczywiście dla osób, które są 
zainteresowane, żeby ten raport dogłębnie sobie przeanalizować, zapraszam na stronę Urzędu i 
ściągnięcie, bądź też przeczytanie, przeczytanie raportu. Na wstępie, no chciałbym powiedzieć, 
że to jest raport o stanie Gminy za rok 2023, jak wszyscy dobrze wiemy ja Wójtem zostałem 
zaprzysiężony 6 maja 2024, także będę przedstawiał raport, który tak naprawdę nie jest moim 
raportem, tylko raportem mojej, byłego Wójta, mojej poprzedniczki, ale zapoznałem się z nim, 
jakby tą całą esencję, co jest ważne z punktu widzenia, co się działo w roku 2023 mamy tutaj na 
prezentacji. Jeśli Państwo pozwolicie, to przejrzymy tą prezentację i tam są ciekawe rzeczy 
również w tej prezentacji zawarte. Najważniejsze zrealizowane zadania to są zadania, które 
oczywiście już też gdzieś widać gołym okiem, mniej więcej jest to rewitalizacja miejsca do kąpieli 
nad Jeziorem Raczyńskim, czyli tak zwana nowa plaża wraz z infrastrukturą. Drugi jest budowa 
skateparku , który też inwestycja została zakończona, otwarcie Posterunku Policji, to jak wiemy, 
wdrożenie systemu EZD, portalu mieszkańca i aplikacja M-Instytucja, to jest to, o czym mówiłem 
przed sekundą, że zachęcamy do korzystania z tej aplikacji m-Instytucja. EZD to jest system, który 
pomaga nam tutaj w, nie tylko w urzędzie pracy, w pracy, tak zwany elektroniczny obieg 
dokumentu, ja to nazywam. Kolejny jest Dostępny Samorząd, Ogólnopolska Karta Seniora, o 
której też już, też wspominałem. Ochrona zabytków, pozyskane, pozyskane dotacje, tutaj 
będziemy prezentować jakie w ubiegłym roku poprzednia, poprzednia Pani Wójt pozyskała 
dotacje. Wydarzenia, oświata, kultura, pomoc społeczna, gospodarka komunalna, czyli można 
powiedzieć, że to jest jakby, to jest to, co przed chwilką informowałem Państwa o działaniach 
międzysesyjnych, tylko w wydaniu jakby makro jest to ujęte w raporcie o stanie gminy na rok 
2023, ale mówię, że to nie są wszystkie informacje, komplet tych informacji znajdziecie Państwo 
w raporcie, który jest podwieszony na stronie internetowej. Rewitalizacja miejsca do kąpieli, 
wartość inwestycji ponad 5 milionów 200 tysięcy złotych, dofinansowanie było 4 miliony złotych. 
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Jak wygląda, jak wyglądało to miejsce przed rewitalizacją, a jak wygląda dzisiaj, to doskonale, 
doskonale o tym wiemy. Także według mojej opinii dobrze wydane pieniądze, no bo plaża, 
szczególnie to ostatnie zdjęcie na dole w lewym dolnym rogu wygląda imponująco. Budowa 
skateparku w Zaniemyślu, kolejna inwestycja, tym razem dofinansowana za pośrednictwem 
Lidera Zielonej Wielkopolski. Wartość inwestycji prawie 480 tysięcy, dofinansowanie 300 tysięcy. 
Kolejny obiekt tutaj w naszym, można powiedzieć, centrum sportowym. Ja to zaczynam powoli 
tak nazywać, bo jak mówiłem wcześniej, też już jest tam boisko do gry w tenisa. Wygląda to też 
bardzo fajnie. Otwarcie Posterunku Policji, które miało miejsce 30 marca ubiegłego roku. Gmina 
udostępniła pomieszczenie na potrzeby posterunku. Został też przekazany radiowóz 
sfinansowany ze środków Powiatu Średzkiego i Posterunek Policji w Zaniemyślu mamy właśnie 
od początku drugiego kwartału ubiegłego roku. W ubiegłym roku rozpoczęto obsługę spraw w 
formie elektronicznej. To jest właśnie ten system zarządzania dokumentacją. Tylko nakreślę, że 
tych pism do urzędu wpływa naprawdę bardzo dużo. To jest dziesięć tysięcy, prawie dziesięć i pół 
tysiąca dokumentów, które wpływają w przeciągu roku. Ten system zarządzania dokumentacją 
naprawdę jest dla nas bardzo przydatny. Ja nie będę tutaj już wchodził w szczegóły, jak on działa, 
ale też umożliwia załatwianie wielu spraw. Mamy ten portal mieszkańca e-Urząd, o którym też 
wspominałem oraz mobilną aplikację. Kwota dofinansowania to 166 805 zł. Samorząd dostępny 
dla wszystkich, jak też Państwo jak przychodzicie do urzędu, jak widzicie, pojawiła się winda dla 
osób z niepełnosprawnościami, ale i nie tylko, bo w środku też czy na poręczach, czy na drzwiach 
pojawiły się opis poszczególnych pomieszczeń w alfabecie Braila. Dofinansowanie 90 705 zł, 
realizowany przez Państwowy Fundusz Rehabilitacji i Osób Niepełnosprawnych. Ogólnopolska 
Karta Seniora, o której też już wspomniałem, zapraszam i zachęcam wszystkich seniorów, aby o 
tę kartę się ubiegali, no bo to jest naprawdę dużo, dużo benefitów w skali całego kraju. A jak 
wiemy, seniorzy nasi są bardzo aktywni i lubią wyjeżdżać gdzieś indziej poza naszą gminę 
chociażby, a ta Karta Seniora naprawdę może im te wyjazdy ułatwić. Ochrona zabytków w 2023 
roku gmina Zaniemyśl udzieliła dotację w kwocie 10 tysięcy złotych Parafii Rzymskokatolickiej w 
Śnieciskach na renowację trzech obrazów. Realizacja zadań w ramach dotacji z Urzędu 
Marszałkowskiego i Województwa Wielkopolskiego, to jest nasadzenia drzew miododajnych, 
tutaj kwota dotacji była prawie 20 tysięcy złotych, koszt przedsięwzięcia był prawie 22 tysięcy 
złotych. Utwardzenie dróg gruntowych i tutaj w ramach dotacji utwardzono odcinek o długości 
180 metrów i szerokości 4 metrów w miejscowości Jaszkowo. Kwota dotacji 22,5 tysiąca, a 
całkowity koszt przedsięwzięcia 27,5 tysiąca. Wybory parlamentarne, które też odbywały się u 
nas, oczywiście uprawnionych do głosowania w gminie Zaniemyśl było 5 318 osób. Frekwencja 
do wyborach do Sejmu było 77,53. Do Senatu 77,34 i referendum ogólnokrajowe 38.44. 
Chciałbym, tylko przypomnieć, że frekwencja w gminie Zaniemyśl była najwyższa, druga pod 
względem najwyższej w powiecie. Pierwsza oczywiście była gmina Środa Wielkopolska, druga 
była gmina Zaniemyśl. Edukacja ekologiczna to jest jakby coś, co robimy, co staramy się robić, co 
gmina stara się robić ciągle, aby edukować młode osoby i to jest upowszechnienie wiedzy i 
zachowań ekologicznych wśród mieszkańców gminy Zaniemyśl właśnie ze szczególnym 
uwzględnieniem dzieci i młodzieży. Wartość zrealizowanego zadania to jest 30 200 zł i 4 grosze. 
Dofinansowanie 24 163 zł. Było tutaj kilka eventów zorganizowanych w tym temacie. Chociażby 
Kochajmy Pszczoły, FesƟwal Zero Waste, Muzeum Pszczelarstwa. Ja uważam, że na edukację 
najmłodszych warto inwestować, bo to jakby od nich zależy jak będzie wyglądała nasza planeta, 
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ale też i nasza gmina w przyszłości. Dodatkowo Letnia Szkoła Generałowej Zamojskiej, oddział w 
Zaniemyślu. Były organizowane warsztaty szycia i haŌu, warsztaty taneczne, warsztaty rysunku i 
malarstwa. Zadanie sfinansowane w całości ze środków Fundacji Zakłady Kórnickie. Zaniemyskie 
rowerowanie to jest kolejna rzecz, która wpisała się w tradycję naszej gminy. W zeszłym roku, tak 
samo jak i w tym roku, było to 7 rajdów rowerowych. Zaczynaliśmy 3 maja i będziemy kończyć, w 
zeszłym roku kończyliśmy 11 maja. Bardzo ciekawa i fajna rzecz tych z Państwa, którzy nie 
uczestniczą, zapraszam, bo jest to okazja do poznania naszej gminy, ale i też zobaczenia i 
aktywizacji między sobą i zobaczenia jak ta gmina wygląda. Tutaj też z tej pozycji chciałbym 
podziękować wszystkim Kołom Gospodyń Wiejskich, które w ubiegłym roku uczestniczyły w 
Zaniemyskim rowerowaniu. Oświata, tak jak Państwo wiecie, nasze szkoły oraz przedszkole 
samorządowe, akty nadania stopnia awansu, nagrody dla nauczycieli, stypendium Wójta Gminy 
Zaniemyśl, to jest też to, o czym tutaj rozmawialiśmy już wcześniej. To się dzieje też w tym roku. 
Najważniejsze wydarzenia szkolne to oczywiście były uroczystości 50-lecia nadania Szkole 
Podstawowej imienia Ryszarda Wincentego Berwińskiego. Marsz Niepodległości zakończony 
polonezem w wykonaniu klas VII i VIII. Udział i sukcesy uczniów w wielu konkursach również na 
szczeblu krajowym. Szkoła Podstawowa Imienia Ryszarda Wincentego Berwińskiego w 
Zaniemyślu, Szkolne Schronisko Młodzieżowe, które zostało w całości odremontowane. Od 1 
czerwca ubiegłego roku trwał remont. Wymieniono instalację elektryczną, która była 
aluminiowa. Wykonano kapitalny remont łazienek, zakupiono nowe wyposażenie do kuchni. Od 
czerwca 2023 roku do grudnia 2023 roku w schronisku gościło 430 osób. Schronisko wygląda 
naprawdę imponująco. Jest miejsce do przygotowywania posiłków, są pokoje, są pięknie 
wyremontowane łazienki. Szkoła Podstawowa w Śnieciskach, prace remontowe i zakup 
wyposażenia z szkoły. Wzmocnione jest zabezpieczono strop i konstrukcję dachową, 
pomalowano korytarze, odświeżono kuchnię, naprawiono schody do budynku i płytki znajdujące 
się w szkole, wymieniono części oświetlenia, zakupiono monitor interaktywny do sali 
informatycznej. SzaŅi dla uczniów klas 4-8 we współpracy ze szkolną Radą Rodziców, ale szkoła 
w Śnieciskach nadal potrzebuje jakby dużych środków finansowych, aby mogła dobrze 
funkcjonować. Funkcjonuje dobrze, tutaj myślę właśnie o jej stanie technicznym. Szkoła 
Podstawowa imienia Jana Pawła II w Pigłowicach. We wrześniu zakończono remont elewacji 
budynków. Zadanie zostało zrealizowane ze środków własnych, gminnych, nie w całości, bo 
zostały odnowwione jakby tylko dwie fasady budynku. Kolejne dwie będą remontowane w tym 
roku. Zadanie też obejmowało naprawy dekarskie i wyczyszczeniu koryt zlewnych i rynien w 
budynku. Przedszkola Samorządowy Świat. Zakupiono laptop, monitor interaktywny, jak i inne 
urządzenia, które są przydatne w pracy dla Pań, uporządkowano teren przed przedszkolem, 
wykonano wiele drobnych prac remontowych, wymieniono lampy na korytarzach. Biblioteka 
Publiczna oraz Gminny Ośrodek Kultury w Zaniemyślu. Biblioteka Publiczna Zaniemyśl. Tydzień 
czytania dzieciom. Narodowe czytanie „Nad Niemnem”. Bajki dla seniorów i dzieci i wnuków 
samorządowych, czytają dzieciom. Zresztą jak Państwo widzą, jak przedstawiam informacje 
międzysesyjne, to i Biblioteka Publiczna, jak i Gminny Ośrodek Kultury, tutaj mają bardzo dużo do 
zaoferowania i to się po prostu w tych placówkach dzieje. Dom kultury, tak jak wspomniałem, 
były realizowane programy, które będą również realizowane w tym roku, jak chociażby Kultura w 
drodze. W zeszłym roku była to Kultura dostępna. Kulturalne podróże na wydarzenia małe i duże, 
dofinansowanie w kwocie 25 tysięcy złotych, Kulturalna mobilizacja mieszkańców Gminy 
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Zaniemyśl, tutaj dofinansowanie w kwocie 38 tysięcy 500 złotych. W zeszłym roku w Gminnym 
Ośrodku Kultury było to 70 wydarzeń, 22 koncerty, 6 spektakli, spektakle teatralne, kabarety, 
potańcówki, kina plenerowe. Naprawdę tu oferta GOK-u jest bardzo szeroka, zawsze kiedy jest 
możliwość i bilety, jeśli jest biletowana ja osobiście chętnie korzystam i zawsze po takiej dawce 
kultury wychodzę lepszy z tego budynku. Zresztą Pani Dyrektor bardzo dziękuję. Zajęcia z 
edukacji kulturalnej z dwudziestu różnych dziedzin, plastycznej, ceramicznej, baletu, robotyki. 
Tak jak wspomniałem, w zajęciach tygodniowo teraz, tak jak i w roku ubiegłym uczestniczy około 
dwustu osób, a w tym roku, z tego co pamiętam, już i więcej. Organizacja Seniorskich Czwartków 
to jest też taka fajna inicjatywa, która została przyjęta przez GOK z entuzjazmem. Grono 
uczestników sukcesywnie się powiększa, raz w miesiącu gościmy w GOK-u różnych ekspertów 
różnych dziedzin, którzy dzielą się swoją wiedzą razem z wiedzą z seniorami. W planach na rok 
2024 jest realizacja 45 Zaniemyskich Bitew Morskich, Dożynek Gminno-Powiatowych, realizacja 
jeszcze piękniejszego lata w Zaniemyślu, Zaniemyskie Biesiady oraz podejmowanie inicjatyw, z 
którymi zgłoszą się do nas mieszkańcy. Już dziś wiemy, że będzie jeszcze jeden duży fesƟwal, 
koncert, Sun Beach FesƟval, który też się będzie odbywał w sierpniu, czyli rzeczy, które się 
pojawiają, które są możliwe do realizacji, są jakby skrupulatnie wyciągane, powiem tak, przez 
Panią Dyrektor i organizowane tutaj na naszych na naszym terenie w gminie Zaniemyśl, co jest 
fajne, bo też wiem, że mieszkańcy cieszą się z takich inicjatyw, które są organizowane właśnie 
przez GOK. Ośrodek Pomocy Społecznej w Zaniemyślu, realizowane programy w 2023 roku, to 
jest Opieka wytchnieniowa, o której też dzisiaj tutaj wspominałem, Asystent rodzinny, o którym 
dzisiaj też już mówiliśmy, Korpus wsparcia seniorów. W ramach tego programu objęto pomocą 
16 osób. Osoby, uczestnicy otrzymali opaski bezpieczeństwa wyposażone w funkcje 
bezpieczeństwa, tak jak sygnał SOS, detektor upadku, czujnik zdjęcia, opaski, lokalizator, GPS, 
funkcja umożliwiająca komunikowanie się z centrum i opiekunem, funkcje monitorujące 
podstawowe czynności życiowe. Program sfinansowano ze środków z budżetu państwa i ze 
środków własnych gminy Zaniemyśl. Także Ośrodek Pomocy Społecznej w Zaniemyślu też myśli o, 
znaczy też bardzo dobrze realizuje zasadę, żeby tych osób, które są w potrzebie, które mają już 
swój wiek nie pozostawiać samemu. Zakład Gospodarki Komunalnej w Zaniemyślu. W zeszłym 
roku zakupiono urządzenie wysokociśnieniowe z serii COBRA do czyszczenia kanalizacji 
sanitarnej, zadymiarkę kanałową do wykrywania nielegalnych zrzutów wody opadowej i 
roztopowej do kanalizacji sanitarnej. Miałem spotkania właśnie z Panem prezesem. Jest to duży 
problem dla naszej oczyszczalni, że ta woda opadowa i roztopowa trafia do kanalizacji sanitarnej. 
Pracujemy nad rozwiązaniem tego właśnie tutaj, zakup tej zadymiarki częściowo nam w tym 
pomaga. Oczywiście zamontowano panele fotowoltaiczne na terenie stacji uzdatniana wody w 
Polwicy. Z powiatem Średzkim została podpisana ugoda, z tego tytułu Powiat Średzki przekazał 
dotację celową w wysokości 850 tysięcy na remont Dworku Szwajcarskiego na Wyspie Edwarda. I 
jak już wcześniej mówiłem realizacja jest po przetargu, został wybrany wykonawca i będziemy 
ten Domek Szwajcarski remontować. Pozyskane środki na realizację zadań w 2024 roku, ogólnie 
kwota to jest 17 milionów 400 tysięcy. Ja pozwolę sobie z góry do dołu przeczytać, co to są za 
środki. To jest dotacja na renowację Kościoła świętego Wawrzyńca w Zaniemyślu, 147 tysięcy, 
dotacja na renowację Kościoła Jadwigi. Śląskiej w Mądrych, też 147 tysięcy, dotacja na renowację 
kościoła świętego Marcina w Śnieciskach również 147 tysięcy złotych, ujednolicenie frontowego 
ogrodzenia zabytkowego parku w Łęknie to jest 490 tysięcy złotych, budowa świetlicy wiejskiej 
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wraz z infrastrukturą techniczną i wyposażeniem w miejscowości Jeziory Wielkie to jest 1 960 
tysięcy złotych, budowa kanalizacji sanitarnej w miejscowości Lubonieczek to jest 7 milionów 
600 tysięcy złotych, przebudowa ulicy Spacerowej, która się właśnie też skończyła to jest 1 milion 
140 tysięcy złotych, prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowane w Domu 
Szwajcarskim na Wyspie Edwarda to jest 1 milion 242 tysięcy złotych łącznie z tą dotacją od 
powiatu, o którym mówiłem wcześniej, modernizacja oświetlenia drogowego na terenie gminy 
Zaniemyśl to jest 1 097 440 zł, budowa boiska do tenisa w Łęknie 1 114 111 zł, no i budowa 
PSZOK-u, która też jest zakończona i PSZOK działa to jest 3 271 800 zł. Razem, tak jak 
wspomniałem na początku, to jest 17 mln 356 tysięcy 351 zł dotacji, to jest pozyskane 
finansowanie. Wkład własny to jest 1 mln 487 tysięcy 798 zł. Tak wygląda skrócony jakby Raport 
o stanie gminy Zaniemyśl. W mojej opinii szczególnie ten ostatni slajd wygląda bardzo 
imponująco, bo ciężko mi sobie przypomnieć, kiedy gmina Zaniemyśl pozyskała takie 
dofinansowanie. Także tutaj przede mną w szczególności, ale też przed urzędnikami, z którymi 
współpracujemy jest wysoko postawiona poprzeczka. Zobaczymy w jakim stopniu będziemy 
mogli pozyskać kwotę dofinansowania na działania, które planujemy w latach kolejnych w 
gminie Zaniemyśl. Także ja z mojej strony to wszystko w tym temacie. Dziękuję bardzo.  

Raport o stanie Gminy Zaniemyśl za 2023 rok stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu 

  b) debata nad Raportem o stanie Gminy, 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję bardzo, Panie Wójcie. Przechodzimy w takim razie do kolejnego etapu. Otwieram 
debatę. Czy Radni chcą zabrać głos? Pierwszy był Pan Radny Paweł Jagodziński. Proszę bardzo.  

Radny Paweł Jagodziński 
Dziękuję Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, Wysoka Rado. Mam takie pytanie odnośnie 
funkcjonowania Posterunku Policji w Zaniemyślu. Jest to zapytanie niebezpośrednio do Pana 
Wójta, a bardziej do Komendanta Powiatowego Policji w Środzie Wielkopolskiej. Czy obecna 
liczba funkcjonariuszy Policji jest to liczba docelowa? A jeżeli nie, to kiedy planowana jest pełna 
gotowość organizacyjna jednostki? Jaką opinię w tej sprawie wyraża bezpośredni przełożony 
zaniemyskich funkcjonariuszy Komendant Powiatowy Policji w Środzie Wielkopolskiej? Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Wójt chce zabrać głos od razu na odpowiedzi?  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Czy zapytanie na pewno złożymy do komendanta, z tego, z mojej informacji to nie jest jakby 
pełna obsada posterunku tutaj w Zaniemyślu, wakaty chyba według mojej wiedzy jeszcze dwa są 
jakby wolne i rozpisane, ale pozwoli Pan Radny, że powrócę jakby z informacją już konkretną, jak 
będę tą informację miał uzyskaną od Komendanta Policji w Środzie Wielkopolskiej.  

Radny Paweł Jagodziński 
Tak, oczywiście, dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Udzielam teraz głosu Pani Radnej Ewelinie Sikorskiej.  
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Radna Ewelina Sikorska 
Dobrze, to takie, może taka refleksja, która się nasunęła po analizie tego raportu. Wiem, że 
oczywiście tutaj Pan Wójt nie był Wójtem w ubiegłym roku, ale co zastanawia, że takie ważne 
tematy jak drogownictwo, oświetlenie czy kanalizacja zajmują raptem dwie strony raportu. No 
przyznam szczerze, że w zestawieniu ze szczegółowymi opisami działań Gminnego Ośrodka 
Kultury czy szkół, gdzie wymieniono imiennie, tak, osiągnięcia uczniów i to zaledwie dwie strony 
o gminnej infrastrukturze wydaje się trochę mało i niewystarczająco, bo to tak jakby oznaczało, 
że w 2022 roku w tej materii nic się nie działo i tak naprawdę w 2023 roku, przepraszam, tak. I 
też wygląda na to, że to fundusze sołeckie w znacznej mierze nie wiem, nam tutaj usprawniały 
poszczególne inwestycje w danych sołectwach, tak, że jakby mamy pozyskane dotacje, ale też czy 
wszystkie one będą zrealizowane w 2024 roku. No i te dotacje też są na takie kwesƟe jak na 
przykład renowacje kościołów, a co właśnie z drogami, z chodnikami, z takimi inwestycjami, na 
które tak naprawdę mieszkańcy czekają. I oczywiście, bardzo mnie no cieszy i podoba się, że ten 
raport docenia osoby i instytucje, które są zaangażowane w życie gminy. Opisuje szczegółowo 
wszystkie programy działania, w których mieszkańcy mogą tak naprawdę nieodpłatnie korzystać 
z różnych form aktywności sportowych, kulturalnych. Widać, że takich działań z roku na rok 
przybywa, ale właśnie tutaj też, no też mieszkańcy zgłaszali, że jest niedosyt takich inwestycji, 
które na co dzień służą poprawie bezpieczeństwa, czy to na drodze, czy w przypadku, znaczy 
dziur łatania, tak, dziur w drodze, czy właśnie brakuje budowy nowych chodników. Dziękuję.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Dobrze, faktycznie o tych inwestycjach, które jakby stanowią porƞel inwestycji naszej gminy jest 
zdawkowa jakby informacja. Ja o tych inwestycjach naprawdę mógłbym mówić długo i dużo. 
Chociażby oświetlenie, czy też budowa świetlicy w Jaszkowie, czy remont Domku Szwajcarskiego. 
To są rzeczy, które pojawiły się na końcu chyba ubiegłego roku, ale one dzieją się teraz. W tym 
roku, tak jak już wszyscy Państwo wiemy, remont Domku Szwajcarskiego to jest jedna z tych 
inwestycji, która musi być zakończona w tym roku i jakby tutaj Urząd nad tym pracuje. Pozostałe 
inwestycje mogą być i będą oczywiście, no bo nie ma technologicznych możliwości, aby 
wybudować świetlicę w sześć miesięcy i ją oddać do użytkowania, będą realizowane w przyszłym 
roku. To, że te inwestycje, to, że te dotacje pojawiły się u nas w gminie Zaniemyśl, no było 
uwarunkowane tym, że takie akurat projekty, takie dofinansowanie też się pojawiało na stronach 
ogólnodostępnych, gdzie te dofinansowanie mogliśmy pozyskiwać. Ja już też wspominałem 
wcześniej o tym, ten okres, w którym dofinansowanie, projekty się pojawiają, ten nabór 
wniosków, który jest, on jest bardzo krótki. I tak w zasadzie my jako gmina, jeśli nie mamy 
przygotowanego projektu chociażby budowy nowej drogi, a taki projekt, program się pojawia, no 
to nie mamy przygotowanej dokumentacji. Jakby z tego, z automatu, no nie mamy możliwości, 
aby taki, o taki projekt się starać. Tutaj w przypadku Rozświetlamy Polskę i wymiany oświetlenia 
projektu, jakby, no nie musieliśmy mieć, wystarczyło, że złożyliśmy, złożyliśmy informacje i, o 
wniosek i to finansowanie mieliśmy, ale teraz chociażby jak, tak samo podobnie jest w na 
przykład projekcie budowy albo modernizacji gminnej oczyszczalni ścieków. Tutaj mamy 
przygotowany już program funkcjonalno-użytkowy, że jakby jesteśmy gotowi w tym, żeby starać 
się o dotacje, jeśli te dotacje się pojawią. Więc oczywiście to, czy dostaniemy te środki 
finansowe, o które będziemy się ubiegać, to jest jakby druga kwesƟa, natomiast jesteśmy 
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przygotowani do tego, że jeśli się pojawią, będziemy mogli w takim projekcie wystartować. W 
drogach mamy kilka dróg, które są w opracowywaniu i jak tylko też pojawią się projekty, na które 
będziemy mogli składać nasze jakby projekty, które my mamy, jeśli pojawi się dofinansowanie, 
też to niezwłocznie zostanie zrobione.  

Radna Ewelina Sikorska 
Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję Pani Radna. Nie widzę więcej zgłoszeń. A, tak? To proszę poprzez system. Proszę bardzo. 
A, przepraszam, Pan Radny Kacper Łaniak wpierw.  

Radny Kacper Łaniak 
Dziękuję, Panie Przewodniczący. Takie pytanko mam. W podpunkcie Strategia rozwoju gminy jest 
takie piękne określenie, Zaniemyśl Zielona Wyspa w pobliżu Poznania. Jak to się ma do 
dopuszczania ogromnych inwestycji? Chodzi mi o farmy fotowoltaiczne, które coraz bardziej 
rozsiewają się po terenie naszej gminy, no i niszczą te walory właśnie estetyczne naszej gminy.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Znaczy to jest jakby plan, jeśli Pan Radny zagłębi się w Raport o stanie gminy, to jest plan rozwoju 
gminy na… do dwa tysiące chyba trzydziestego plus. Czytając ten raport, o właśnie mam otwarty, 
czytając ten raport, faktycznie jest tutaj zaznaczone, że Zielona Wyspa w sąsiedztwie Poznania. 
Chcieliśmy, aby Zaniemyśl stał się ponownie tym miejscem, gdzie tak jak w latach, może 
powiedzmy w ubiegłych dziesięcioleciach, duża część mieszkańców nie tylko Poznania 
przyjeżdżała tutaj odpoczywać. Jakby odnawialne źródła energii wpisały się już w tą strategię, bo 
też nie będziemy korzystać z kopalnianych źródeł energii. Farmy fotowoltaiczne, farmy wiatrowe 
jakby też wpisują się w krajobraz. Niestety, jakby chociażby ten przykład farmy fotowoltaicznej w 
Mądre. No gmina jakby no nie ma możliwości do końca tak ingerowania, co powstanie na 
gruncie, który tam jest. My możemy te inwestycje, oczywiście jeśli mieszkańcy danych 
miejscowości mają w stosunku do tego swoje zdanie, my możemy je maksymalnie opóźniać, ale 
też musimy pamiętać, że one tak prędzej czy później powstają, no chyba, że inwestor, który by 
stwierdził, że on już po pięciu latach ma dosyć walki, co też jest jakimś wyjściem dla nas, odpuści 
temat. Także no, nie chcę tutaj mówić, że przyzwyczajajmy się do wiatraków, bo one akurat jakby 
no, też nie chcę powiedzieć, że szpecą krajobraz, ale to jest ciągle, to jest ciągle zielona energia. 
Każdy by chciał, żeby takie duże inwestycje zielonej energii nie powstawały koło naszych 
domostw. Ja to doskonale rozumiem. Natomiast z drugiej strony też pamiętajmy, drodzy 
Państwo, że takie duże inwestycje to dla gminy Zaniemyśl to są dochody do budżetu w postaci 
podatków, w postaci podatków od gruntów, w podatku od sprzedaży i to nie jest, to nie są małe 
kwoty. Ja się tego nie boję powiedzieć, bo każdy z nas chciałby mieć 40 kilometrów ścieżek 
rowerowych, każdy z nas chciałby mieć nowoczesną oczyszczalnię ścieków, każdy z nas chciałby 
mieć piękne czyste szafirowe jezioro, ale tego nie zrobimy bez inwestycji. To są te niepopularne 
decyzje, o których mówiliśmy w kampanii wyborczej. Ja o nich mówiłem otwarcie. Oczywiście 
możemy zabronić inwestorom rozwijania swoich przedsiębiorstw, budowania nowych, żeby tylko 
chronić ten krajobraz. Ale możemy też zrobić, możemy zaproponować tym inwestorom, w 
których miejscach mają się rozwijać i chronić właśnie ten krajobraz, żeby nie budowali swoich 
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inwestycji, czy czasami patodeveloperki w miejscach, w których to nie będzie dobrze wyglądało. 
Czytając odnośnie Zielonej Wyspy, miałem na myśli, że tutaj będą przyjeżdżać mieszkańcy innych 
miejscowości, to tutaj będą, będą spędzać swój czas i to tutaj będą wydawać swoje pieniądze. A 
my im to umożliwimy w sposób, na naszych warunkach, tak jak ma nam to będzie odpowiadało. 
Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję. Teraz udzielam głosu Panu Radnemu Mateuszowi Manikowskiemu.  

Radny Mateusz Manikowski 
Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Dwie kwesƟe. W pierwszej kwesƟi chciałbym poprzeć 
głos Pana Kacpra Łaniaka. W tym sensie, że nie powinniśmy wylewać dziecka z kąpielą i tylko 
dlatego, że brakuje kilku milionów, żebyśmy przypadkiem nie zrobili tutaj jakiejś tragedii dla 
naszej przyrody, krajobrazu i jakości życia mieszkańców. Przy czym oczywiście po części 
rozumiem wypowiedź Pana Wójta, to nie jest, to nie są sprzeczne wypowiedzi. Mam nadzieję, że 
się rozumiemy, ale i ważne jest, że ten głos Pana Kacpra Łaniaka no wspieram. Druga kwesƟa to 
jest, to też jedno z naszych bogactw tutaj w gminie Zaniemyśl, zabytki. I jak może Państwo 
wiecie, jestem członkiem Stowarzyszenia Ziemia Zaniemyska, zabytki są nam, dbałość o zabytki 
jest dla nas bardzo ważna, dziedzictwo gminy Zaniemyśl jest bardzo ważne i chciałbym 
powiedzieć, czego brakuje. W gminie powinien być Program opieki nad zabytkami, obecnie go 
nie ma. W gminie powinna być doprowadzona do końca, właściwie wprowadzona Gminna 
Ewidencja Zabytków. Rozpoczęto nad nią pracę w 2010 roku i nie dokończono z rozmów z Panem 
kierownikiem referatu Panem Marcinem Kropińskim, wygląda na to, że będzie trzeba podejść 
jeszcze raz do tego problemu, ale zachęcam, żebyśmy do tego to, do tego podeszli i skończyli. 
Jeśli z Programu opieki nad zabytkami wynikałoby, że gmina chce wspierać prace 
konserwatorskie i remontowe przy zabytkach, a myślę, że tak powinno być, to powinny być 
ustalone zasady udzielania dotacji tak, żeby te na przykład parafie mogły już sobie planować 
długookresowo pracę. I jeszcze chciałbym dodać, że to wynika z uchwał poprzednich rad, że jeżeli 
będzie przyjęty Program opieki nad zabytkami, to Wójt Gminy ma obowiązek co dwa lata składać 
sprawozdanie z jego realizacji i to nie powinno być tylko w Raporcie o stanie gminy, tylko to 
powinien być osobny dokument, tak żeby, żebyśmy mogli no z pewną powagą całego ważności 
tego przedsięwzięcia się temu przyjrzeć. Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję. Nie widzę więcej tutaj zgłoszeń od Pani i Panów Radnych, więc w takim razie 
przechodzimy do debaty z udziałem zgłoszonych mieszkańców. Proszę Panią Katarzynę 
Gomułkiewicz o zabranie głosu. Panie Krzysztofie, może tam posłuży Pan pomocą. Może 
skorzystamy z tej wersji siedzącej, zapraszam.  

Katarzyna Gomułkiewicz 
Po prostu wolałabym, wolałabym nie stać, nie siedzieć do nikogo tyłem, jeżeli to nie jest 
konieczne. Dzień dobry wszystkim, bardzo dziękuję za dopuszczenie do głosu i postaram się żeby 
było, Krótko, bo słyszę już głosy na widowni, także będę mówić to, co sobie tylko przygotowałam. 
Na końcu sobie pozwolę krótko odnieść się do tego, co usłyszeliśmy przed chwilą. Zanim jednak 
przejdę do meritum, chciałabym podziękować za przygotowanie tego raportu, który jest w mojej 
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ocenie lepszy niż raporty w przeszłości przedstawione. Mieliśmy taki trend od pierwszego 
raportu w 2019 roku przedstawionego, że każdy kolejny był no chociaż trochę lepszy w ubiegłym 
roku z tej ścieżki zboczyliśmy, ale już na nią wracamy. Ten jest zdecydowanie lepszy i to zarówno 
pod względem merytorycznym, jak i redakcyjnym, a jeżeli chodzi o grafikę, to już w ogóle jest 
inna klasa. Także bardzo dziękuję wszystkim urzędnikom, którzy byli zaangażowani w jego 
przygotowanie. Muszę powiedzieć, że się zastanawiałam, czy ja chcę występować w debacie, 
ponieważ ze względu na miejsce, jaka ta debata zajmuje w porządku obrad, no ale takie miejsce 
wyznaczył ustawodawca, i może to sugerować, że być może wypowiedź mieszkańców miałaby 
wpływać na to, czy Państwo Radni udzielą bądź nie udzielą wotum, absolutnie nie chciałabym 
wpływać na te decyzje, dlatego się waham, ale z drugiej strony no nie mam innej alternatywy, 
jeżeli chodzi o miejsce i czas wypowiedzi. Więc już przechodzę do rzeczy. Chcę się odnieść tylko 
do jednego zagadnienia, które było poruszone w Raporcie o stanie gminy. Tu w tym punkcie 
debaty żaden z Radnych na ten temat się nie wypowiadał. Poniekąd poruszyli Państwo ten temat 
w interpelacjach, ale w innym kontekście. Ja mianowicie chciałam powiedzieć coś na temat 
gospodarki odpadami, ale niekoniecznie o kosztach. W raporcie jest taka tabela, która jest 
przeniesiona z analizy stanu gospodarki odpadami komunalnymi, jaki Wójt co roku publikuje. No 
nie każdy jest zainteresowany odpadami na tyle, żeby czytać w całości analizę, dlatego dobrze, że 
wyciąg z niej znalazł się w raporcie. I ta tabela pokazuje ilości wyprodukowanych odpadów u nas 
w gminie, w przeliczeniu na jednego mieszkańca, ale też i globalnie. Ta tabela moim zdaniem 
mogłaby być lepsza. Fajnie by było gdyby zawierała na przykład dwie lub trzy dodatkowe 
kolumny i w tych kolumnach dodatkowych informacje o ilości wyprodukowanych odpadów w 
dwóch lub trzech poprzednich latach i wtedy byśmy wiedzieli jaki jest trend. No ja niestety wiem 
jaki ten trend jest i dlatego tutaj jestem i się wypowiadam. Mianowicie chodzi o to, że co roku 
produkujemy coraz więcej odpadów. Ja teraz nie odkryłam żadnej Ameryki w strategii, do której 
już tu przed chwilą Państwo się odnosili jest na ten temat również zapis, a przy okazji szkoda, że 
w Raporcie o stanie gminy nie odnosimy się do konkretnych wskaźników rezultatu, które sobie 
wypracowaliśmy w tej strategii, no bo na liczbach najlepiej widać, czy postęp w jakimś zakresie 
jest, czy go nie ma. No i w tej strategii czytamy, to są dane. Strategia była przyjęta w ubiegłym 
roku, przygotowywana była no rok albo i półtora, więc to są dane z 2021 roku. Niestety to się nic 
nie zmieniło. W gminie powstaje duża ilość odpadów komunalnych w przeliczeniu na jednego 
mieszkańca, o 31% wyższa niż w kraju, a o 25% większa niż w całej Wielkopolsce, wyższa także 
niż w gminach sąsiednich, gdzie również powstaje dużo odpadów. Znaczący udział, bo aż 84% 
odpadów pochodzi z gospodarstw domowych, natomiast w porównywanych gminach znacznie 
większy jest udział innych sektorów usług i produkcji. Niesatysfakcjonujący jest poziom 
selektywnej zbiórki odpadów. Ta duża ilość wytwarzanych odpadów w przeliczeniu na jednego 
mieszkańca i niesatysfakcjonujący poziom selektywnej zbiórki odpadów zostały wskazane jako 
słaba strona naszej gminy, a spadek ilości produkowanych odpadów jest jednym ze wskaźników 
realizacji strategii, który powinien być co roku porównywany. Póki co w tym zakresie brak jest 
postępów, znaczy jest postęp, ale w tym negatywnym znaczeniu, że niestety ten wskaźnik się 
zwiększa. Chcielibyśmy, żeby się, żeby malał. Pan Wójt w odpowiedzi na interpelację Radnego 
Manikowskiego, która nie była tu dziś czytana, ale jest umieszczona w BIP-ie, wspomniał o 
segregacji odpadów jako o elemencie rozwoju gminy oraz wskazał programy recyklingu i redukcji 
odpadów jako cele na najbliższe lata. I bardzo się cieszę, że pan Wójt zwrócił uwagę na ten 
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obszar, na obszar, który wymaga od nas wszystkich pracy. Segregacja ciągle wychodzi nam 
średnio, czego efektem jest wzrost ilości odpadów zmieszanych jaka co roku jest od nas 
odbierana, bo te wskaźniki, o których mówiłam, one dotyczą nie tylko odpadów ogółem, ale 
także w poszczególnych frakcjach, no i odpadów niesegregowanych. I niestety w każdej tej 
rubryce odnotowywany jest wzrost. Być może PSZOK pomoże nam w segregacji, ja mam taką 
nadzieję. I tutaj a propos PSZOK-u, ja po raz kolejny mówię, że gdyby ktoś miał problem z 
dowiezieniem swoich odpadów na PSZOK, to ja mogę pożyczyć przyczepkę, bo słyszałam takie 
głosy, że to jest trudne logistycznie. Ja przyczepkę mam, mogę pożyczać. Ale jak zauważyłam, 
konkurencja w trakcie festynów, bo już mieliśmy dwie edycje sołeckich, turniejów ekologicznych i 
tam dwa lata z rzędu była konkurencja dotycząca segregacji odpadów, to generalnie do tych 
zmieszanych trafia nie tylko to, co tam powinno być zgodnie z regulaminem, no ale wszystko to, 
co do czego nie mamy wiedzy lub pewności, do której z frakcji segregowanej powinno trafić 
także brak PSZOK-u to nie był jedyny brak, któremu trzeba było zaradzić. Pozostaje jeszcze brak 
wiedzy. No i tutaj odniosę się do tego, co Pan Wójt przed chwileczką mówił, prezentując to 
streszczenie raportu, że należy edukować przede wszystkim dzieci i młodzież. Być może 
faktycznie od dzieci i młodzieży zależy nasza przyszłość, ale od nas zależy teraźniejszość. Jak nam 
teraźniejszość się nie uda, to może nie być przyszłości. I tu w tej odpowiedzi na interpelację było 
też takie hasło, programy recyklingu i o redukcji odpadów. Tu czekam z niecierpliwością, żeby się 
dowiedzieć, co się kryje pod tymi hasłami. Mam nadzieję, że chodzi o redukcję ilości odpadów, 
no bo oczywiście byłoby lepiej, gdybyśmy lepiej segregowali, starannie, efektywniej, bo takie 
przesortowane odpady mają większą szansę na powtórne wykorzystanie i też lepiej pod 
względem kosztowym, no bo za odbiór frakcji segregowanych gmina ponosi mniejsze opłaty, ale 
byłoby jeszcze lepiej, gdybyśmy po prostu wytwarzali tych odpadów mniej. To nie jest jakaś tam 
mrzonka czy idea, tylko to jest zasada, która poprzez umieszczanie jej w ustawie o gospodarce, o 
gospodarowaniu o odpadach, ustawa o odpadach, tam jest ten zapis o hierarchii postępowania z 
odpadami, no i na pierwszym miejscu jest niedopuszczanie do ich powstawania, także jest to 
naszym wspólnym obowiązkiem, prawnym obowiązkiem, a póki co jeszcze mam takie 
przeświadczenie, że nam się wydaje, że jedynym naszym obowiązkiem to jest wrzucić do 
właściwego kosza, a po wrzuceniu do kosza te śmieci znikają i problemu nie ma. Nieustannie 
domagamy się ustawienia nowych koszy ulicznych, domagamy się więcej koszy niż posadzenia 
nowych drzew, co jest znamienne dla mnie. Chcielibyśmy, żeby odpady były odbierane częściej w 
większych ilościach, a kierunek zawarty w Strategii rozwoju gminy jest jasny. Chodzi o to, aby w 
naszych gospodarstwach domowych powstawało jak najmniej odpadów. Jak myślę o naszym 
sposobie postępowania z odpadami, to mi przychodzi system oceny szkolnej w nauczaniu 
początkowym. Ja nie wiem, czy on jeszcze funkcjonuje, bo moje dzieci już mają dawno szkołę 
podstawową za sobą, ale było coś takiego w nauczaniu początkowym, że nauczyciel dawał 
naklejki lub wbijał pieczątki do zeszytów bardzo dobrze, dobrze, postaraj się i postaraj się 
bardziej. I jak myślę o gospodarowaniu odpadami, no to cały czas myślę o tym, że powinniśmy 
postarać się bardziej. Tylko taka ocena. I może to zabrzmi autorytatywnie, ale po prostu no 
faktycznie musimy dołożyć więcej starania. Jak mówię musimy, to mówię to w pierwszej 
kolejności do siebie. Po prostu być bardziej uważnym podczas zakupów, kupować mniej, mniej 
opakowane albo wcale opakowane, dłużej wykorzystywać przedmioty, które posiadamy, 
przekazywać je innym na jakichś tam plich targach czy giełdach. A jeśli już się zdarzy, że te 
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odpady wytwarzamy, no to pamiętać, że są jakieś takie akcje w szkołach, jak ten Region czysty na 
6, że raz na jakiś czas Koła Gospodyń Wiejskich, albo OSP, albo też właśnie jednostki oświatowe 
zbierają elektrośmieci, makulaturę i tak dalej. Generalnie powinniśmy dokładać jak największych 
starań, żeby no nie trafiały nasze śmieci na składowiska. Wiemy, że jak uciążliwą, znaczy jak dużą 
jest frakcją, są bioodpady i dlatego wydaje mi się, że warto, żeby jak najwięcej osób podjęło trud 
kompostowania. Też z tego Raportu o stanie gminy wynika, że w 2023 roku z tytułu 
kompostowania udzielona była ulga w wysokości 33 600 zł, podczas gdy w 2022 roku było to 
tylko 5 335. Także wzrost jest, no, sześciokrotny i to bardzo cieszy, to wynika nie tylko zmieniła 
się kwota tej ulgi, no bo to na pewno, ale nawet gdyby to przemnożyć przez dwa, no dwa z 
kawałkiem, bo taki był wzrost z dwóch do pięciu złotych, to i tak jest widać, że po prostu sporo 
osób do tego kompostowania przystąpiło i to jest, to jest bardzo fajne, kompostowanie nie jest 
uciążliwe, nawet jeżeli ktoś nie ma ogrodu z grządkami czy rabatami, to kompost może po prostu 
wyrzucić na trawnik albo pod drzewa czy krzewy, także każdy może kompostować. Także gmina 
może kompostować. Jak byliśmy na otwarciu PSZOK-u to ja tam wskazywałam, że jest dużo 
miejsca między oczyszczalnią ścieków a tym PSZOK-iem, że być może tam może mogłyby powstać 
takie miejsce, gdzie byłyby kompostowane odpady z utrzymania zieleni ulicznej. Także to może 
to, to by, to mogłoby zostać zrealizowane w ramach tych proponowanych przez gminę, przez 
Wójta programów redukcji odpadów. Podsumowując, jest to w naszym wspólnym interesie, żeby 
tych odpadów było coraz mniej, tak jest przyjaźnie dla środowiska, byłoby tak czyściej w okolicy, 
byłoby taniej, bo tutaj już teraz nawiązując do tego, co było powiedziane w interpelacjach, 
opłata za śmieci jest wprost proporcjonalna do ilości wytwarzanych śmieci przez nas, także do 
tego jak segregujemy, także to też my wszyscy mieszkańcy mamy wpływ na to, jaka ta opłata 
będzie. Także bardzo proszę wszystkich o refleksję nad tym. Ja nie jestem typem rewolucjonisty, 
który tu chce nawracać siłą i przymuszać do zmiany poglądów, ale mam nadzieję, że dzięki temu 
co powiedziałam, ktoś po prostu się zastanowi nad tematem, nad którym wcześniej się nie 
zastanawiał. Ze strony urzędników, Pana Wójta proszę właśnie o kontynuowanie tych akcji 
edukacyjnych, bo to też jest waszym ustawowym obowiązkiem i też sobie to zapisaliśmy w 
strategii gminy, że urzędnicy będą dbać o upowszechnianie zasad gospodarki o obiegu 
zamkniętym w ramach lokalnego katalogu dobrych praktyk. I widocznie te ulotki, była mowa w 
Raporcie o stronie gminy o ulotkach ekologicznych dotyczących segregacji odpadów. Widocznie 
to jest za mało. Może w ulotkach warto jeszcze wspomnieć o właśnie o kosztach, 
konsekwencjach tego, jak postępujemy z odpadami. Może warto, żeby fesƟwal Zero Waste, o 
którym była tutaj mowa, był wydarzeniem cyklicznym, no bo ciągle jeszcze tej wiedzy nam 
brakuje. W każdym razie jestem przekonana, że wszyscy mamy na to wpływ. I to jest ta… to jest 
wypowiedź, którą sobie przygotowałam. I tutaj muszę powiedzieć, że Państwo Radni już na 
progu sprowadzili mnie do parteru, popijając tą wodę lub herbatę z jednorazowych kubeczków. 
Szanowni Państwo, nie ma lepszego sposobu na edukację czy wychowanie jak tylko przez 
przykład, a przykład idzie, przykład idzie z góry. I już teraz na gorąco, Pan Wójt przed chwilą 
mówiąc o farmach fotowoltaicznych powiedział, że nie do końca mamy wpływ na to, gdzie jakieś 
przedsięwzięcie będzie realizowane. Ja się bardzo cieszę, że Pan Wójt się sam skorygował, bo 
jednak gmina ma wpływ na to i to właśnie przede wszystkim gmina poprzez uchwalanie 
miejscowych planów także jak najbardziej myślę, że znajdzie się w naszej gminie miejsce na te 
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trudniejsze przedsięwzięcia też, ale jednak zadbajmy, żeby to było w tych miejscach, gdzie 
chcemy tego my, mieszkańcy, a nie inwestorzy. Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękujemy bardzo. Nie wiem, czy Pan Wójt od razu coś też chce tutaj odpowiedzieć.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Znaczy bardzo zgadzam się z głosem na temat tych śmieci. Musimy wprowadzić jakby większą 
edukację nie tylko dzieci, ale też i nas dorosłych, bo tych śmieci zmieszanych naprawdę jest 
bardzo dużo, które produkujemy u nas, ja jestem niemile zaskoczony, że aż tak dużo 
produkujemy tych śmieci, które są zmieszane, a one tak naprawdę kosztują najwięcej. Więc 
będziemy myśleli w tej kwesƟi, aby ta edukacja, która jest dzisiaj, była jeszcze, jest jeszcze 
mocniejsza i żeby mieszkańców przekonać do tego, aby zwracali na to szczególną uwagę. Będzie, 
nie będzie łatwo, to wiem, wiem to po sobie, ale natomiast ta ciągła edukacja no w końcu mam 
nadzieję, że zostanie zapamiętana i tych śmieci zmieszanych będzie, będzie coraz mniej. Bardzo 
dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
A my również dziękujemy Pani za wzięcie udziału w debacie. Proszę teraz Panią Małgorzatę 
Fertała o zabranie głosu w debacie.  

Małgorzata Fertała 
Dziękuję bardzo. Ja jednak pozwolę sobie usiąść, przepraszając Państwa, że tyłem, ponieważ 
chciałabym, żeby moje wystąpienie było też nie za długie, aczkolwiek jeżeli będą jakieś głosy 
niezadowolenia, to można wyjść na przerwę. W tym natomiast wszyscy Państwo, którzy mnie 
znacie, wiecie, że sprawy gminy są dla mnie bardzo istotne i lubię mieć wpływ na to, co się dzieje 
w gminie, jak również przekazywać swoje oczekiwania, co do rozwoju gminy, ponieważ to jest 
moja gmina, tutaj się urodziłam, tutaj całe życie mieszkam i tutaj mi się zwyczajnie podoba. I 
także Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie, Szanowni Państwo, skorzystałam z tego 
zaproszenia, jak co roku, do udziału w debacie nad Raportem o stanie gminy za 2023 rok. Mam 
świadomość, że przedstawiony przez Pana Wójta raport nie jest ani autorskim projektem, ani też 
w przedmiocie realizacji zadań, ani też w przedmiocie opracowania, które zostało udostępnione 
mieszkańcom. Ja mówię o tym, który jest na e-Sesji, a nie o tym, które Pan tutaj prezentował, a 
rozbieżność między tymi dwoma raportami jest znacząca, bowiem ten, który jest przedstawiony 
na e-Sesji zawiera wszystkie wymagane ustawą zagadnienia, czego tutaj w tym przedstawieniu 
nie było. Raport jest podsumowaniem, wskazuje stan, na jakim, w jakim obecnie miejscu 
znajduje się gmina. Jest podsumowaniem działań za ubiegły rok, ale też może być wskaźnikiem 
do dalszych działań, doskonaleniem, narzędziem do doskonalenia pracy własnej, jak i pracy 
urzędników, czy postaw mieszkańców. Pomimo tego, że Pan Wójt Grzegorz Grala akurat nie 
uczestniczył w tworzeniu tego raportu, ani działaniowo wykonując pewne zadania, ani 
formułując ten przekaz pisemny, to jest jednak coś takiego jak ciągłość władzy. I każdy wójt 
następujący po swoim poprzedniku ma obowiązek korygowania tego, co było złe, 
kontynuowania tego, co było rozpoczęte i co jest dobre, czy wreszcie wprowadzania własnych 
pomysłów i koncepcji. Tak więc Panie Wójcie, bardzo Panu dziękuję za to zaproszenie do debaty, 
które odczytałam na stronie internetowej gminy. Szkoda tylko, że w tym zaproszeniu zabrakło 
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jednak daty, miejsca debaty oraz do kiedy można składać swoje, swój akces do udziału w 
debacie. To jest element każdego zaproszenia, ale to myślę, że tak nie do Pana, ale do 
sformułowanie, nie każdy bowiem mieszkaniec wie, po pierwsze nie wie kiedy będzie sesja, po 
drugie nie każdy wie, że termin jest, upływa dzień przed sesją i tak dalej, i tak dalej, a to są 
warunki konieczne, żeby, które należy spełnić, żeby wziąć udział w debacie. Tytułem wstępu w 
prezentacji, czy w tym w wersji papierowej, tytułem wstępu mamy, że raport obejmuje 
podsumowanie samorządu gminnego. No nie. Raport obejmuje podsumowanie działalności 
wójta i to dokładnie wynika z ustawy o samorządzie gminnym. To dzisiaj Pan Wójt daje 
sprawozdanie z tego, co zrobił z zadaniami, które wzięła i przypisała mu rada. I rzeczywiście jest 
w tym raporcie realizacja uchwał Rady. Aha, zapomniałam też pochwalić, rzeczywiście pod 
względem edytorskim i graficznym ten raport jest lepszy niż ten ubiegłoroczny. Natomiast co do 
zawartych treści, to bardzo często dla mnie są one przypadkowe, nieprzemyślane, wielokrotnie 
powtarzane, zwłaszcza w zakresie imprez kulturalnych, że przypisujemy jedną imprezę do 
realizacji kilku zadań. No pewnie, że tak się może zdarzyć, ale ja jednak czytając raport o stanie 
gminy, wolałabym przeczytać, co gmina zrealizowała z istotnych zadań jej przypisanych. Wyjdzie 
pewnie, jeżeli to, co w tej chwili mówię jest niezrozumiałe, to myślę, że stanie się bardziej 
zrozumiałe na przykładach. I tak, w tym raporcie jest podsumowanie, realizacja uchwał. To 
wynika z ustawy, ale ten opis realizacji uchwał to jest taki przypadkowy. Jedne są realizowane, 
inne były zrealizowane, inne niezrealizowane i na tym koniec. I tak proszę Państwa, dlaczego ja 
uważam, że to jest bardzo ważne. Rozpatrywanie skarg następowało w terminach oj znacznie 
przekraczających ustawowy termin 30 dni. 9 miesięcy nawet były rozpatrywane skargi przez 
Komisję Skarg, Wniosków i Petycji. Dla mnie przy czym skarga była tak prosta, bo opiewała tylko i 
wyłącznie dokumenty, które były tutaj w Urzędzie Gminy. To gdybyśmy mieli występować do 
jakichś innych urzędów, to ja nie wiem, skarga by chyba była rozpatrywana gorzej niż w sądzie 
powszechnym. Później. Plan pracy Komisji Rewizyjnej. Uchwała niezrealizowana. Ja w ogóle nie 
wiem, co to oznacza. Czy ta uchwała niezrealizowana do tego momentu, kiedy to znaczy nie musi 
być cała zrealizowana, ale w tej części, która przypada na rok 23 powinna być zrealizowana. Ale 
to tak wychodzi, że ta uchwała, no tak właściwie nie wiem, a dlaczego o tym mówię, bo proszę 
Państwa w ubiegłym roku po raz pierwszy podczas sesji absolutoryjnej byłam świadkiem, kiedy 
przeczytano opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej, uchwały składu orzekającego opinii 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie wójtowi 
absolutorium. I po raz pierwszy, ja jeszcze jak długo jestem radną, to ja jeszcze nie słyszałam 
takiej opinii. Ona po prostu ośmieszyła nasz samorząd. Ponieważ skład orzekający Komisji 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu wyraża opinię, że wniosek Komisji Rewizyjnej Rady 
Gminy Zaniemyśl w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Zaniemyśl z wykonania budżetu za 2022 
rok został uzasadniony, ale nie należycie. Przecież my te, proszę Państwa, absolutoria to mamy 
już lat dziesiąt, jak samorząd istnieje. I po raz pierwszy się zdarzyło, żeby Regionalna Izba 
Obrachunkowa coś takiego napisała i my po tej opinii wpisujemy w realizację uchwał, że plan 
pracy Komisji Rewizyjnej nie jest realizowany. Proszę Państwa, ja mówiłam tutaj w tej sali, na 
forum rady, że jesteśmy zobowiązani do sporządzania protokołów pisemnych. To wynika z 
ustawy. Panie Przewodniczący, my nie mamy wszystkich protokołów pisemnych z poprzedniej 
kadencji. To jak będziecie Państwo uchwalać, przyjmować protokoły poprzedniej sesji. No ja 
rozumiem, gdyby to był jeden, ale ich jest więcej. Więc proszę Państwa, to takie. Kiedy mówię o 
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pozostałych uchwałach, to one też tam, w sprawie podatków na 2024 uchwała jest zrealizowana, 
realizowana, ale w 2023 obowiązywała tamta uchwała mniej by bardziej interesowało wiedzieć i 
cieszę się z tej interpelacji tutaj Pani Radnej i będę wyczekiwała odpowiedzi, jaka była 
ściągalność podatków, jakie były kontrole i tak dalej i co my robimy, żeby wszyscy mieszkańcy byli 
traktowani w sposób równy, czyli żebyśmy wszyscy solidarnie płacili podatki, opłaty i 
zobowiązania. Ja nie mówię tutaj o osobach, które są w trudnej sytuacji finansowej, ale wtedy 
stosujemy odpowiednie ulgi, zasiłki i tak dalej. Programów mamy bez liku. Proszę Państwa nie 
wiem też, przeczytajcie sobie Państwo tą realizację uchwał tam przedstawioną i na przykład 
uchwała na wydzierżawienie 14 budynków zrealizowana częściowo, ale ja nie wiem co to znaczy 
częściowo. Gdzieś tam uchwała, zrealizowana, ale umowy nie podpisano. No to zrealizowana czy 
nie podpisano? No dla mnie w tej mierze i w tym zakresie brak logicznego podejścia do 
sprawozdawania realizacji uchwał. Programy, strategie i polityki. Proszę Państwa, najważniejsza 
strategia, Strategia rozwoju gminy Zaniemyśl na 2030 rok, i bardzo się tutaj podpisuje pod tym, 
co też ze strony Państwa tutaj padło, że szkoda, że ta najważniejsza strategia rozwoju gminy, 
strategia taka wizerunkowa, jak ta gmina ma wyglądać tam za te 10 lat, została no tak byle jak 
opisana. No ja powiem szczerze. Proszę Państwa, mamy tak, rozwój zrównoważonej turystyki, 
oferty turystyczno-rekreacyjnej i jako działanie jest podane inwestycja polegająca na rekultywacji 
miejsca do kąpieli nad Jeziorem Raczyńskim. Dalej, rewitalizację mamy w przypadku zadania 
zachowania atrakcyjności krajobrazowej gminy. Mamy już nie rekultywację tylko rewitalizację 
miejsca do kąpieli. To są mamy wpisane rewitalizacja i poprawa przestrzeni publicznych. No i 
może, i dobrze, no ale my mamy tutaj jeszcze mnóstwo takich innych zadań. Zwiększanie zasobu 
mieszkań komunalnych, nie zrealizowano działań. Mamy program opieki, mamy program, gdzie 
myśmy tutaj mieli mieszkaniowy i on musi być realizowany. Ale my się tu przyznajemy, że nie 
realizowano działań. Później, proszę Państwa, mamy takie zadanie, poszerzenie oferty i bazy 
lokalowej w sferze kultury. Nie realizowano działań. Remont lub doposażenie obiektów 
jednostek ochotniczych straży pożarnych. Nie realizowano działań. Natomiast tworzenie 
poczucia wspólnoty i tożsamości lokalnej i lokalne dziedzictwo historyczne i tradycje mamy 
napisane, że w ramach kultywowania tradycji zrealizowano wydarzenia zaplanowane w rocznym 
kalendarzu wydarzeń patriotycznych. No powiedzmy sobie tak, dla mnie to jest taki trochę 
rozdźwięk, ale pozwolę sobie zauważyć jedną rzecz, że kalendarz wydarzeń patriotycznych, 
roczny kalendarz, staje się coraz uboższy. Odchodzą osoby, które miały, które uczestniczyły w 
tych wydarzeniach, dla których te rocznice były bardzo ważne, przeżywane osobiście, 
kultywowane w domach i tak dalej. I zostaje pokolenie młodsze, no takie jak Państwo radni. I tu 
już no powinna się znaleźć formuła, no jednak inna tego dbania o lokalne dziedzictwo 
historyczne i tradycje. Proszę Państwa, następne, poprawa stanu wód i jezior, nie realizowano 
działań. Wsparcie małej retencji wodnej i mikroretencji, nie realizowano działań. Tutaj mamy 
większy zakres ochrony przyrody, opieka nad pomnikami, znowu rewitalizacja miejsca do kąpieli 
nad Jeziorem Raczyńskim i opieka nad pomnikami przyrody i użytkami ekologicznymi. 
Chciałabym wiedzieć konkretnie na czym ta opieka polegała, czy my daliśmy pieniądze, czy my 
stworzyliśmy, odrestaurowaliśmy, czy my oznakowaliśmy i tak dalej. Na tym, w ramach tego 
podjęto większy, podjęto działania w celu ustanowienia nowych użytków ekologicznych, ale 
pytam się jakie działania, co z nich wyszło i jakie są efekty. Czy my na coś oczekujemy, czy nam 
się to nie udało? Proszę Państwa, rozwój sieci dróg rowerowych, nie podjęto działań. Punkt 
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modernizacja, rozbudowa oświetlenia. Podlega ciągłej modernizacji i rozbudowie. Montowane 
lampy są energooszczędne lub wykorzystują zasilanie solarne. I tak jak tutaj też zostało już 
powiedziane, no wszystko oparte na funduszach sołeckich, a ja bym chciała takiego programu 
gminnego na tym. Zwróćcie Państwo, że fundusze sołeckie, które kiedyś taka była ich intencja na 
integrowanie społeczności lokalnych, przeradzają się w uzupełnianie lamp. Większość inwestycji 
to są lampy. Ja się wcale temu nie dziwię, bo jeżeli idą w ciemnościach, nie ma utwardzonej 
drogi, nie ma na tego, to chcieliby mieć chociaż trochę światła na tym. Teraz mamy punkt 
siódmy, znowu rewitalizacja poprawa stanu przestrzeni publicznej, znowu rewitalizacja jeziora, 
rozwój komunikacji publicznej, nie podjęto działań, działania na rzecz budowy obwodnicy 
Zaniemyśla nie podjęto działań. Za dużo jak dla mnie tych niepodjętych działań. No dalej to jest 
słowotok, słowotok. I mamy proszę Państwa, że myśmy tutaj wzięli pominęli, na początku mamy 
zapisane, że złożono wnioski o dofinansowanie w programach. I tutaj rzeczywiście Pan Wójt 
przedstawił w tej tabeli. Tylko proszę Państwa tutaj nie ma żadnego dofinansowania z Unii 
Europejskiej. To są proszę Państwa wszystko program Rządowy Polski Ład, który był programem 
w mojej ocenie kampanijnym, wyborczym i tego programu już nie będzie w tym roku. I w 
następnych latach podejrzewam nie będzie wyborów, nie będzie programu. Więc dla mnie 
należałoby się jednak wziąć i podejść do tego bardziej strategicznie, bardziej proszę Państwa 
strategicznie. Proszę Państwa, następny program, który mamy dla mnie ogromnie ważny, zresztą 
nie dla mnie, dla gminy, ale dla Państwa też powinien być ważny, to jest program ochrony 
środowiska. I ten program ochrony środowiska dla gminy Zaniemyśl na 2023, 2026 realizacyjnie 
jest no dla mnie tragiczny. Proszę Państwa, budowa ścieżek rowerowych, nie były budowane 
ścieżki rowerowe, montaż energetycznego oświetlenia jest rozbudowywany i na bieżąco 
modernizowany i też co znajduje, tylko fundusze sołeckie. Budowa dróg i przebudowa dróg 
gminnych realizowana systematycznie zgodnie z opracowanym planem. Ja nie wiem czy ten plan 
ktoś widział i tak dalej, bo inwestycji drogowych jako takich ja nie widziałam, no bo powiedzmy 
sobie gdzieś tam utwardzenie drogi czy coś za kwotę 70, 80 tysięcy, 700, 800 no to ewentualnie 
na tym. Proszę Państwa, ograniczenie koncentracji źródeł promieniowania 
elektromagnetycznego na etapie planowania i wydawania decyzji lokalizacyjnych i 
środowiskowych, nie realizowano tego zadania. Ja się cieszę też z tego głosu na temat 
koncentracji farm fotowoltaicznych i też się nie zgadzam, Panie Wójcie, z tym, że nie mamy 
wpływu. Mamy wpływ i mamy wpływ ogromny. Jeden wpływ to jest strategia rozwoju gminy, 
która ma stanowić podstawę do opracowania planu ogólnego gminy, który zaczyna obowiązywać 
od 2026 roku. I tam ma być to zapisane. Nie każdy, kto posiada ziemię, no musi mieć farmę 
fotowoltaiczną, bo nam jest jeszcze potrzebna ziemia do upraw rolnych i te uprawy rolne 
powinny być poddane szczególnej ochronie. Zresztą szczególnej ochronie powinny być poddane 
również zabytki, miejsca kultu religijnego i tak dalej, bo to jest niezbędne i tam uważam, że w 
ogóle nie powinno być mowy o tym, żeby coś takiego mogło powstawać, co po pierwsze jest 
szpecące krajobrazowo, a po drugie my jeszcze nie wiemy, jakie szkody może nam przynieść. Bo 
dziś jest fajnie, ale my nie wiemy, za lat 20, jak to będzie utylizowane, gdzie, skąd i dlaczego. 
Dlatego też miejsca lokalizacji powinny być miejscami głęboko przemyślanymi, które biorą i będą 
chroniły ludzi oraz przyrodę. Budowa, modernizacja kanalizacji deszczowej, to też z programu 
ochrony przyrody. Nie realizowano zadania na tym, no po prostu. No wszystko to, co strategiczne 
w tym. Wykonanie sieci wodociągowej w Jeziorach Małych nie realizowano zadania. 
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Modernizacja sieci wodociągowej w Czarnotkach, to jest 50 metrów w Czarnotkach, 
modernizacji i 190 budowy. Proszę Państwa, no mnie to bierze, o tu mam jeszcze. Program 
wspierania przedsiębiorczości, nie realizowano zadania. Projekt Stop dymiącym kominom, nie 
realizowano zadania. Dlatego proszę Państwa, no wybaczcie, ale to mnie niepokoi. Ja myślę, że 
to są zadania, które stoją przed wami, a kółkami ludzie już będą kręcić sami, bo jeszcze nie 
rowerem robimy, lubimy. Będziemy organizować festyny, spotkania sąsiedzkie i tak dalej, bo 
ludzie potrafią się integrować i chcą to robić i tak dalej. Zostawmy na to fundusze sołeckie, a tu 
jednak powiedzmy sobie operujmy budżetem gminy i środkami zewnętrznymi. Proszę Państwa, 
jeszcze o jednej rzeczy chciałabym powiedzieć, o miejscowych planach zagospodarowania 
przestrzennego, na w tym tych planów, proszę Państwa jest 48 planów, jak czytam w raporcie, co 
stanowi 4% powierzchni gminy. Mało tego, plany w większości były podejmowane w latach 98-
2004 , zobaczcie sobie tam te plany, czyli sprzed 20 lat w ostatniej kadencji był może podjęty 
jeden plan i to taki niekontrowersyjny, który był potrzebny w tym. Siedem procedur 
planistycznych. Ja proszę Państwa nawet nie wiem czy Państwo to zdążycie uchwalić przed 
planem ogólnym, a w momencie kiedy powstanie plan ogólny to plany miejscowe mogą się 
okazać całkowicie no już sprzeczne. Proszę Państwa ja tak, mnie niepokoją też pewne rzeczy, bo 
pieniądze pozyskane z Polskiego Ładu, no powiedzmy sobie siła nabywcza traci, siła nabywcza 
pieniądza spada. I bardzo mnie niepokoi na przykład fakt taki, że kanalizacja Lubonieczka, która 
miała być robiona w tym roku, były zrobione, bo takie były zapewnienia dwóch, projekty na dwa 
etapy kanalizacji, ona w tym roku nie będzie w ogóle podjęta. Pomimo, że ponad 7 milionów jest 
na tą inwestycję. Promesa na 7 milionów. Mnie na przykład w kwesƟi otwarcia posterunku 
bardziej by interesowało, w jaki sposób wpłynęło to na poprawę bezpieczeństwa i porządku w 
gminie. Czy mamy mniej wypadków, czy mamy, nie wiem, mniej kolizji, czy powiedzmy sobie, 
parkowanie jest bardziej porządne i tak dalej. Ogrodzenie, są pieniądze na ogrodzenie, na 
ujednolicenie tego ogrodzenia w tym parku. No ja czekam, no ta dziura straszy, no to jest 
wizytówka Zaniemyśla. Czytam też, że wydano ileś tam ponad 70 warunków zabudowy. Ile było 
uchylonych tych decyzji o warunkach zabudowy, to już mniejsza z tym, ale to są o warunkach 
zabudowy, to ja bym chciała widzieć choć jedną uchwałę dla zrównoważonego rozwoju o 
ustanowieniu obszaru, chronionego obszaru przyrody, bo proszę Państwa, no nie wiem jak wy, 
ale ja zrównoważony rozwój gminy, to widzę w ten sposób, że tyle ile człowiekowi, tyle 
przyrodzie. No nie może być tak, tym bardziej, że swobodne operowanie warunkami zabudowy, 
to bierze i zubaża gminę i pogarsza warunki życia mieszkańców, nie polepsza, pogarsza. Bo 
powstają nam domki, osiedla, niektóre to nawet krajobrazowo szpetne, co do których mamy tak, 
mamy ileś tam nowych kominów, mamy ileś, mamy brak drogi dojazdowej, mamy ileś ujęć 
wodnych, mamy ileś zabetonowanego terenu. To, co my się później dziwimy, że my mamy 
powodzie, że susze mamy i tak dalej, kiedy zwróćcie Państwo uwagę, że my pozbruk to nawet na 
cmentarzu potrafimy położyć. Są cmentarze, gdzie wokół grobów są pozbruki położone. No dla 
mnie to jest rzecz, no mi się to nie podoba osobiście i dlatego dla mnie jest równoważony 
rozwój. Tyle ile inwestycji, tyle przyrody. A no dlaczego? Bo prawda jest oczywista, że przyroda 
sobie bez nas poradzi, ale my bez przyrody nie. I to sobie Państwo musicie, młodzi Państwo, 
przyjąć do wiadomości. No i teraz miód. Miód w moim wystąpieniu. Raport, wspaniała 
działalność i instytucji, i organizacji prospołecznych, i oświatowych, i stowarzyszeń, rzeczywiście i 
biblioteka fajna, ośrodek kultury hula. Szkoły, proszę Państwa, robią wielką robotę, bo zwróćcie 
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uwagę, że szkoły nie są od atrakcyjności kulturalnej i jeszcze tam takiej społecznej, bo 
podstawowym celem szkoły jest nauczanie i wszystko to, co się dzieje. Poza tym, albo te formy 
nauczania takie już atrakcyjne i tak dalej, to to jest rzecz wielka. I seniorzy i każdy sobie tutaj coś 
znajdzie. Jestem pod wrażeniem programów Ośrodka Pomocy Społecznej. Rzeczywiście 
wszystkie te programy są. Ale tu sobie jeszcze jedną rzecz i zwróćcie Państwo uwagę na ten 
Gminny program opieki nad zabytkami, bo to jest też dla nas taka prawidłowość. My taki 
program mieliśmy do 2023 roku. Czyli powinien być kolejny program na 2024, tam powiedzmy 7. 
Tylko, że my już mamy czerwiec 2024. Ten program Państwo uchwalicie jak dobrze pójdzie w 
październiku. W październiku, czyli w następnym raporcie będziemy uprawiać fikcję, że był 
realizowany Program ochrony zabytków na lata 2024-2027. Gdzie on nie będzie, bo już pół roku 
nie był, do października nie będzie, czyli tak de facto nie będzie, to co napiszemy w raporcie w 
przyszłym roku. Proszę Państwa, ten raport już się pisze. Ten, który my dzisiaj widzimy. Już się 
pisze pół roku. Ten na następny rok. I żeby no było dobrze to na w tym. Panie Wójcie, chciałabym 
jeszcze tylko wiedzieć tak, co ze siecią, siecią światłowodową w Lubonieczku i z wykluczeniem 
cyfrowym, bo to też już miało być, już było i tak dalej, znowu nie ma. Pan jakie zyski przynosi 
schronisko, bo miało być tak, było wyremontowane, jest piękne. Pamiętajmy, że było 
wyremontowane z pieniędzy, które były przeznaczone na wsparcie uchodźców z Ukrainy i tak 
dalej, miało hulać. Nie zrozumiałam za bardzo, ale że schronisko odwiedziło 430 osób i to nie 
wiem w jakim okresie czasowym, ale jak 430 osób podzielę sobie na 365 dni, to mi wychodzi, że 
na dobę w takim obiekcie i tego średnio przebywała jedna osoba, jedną noc na tym, bo chyba, że 
to było 430 osób na po trzy tygodnie każda na w tym. Proszę, Panie Wójcie, chciałabym jeszcze 
też zapytać, bo tak w pewnym momencie ucichło. Były takie nagrody, gmina Zaniemyśl za bardzo 
aktywną gminę, w wyborach chyba do Sejmu, one też były tam, po milionie mieliśmy dostać, 
Straż Pożarna się miała podzielić Koła Gospodyń Wiejskich, miały hulać, czy są te pieniądze, czy 
już, czy to mi umknęło, czy były te pieniądze i tak dalej, kto ile dostał i na co je wydano. Szanowni 
Państwo, już więcej nic nie powiem. Życzę Panu Wójtowi, ponieważ obiecuję, że jak dożyję, to 
przyjdę na następny rok również. Życzę Panu Wójtowi realizacji zadań, zamierzeń, wielkich 
projektów i radzie również głębokiej troski o gminę i efektów. Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękujemy za wzięcie udziału w debacie. Proszę Panie Wójcie o zabranie głosu.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Dziękuję Pani radnej. Jak Pani zauważyła to jest skrupulatnie, a okej, dobrze. Dziękuję Pani 
Małgosiu. W takim razie skrupulatnie tutaj notowałem. Nie we wszystkich punktach się z Panią 
zgadzam, ale nie będziemy dzisiaj tego jakby rozwozić, bo naprawdę jesteśmy już daleko z 
czasem. Jak najbardziej. Sesja jest nagrywana także na te wszystkie pytania, bo nie chcę 
powiedzieć, że zarzuty jako urząd, jako Wójt się, jako Rada, mam nadzieję, również się 
ustosunkujemy. Co do raportu, no będziemy pracować nad tym, aby on był jeszcze lepszy niż był 
w tym roku, bo jest lepszy niż był rok poprzedni. Tak, oczywiście treściowo lepszy. Dziękuję za 
zabranie głosu i dziękuję za przyjście.  

  c) głosowanie uchwały (projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady Gminy Michał 
Maliński) 
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Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
udzielenia Wójtowi Gminy Zaniemyśl wotum zaufania 
Wyniki głosowania 
ZA: 8, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (8) 
Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, 
Ewelina Sikorska, Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (5) 
Marcin Brylewski, Kacper Łaniak, Michał  Maliński, Ewelina Siudzińska, Piotr Walkowiak 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński  
Gratuluję Panie Wójcie.  
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Dziękuję.  

Uchwala Nr III/10/2024 stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu 
 
10 – cio minutowa przerwa 
 
 2) projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Zaniemyśl za 2023 rok: 

  a) rozpatrzenie sprawozdań, finansowego za 2023 rok oraz z wykonania budżetu Gminy 
Zaniemyśl za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę Panią Skarbnik o przedstawienie sprawozdania.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Państwo jako rada, aby móc podjąć tą uchwałę, musieliście dokonać, jakby zapoznać się ze 
sprawozdaniem finansowym oraz ze sprawozdaniem z wykonaniem budżetu, które należało 
rozpatrzyć oraz zapoznać się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o właśnie sprawozdaniu z 
wykonania budżetu oraz opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej. Wszystkie te elementy, które 
wymieniłam umieszczone dodatkowo były na stronie BIP-u urzędu, także można było się z nimi 
zapoznać. Jeśli chodzi o sprawozdanie finansowe i sprawozdanie z wykonania budżetu, 
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rozpatrywaliśmy je po pierwsze na posiedzeniach Komisji Rewizyjnej i następnie na posiedzeniu 
wspólnej komisji. Ja tylko przypomnę, jeśli chodzi o sprawozdanie z wykonania budżetu, o 
sprawozdanie finansowe gminy, co wchodzi w skład tego sprawozdania. Jest to bilans wykonania 
budżetu, łączny bilans jednostek budżetowych, łączny rachunek zysków i strat jednostki, łączne 
zestawienie zmian w funduszu jednostki oraz łączna informacja dodatkowa. Większość z tych 
sprawozdań, które przed chwilką wyczytałam, sporządzane są na podstawie sprawozdań 
jednostkowych, przygotowanych przez, sporządzanych właściwie przez nasze jednostki 
organizacyjne. Myślę tutaj o Ośrodku Pomocy Społecznej, o Centrum Usług Wspólnych, o 
naszych dwóch szkołach, przedszkolu i o schronisku młodzieżowym. Także to sprawozdanie jest 
sprawozdaniem łącznym na podstawie właśnie sprawozdań finansowych tych jednostek, które 
wymieniłam i z uwzględnieniem odpowiednich wyłączeń. Jeśli chodzi o sprawozdanie z 
wykonania budżetu, to pozwolę sobie, tak jak powiedziałam przed chwilką, ono było również 
rozpatrywane zarówno na wspólnym posiedzeniu Komisji Rewizyjnej, jak i na wspólnym 
posiedzeniu wszystkich komisji. Jednak przypomnę tutaj jakby najważniejsze kwoty, które 
wynikają z tego sprawozdania. Jeśli chodzi o realizację budżetu, po stronie dochodowej budżet 
zrealizowaliśmy w kwocie 41 milionów 743 tysiące 666 złotych i 6 groszy. Taka była realizacja 
dochodów. Jeśli chodzi o realizację wydatków, jest to kwota 44 miliony 250 tysięcy 250 złotych i 
11 groszy. Jeśli chodzi o realizację dochodów bieżących. Dochody bieżące zrealizowaliśmy w 
wysokości 37 milionów 306 tysięcy 760 złotych i 8 groszy. Zrealizowane dochody majątkowe jest 
to kwota 4 miliony 436 tysięcy 905 złotych i 98 groszy. Natomiast wydatki bieżące zrealizowane 
zostały w kwocie 37 465 204,41 groszy i wydatki majątkowe zrealizowane w kwocie 6 785 045,70 
groszy. Wynik roku 2023 jest to deficyt, ten deficyt osiągnął poziom 2 506 584 zł i 5 groszy. Z 
jakich środków został on sfinansowany? Został on sfinansowany z nadwyżki budżetowej 
wypracowanej w latach poprzednich. Jest to kwota 1 241 516 zł i 5 groszy oraz z wolnych 
środków jako nadwyżki środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu jednostki 
samorządu terytorialnego wynikającego z rozliczeń w naszym przypadku pożyczek zaciągniętych 
w latach poprzednich i jest to kwota 1 265 068 zł. Jeśli chodzi o samą realizację, o samą 
realizację dochodów bieżących, to może ustosunkuję się do takich głównych pozycji w realizacji 
tych dochodów. Jeśli chodzi o realizację dochodów z tytułu dotacji i dochodów celowych, w roku 
2023 zostały one zrealizowane w kwocie 6 milionów 76 tysięcy 37 złotych i 32 grosze. W 
porównaniu z realizacją roku 2022, przy tych pozycjach postaram się odnieść do roku 2022, 
żebyśmy znali jakby poziom realizacji pewnych obszarów, zarówno po stronie dochodów, jak i 
wydatków. Jeśli chodzi o realizację tych dotacji i dochodów celowych, to w porównaniu z rokiem 
poprzednim jest to kwota mniejsza o 8 milionów 688 tysięcy 463 złotych i 85 groszy. Ten jakby 
największy spadek dotyczy przede wszystkim środków, jakie gmina w roku 2022 otrzymywała z 
tak zwanego funduszu pomocowego i z funduszu jakby przeciwdziałania COVID-19. Jednak 
największą pozycją tutaj był fundusz pomocowy. I tu umniejszenie tych środków patrząc na rok 
2023, a rok 2022 to jest kwota 5 milionów złotych. Jeśli chodzi o środki subwencji ogólnej, w 
roku 2022 wpłynęły nam one w kwocie 12 195 338,15 zł. W porównaniu do roku poprzedniego, 
czyli do roku 2022, jest wzrost o kwotę 769 438,20 zł. Jednakże chciałabym tutaj powiedzieć, że 
w tym wzroście subwencji ogólnej, znaczy właściwie w tej kwocie, w wykonanych dochodach 
związanych z subwencją ogólną, są dodatkowe środki, jakie otrzymywał, jakie właściwie 
otrzymywał każdy samorząd. W przypadku naszej gminy jest to kwota 2 139 632,15 groszy, i w 
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tej wartości największą pozycją jest uzupełnienie subwencji ogólnej. Takie informacje gdzieś w 
połowie roku 2023 wpływały do samorządów. Jak wiecie Państwo, już tu na wspólnych 
komisjach, gdzie miałam przyjemność z Państwem współpracować, informowaliśmy o tym, że… 
jaka jakby jest sytuacja, czy niedobory w środkach, jeśli chodzi o samą współpracę z, czy 
otrzymywanie środków z budżetu państwa. Budżet państwa jakby wie o tym, że samorządy no są 
niedofinansowane przede wszystkim jeśli chodzi o zmianę w systemie podatkowym, który 
wprowadził nam Polski Ład. Dlatego zarówno w roku 2022 samorządy dostawały jakby 
dodatkowy zastrzyk gotówki i przypomnę, że w roku 2022 ten dodatkowy zastrzyk gotówki to 
była kwota 2 miliony 888 tysięcy 418 złotych 57 groszy. W roku ubiegłym, tak jak mówiłam, 2 
miliony 139 632 złotych 15 groszy. Może nie powinnam akurat w tym momencie mówić o roku 
2024, na chwilę obecną nie ma żadnej informacji o tym, czy samorządy również w tym roku, 
jakiekolwiek wsparcie z budżetu państwa dodatkowe dostaną. Jeśli chodzi o realizację udziału w 
PIT i w CIT. Czyli udziału w podatku dochodowym od osób prawnych i w podatku dochodowym 
od osób prawnych, jakie otrzymują samorządy. W zeszłym roku z tego tytułu wpłynęła nam 
kwota 8 125 063 zł. W porównaniu do roku 2022 jest to zmniejszenie o 2 641 319,95 zł. Jeśli 
chodzi o wpływy z podatków i opłat lokalnych, tutaj kwota zrealizowana w roku 2023 jest to 
kwota 9 342 484,93. Wpływ z tytułu właśnie podatków i opłat lokalnych w stosunku do roku 
2022 jest to wzrost o kwotę 1 132 384,63. Pozostałe dochody bieżące są zrealizowane na 
poziomie 1 567 836,68 zł. W porównaniu do roku 2022 jest to wpływ mniejszy o kwotę 15 
milionów, przepraszam, 15 560,98 zł. także po tych kwotach, które Państwu przedstawiłam, 
widzicie Państwo, ja nie mówię o dotacjach i dochodach celowych, ponieważ to są zadania 
stricte ukierunkowane na realizację konkretnych zadań, ale jeśli chodzi o udziały w PIT i w CIT, 
jeżeli chodzi o naszą jednostkę, ten ubytek w kwocie niecałe 2 miliony 700, no odcisnął duże 
piętno, że tak powiem, na realizacji, na realizacji budżetu. Jeśli chodzi o dochody majątkowe, są 
one zrealizowane, znaczy o tych kwotach już mówiłam, ale w porównaniu do roku 2022 dochody 
majątkowe są zrealizowane w kwocie wyższej o 2 192 005 i 62 grosze. Ten wzrost przede 
wszystkim dotyczy dotacji środków na inwestycje, gdzie największym jakby źródłem dochodów 
było dofinansowanie z rządowego funduszu Polski Ład zadania zagospodarowania przestrzeni 
publicznej poprzez rewitalizację miejsca do kąpieli nad jeziorem Raczyńskim. Była to kwota 3 
miliony 985 tysięcy i 200 zł. Jeśli chodzi o realizację wydatków, to kwoty jakie zostały 
zrealizowane w roku 2023 Państwu już przedstawiłam ogólną kwotę, natomiast kwota wydatków 
bieżących zrealizowana w roku 2023 jest to kwota 37 milionów 465 tysięcy 204 złotych i 41 
groszy. W stosunku do roku 2022 jest zmniejszenie wartości wydatków bieżących o kwotę 3 
miliony 17 tysięcy 695 złotych i 90 groszy. Natomiast wydatki majątkowe, zrealizowane one są w 
kwocie 6 milionów 785 tysięcy 45 złotych i 70 groszy. I tutaj realizacja w stosunku do roku 2022 
była wyższą kwotą 828 tysięcy 791 złotych i 22 grosze. Ja bym chciała Państwu teraz przybliżyć 
jeszcze niektóre z obszarów związanych z realizacją budżetu. Jeśli chodzi o samą realizację 
dochodów, to już pokrótce Państwu przedstawiłam jakby źródła, źródła wpływu tych dochodów 
oraz różnice w stosunku do roku 2022. Chciałabym jeszcze powiedzieć, że jeśli chodzi o dochody 
z dotacji w ramach programu finansowanych z udziałem środków europejskich, to w roku 2023 
wpłynęła nam kwota 29 tysięcy 37 złotych i 57 groszy. Dotyczyło to dwóch projektów. Projekt 
Dostępny Samorząd, to już nam wpłynęła jakby końcowa kwota, 9037,57 zł. Drugi projekt 
dotyczył obszaru gospodarki przestrzennej, dotyczyło to zadania Rozbudowa systemu konsultacji 
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społecznych - przestrzeń do rozmów i na to zadanie gmina pozyskała kwotę 20 tysięcy złotych. O 
pozostałych dochodach o charakterze celowym, też już Państwu mówiłam, że nastąpił ten 
spadek tych środków, przede wszystkim dotyczyło to środków z funduszu pomocy. Z funduszu 
pomocy w roku poprzednim największą pozycją ogółem wpłynęła kwota 612 638,39 zł, z czego 
największą pozycją były środki przeznaczone na oświatę dzieci pochodzących z Ukrainy. Jest to 
kwota 385 066,41 zł. Jeśli chodzi o Fundusz Przeciwdziałania COVID-19, to wpłynęła na kwota 33 
699,51 zł. I w tej kwocie mieściły się między innymi wydatki związane z refundacją podatku VAT. 
O wpływach z udziału w PIT już państwu mówiłam, że odnotowaliśmy tutaj bardzo duży spadek, 
który miał no ogromne znaczenie, jeżeli chodzi o realizację naszego budżetu. Jeśli chodzi o same 
udziały w podatku CIT, to akurat w podatku CIT odnotowaliśmy wzrost około 95 860 zł i 62 
grosze. Przejdę teraz do strony, do tej strony wydatkowej, do obszarów jakby związanych właśnie 
z wydatkami, z wydatkami budżetu. Ja może przypomnę, że budżet, podobnie jak sprawozdania 
finansowe, tam wymieniałam nasze jednostki, tak samo chciałam państwu przekazać, że budżet 
realizowany jest przez wszystkie nasze jednostki, organizacyjne, łącznie oczywiście z instytucjami 
kultury, czyli z Biblioteką Publiczną oraz z Gminnym Ośrodkiem Kultury. Te obszary, o których 
chciałabym Państwu wspomnieć, są to obszary, które właściwie od kilku lat akurat na tej sesji, ale 
nie tylko, również na wspólnych komisjach te obszary są poruszane i dyskutujemy na temat 
właśnie tych jakby tych zadań, o których za chwilkę powiem. Jeśli chodzi o same koszty energii, 
opłaty energii, wody i gazu, w roku 2023 ogółem gmina poniosła wydatki w kwocie 1 255 346,50 
zł. W stosunku do roku 2022 jest to wzrost o kwotę 272 tysięcy 48 groszy. Jeśli chodzi o realizację 
funduszy sołeckich, w roku 2023 była to kwota 500 916 zł 94 grosze. W roku 2022 była to kwota 
około 70 tysięcy mniejsze. Dobrą informację, jaką mogę przekazać Państwu, to tą, że 
ustawodawca postanowił już od roku 2024 wrócić do pierwotnych procentów zwrotu wydatków 
z funduszu sołeckiego. Będzie to 40, 30, bądź 20%. Natomiast w poprzednich latach co prawda 
takie zapisy w samej ustawie o funduszu sołeckim były, że wszystko w zależności od jakby 
sytuacji finansowej państwa, ustalano jakby ten procentowy wzrost. Jeśli chodzi o rok 2022, w 
roku 2023, zwrot za rok 2022, to było 23,53%. Jeśli chodzi o wydatki na gospodarką odpadami, w 
roku 2023 wydatki wyniosły i tu nie mówię o wydatkach majątkowych, czyli te kwoty, które będę 
podawała, one są bez wydatku bodajże niecałe 180 tysięcy złotych na budowę PSZOK-u. Odnoszę 
się tutaj do wydatków bieżących. W roku 2023 wartość wydatków bieżących związanych z 
gospodarką odpadami była to kwota 3 194 847,56 zł. W stosunku do roku 2022 jest to wzrost o 
406 261,82 zł. Jeśli chodzi o stronę dochodową, dochody zostały zrealizowane w kwocie 2 
miliony 549 tysięcy 867 złotych i 73 grosze. W stosunku do roku 2022 jest to wzrost o kwotę 206 
tysięcy 918 złotych i 37 groszy. Kolejnymi takimi pozycjami, z którymi jakby musimy stawiać czoła 
zarówno Państwo jako rada i my jako osoby realizujące ten budżet. To są dotacje udzielane z 
budżetu gminy. Przede wszystkim mam tutaj na myśli tak zwane dotacje oświatowe oraz dotacje 
związane z transportem. Jeśli chodzi o właśnie te dotacje oświatowe, to w roku 2023 zostały one 
wypłacone w kwocie 5 milionów 201 tysięcy 327 złotych i 42 grosze. W stosunku do roku 2022 
jest to wzrost o kwotę 905 tysięcy 943 złotych i 77 groszy. Jeśli chodzi o dotacje transportowe, 
myślę tutaj o transporcie publicznym, te dotacje udzielane są do Miasta Poznania, do Gminy 
Środa i do… przepraszam, do Gminy Kórnik, do Gminy Poznań i do Gminy Śrem, ale chodzi tutaj o 
transport w kierunku Poznań, kierunek Śrem, kierunek Środa. Ogółem na te dotacje w roku 2023 
wydaliśmy kwotą 1 milion 227 tysięcy 897 złotych i 88 groszy. W stosunku do roku 2022 jest to 
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wzrost o kwotę 237 tysięcy 758 złotych i 60 groszy. Tu bym chciała wspomnieć, że gmina 
otrzymuje jakby dofinansowanie tego transportu zbiorowego. Co prawda w małym jakby 
procencie, ale no z każdej kwoty się cieszymy, jeśli chodzi tutaj o dofinansowanie z Powiatu, 
Gminy Krzykosy. W zeszłym roku była to kwota 197 485,30 zł. Chodzi tutaj oczywiście o transport 
w kierunku Zaniemyśl-Środa. Ja bym chciała tylko powiedzieć, że z tych trzech kierunków jedynie 
transport publiczny w kierunku Poznania jest po części finansowany przez mieszkańców, czyli 
jadąc do Poznania zakupujemy bilety, natomiast transport do Środy i do Śremu jest transportem 
zbiorowym. Ja co prawda nie rozdzieliłam sobie, nie przygotowałam się tutaj, jeśli chodzi o 
podzielenie tej kwoty 1,2 mln na te kierunki, natomiast ściągnęłam sobie teraz z planu uchwałę 
budżetowej na rok 2023, więc to mniej więcej Państwu podam, jaki to jest rząd, rząd kwoty. Jeśli 
chodzi o kierunek na Śrem, zaplanowane było 81 tysięcy złotych. I teraz powiem kwotę na Środę 
lub na Poznań, one są bardzo jakby zbliżone, bo zarówno w kierunku Środa i kierunku Poznania, 
jeden z tego kierunku to jest kwota 549 tysięcy, drugi to jest kwota 598 tysięcy złotych, 400 
złotych. Tak jak widzicie Państwo, że transport publiczny w kierunku Środy można powiedzieć 
jest… jest porównywalny z tym, co przekazujemy na transport w kierunku Poznania, gdzie ta 
trasa jest o wiele dłuższa, ale tutaj tak jak mówiłam wcześniej, po części mieszkańcy finansują 
również to poprzez zakup biletów. I chyba już ostatnia kwesƟa, jest to oczywiście kwesƟa 
związana z finansowaniem, z finansowaniem oświaty. Całkowite wydatki związane z 
finansowaniem oświaty w roku 2023 była to kwota 17 milionów bez schroniska i bez Centrum 
Usług Wspólnych. Jest to kwota 17 milionów 125 tysięcy 683 złote 89 groszy. I w stosunku do 
roku 2023 jest to wzrost o kwotę 2 miliony 101 tysięcy 936 złotych i 59 groszy. Chciałabym tu 
Państwu powiedzieć, że subwencja oświatowa jaka jaką… jaka nam wpływa, jaką państwo 
przeznaczą właśnie na zadania oświatowe realizowane przez naszą gminę, to w roku 2023 była ta 
kwota 8 milionów 775 tysięcy i 13 złotych. Jednak wszystkie dochody związane z oświatą w roku 
2023 była to kwota 10 mln 554 809,25 zł, a więc ze środków własnych gmina, aby móc 
zrealizować te zadania, które były założone w roku 2023, to ze środków własnych na oświatę 
została przeznaczona kwota 6 mln 570 tys. 874 złote i 64 grosze. W stosunku do roku 2022 jest to 
wzrost o 570, w zaokrągleniu 560 tysięcy złotych. Także w tych obszarach, które Państwu jakby 
wymieniłam, zarówno i po stronie dochodowej widzieliście Państwo, że w jednych pozycjach był 
to wzrost, w innych pozycjach był to spadek, a zwłaszcza właśnie w tej pozycji, o której nam 
najbardziej zależy udział w podatku dochodowym od osób fizycznych. Tak jak mówiłam na 
wstępie, ten spadek związany jest ze zmianą systemu podatkowego, Polski Ład… gdzie, że tak 
powiem, takim skutkiem, który nam pozostał do tej pory, to jest właśnie to, że jakby obywatele, 
czy mieszkańcy naszej gminy, ale właściwie obywatele Polski, czy osoby, które się rozliczają w 
wieku do 26 lat, nie mają, nie mają potrąconego podatku dochodowego. W związku z 
powyższym te wpływy do samorządów, do samorządów są niższe, a także obniżenie, obniżenie 
stawki właśnie podatku od osób fizycznych z 17 na 12, to również ma przełożenie na te środki, 
które wpływają, które wpływają, które wpływają do samorządów. Jeśli chodzi o, jeśli chodzi o 
dług publiczny. Dług publiczny na koniec roku 2023 wynosił 1 178 920 zł i 4 grosze. Na tą kwotę 
składała się pożyczka z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska w Poznaniu, zaciągnięta 
na budowę sieci kanalizacji sanitarnej etap pierwszy i drugi wraz z przebudową sieci 
wodociągowej w miejscowości Śnieciska. I na koniec roku wartość tej pożyczki to była kwota 978 
983,81 zł. Chciałam nadmienić, że to jest jedyna pożyczka, w jaką w tej chwili gmina spłaca. Na 
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pozostałą część kwoty długu dotyczy to ostatniej raty, która została już opłacona przez gminę w 
roku 2024. Ostatnie raty za zakup na raty kompleksu pałacowego w miejscowości, w 
miejscowości Łękno. Należy jeszcze tutaj nadmienić, że w roku 2023 Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Środowiska Gospodarki Wodnej w Poznaniu umorzył nam pożyczkę w wysokości 95 
880,09 zł. To była ostatnia rata za pożyczkę zaciągniętą na przywrócenie pierwotnego stanu wód 
w Jeziorze Raczyńskiego w miejscowości Zaniemyśl. Co jeszcze powinnam tutaj państwu 
przybliżyć? W roku 2023 dokonaliśmy spłaty pożyczki, o której już mówiłam. Ogółem raty, które 
zostały opłacone łącznie w roku 2023 była to kwota 222 220 zł. Ja bym jakby z tego miejsca, jeśli 
Państwo pozwolicie, chciałabym jakby podziękować pracownikom urzędu i jednostek 
organizacyjnych, które wspólnie z nami tutaj pracowały nad realizacją tego budżetu, które tak 
gospodarowały zabezpieczonymi czy dostępnymi środkami budżetowymi, gdzie starali się 
właśnie realizować zadania własne gminy, i starali się spełniać oczekiwania mieszkańców. Zdaję 
sobie sprawę, że tak jak w latach poprzednich było to dla nich wyzywaniem, także za to im jakby 
bardzo, bardzo dziękuję za ich trud i właśnie za współpracę i taką współpracę życzę sobie 
również na przyszłość. Dziękuję bardzo.  

Sprawozdania za 2023 r. stanowią załącznik nr 9 do niniejszego protokołu 
 
  b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu z 
wykonania budżetu Gminy Zaniemyśl za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia i 
objaśnieniami 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Przedstawię opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu z wykonania 
budżetu gminy Zaniemyśl za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia i objaśnienia. 

Uchwała składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 25 kwietnia 
2024 roku w sprawie wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za 
2023 rok wraz z informacją o stanie mienia i objaśnieniami. Skład orzekający Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu wyznaczony zarządzeniem numer 16/2023 prezesa Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 4 września 2023 roku w osobach, Przewodnicząca Małgorzata 
Okrent, członkowie Małgorzata Lisowska, Danuta Szczepańska. Działając na podstawie ustawy o 
Regionalnych Izbach obrachunkowych w związku z artykułem 267 ustawy o finansach 
publicznych wyraża o przedłożonym przez Wójt Gminy Zaniemyśl sprawozdaniu z wykonania 
budżetu za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia i objaśnieniami opinię pozytywną z 
uwagami. Uzasadnienie, przedmiotem badania stanowiącym podstawę do wykonania niniejszej 
opinii było sprawozdanie z wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za rok 2023 przedłożone Izbie w 
systemie E-nadzór w dniu 29 marca 2024 roku wraz z informacją o stanie mienia komunalnego i 
objaśnieniami. Skład orzekający zapoznał się także z uchwałą budżetową na rok 2023, uchwałą w 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej oraz z przedkładanymi Izbie sprawozdaniami za okres 
od 1 stycznia 2023 roku do 31 grudnia 2023 roku. Przedłożone sprawozdanie zawiera część 
opisową i tabelaryczną. Punkt pierwszy. W części opisowej Wójt zawarła informacje o 
planowanych i wykonanych dochodach i wydatkach. Dochody zostały omówione według działów 
i rozdziałów klasyfikacji budżetowej. Wójt omówiła również zaległości w podatkach i opłatach 
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lokalnych. W części obejmującej wydatki Wójt przedstawiła ich wykonanie w podziale na wydatki 
bieżące i majątkowe. Szczegółowo omówiono zadania inwestycyjne realizowane przez gminę 
Zaniemyśl. Punkt drugi. W części tabelarycznej przedstawiono między innymi wykonanie 
dochodów i wydatków w pełnej szczegółowości klasyfikacji budżetowej, wykonanie dochodów i 
wydatków za gospodarowanie odpadami komunalnymi, wykonanie planu dotacji udzielonych z 
budżetu gminy, realizację wydatków w ramach funduszu sołeckiego na koniec 2023 roku. Punkt 
drugi. Analiza porównania zaprezentowanych danych w sprawozdaniu z wykonania budżetu z 
kwotami planowanymi w budżecie na 2023 rok oraz z danymi zawartymi w przekładanych Izbie 
w sprawozdaniach wykazała zgodność kwot planowanych i wykonanych za wyjątkiem pozycji 
opisanych w punkcie piątym opinii. Punkt trzeci. Na podstawie przeprowadzonego badania skład 
orzekający ustalił, że budżet gminy Zaniemyśl za 2023 rok został wykonany z deficytem w 
wysokości 2 milionów 506 tysięcy 584 złote i 5 groszy, przy planowanym deficycie w wysokości 5 
milionów 579 tysięcy 43 złotych i 60 groszy. Wykonanie dochodów i wydatków przedstawia się 
następująco, podpunkt a) Dochody wykonano w wysokości 41 milionów 743 tysięcy 666 złotych i 
6 groszy. W tym dochody bieżące 37 milionów 306 tysięcy 760 złotych i 8 groszy, dochody 
majątkowe 4 miliony 436 tysięcy 905 złotych i 98 groszy. Podpunkt b) Wydatki wykonano w 
wysokości 44 milionów 250 tysięcy 250 złotych i 11 groszy. Wydatki bieżące, 37 milionów 465 
tysięcy 204 złote i 41 groszy. Wydatki majątkowe, 6 milionów 785 tysięcy 45 złotych i 70 groszy. 
Wykonane dochody bieżące powiększone o wolne środki oraz nadwyżkę budżetową 
przekraczającą wysokość zrealizowanych wydatków bieżących, tym samym wypełniono wymóg 
przepisu artykułu 242 ustęp 2 ustawy o finansach publicznych. W roku sprawozdawczym gmina 
zrealizowała przychody budżetu w kwocie 5 milionów 963 tysiące 555 złotych i 78 groszy, w tym 
z tytułu nadwyżki z lat ubiegłych w kwocie 3 milionów 928 tysięcy i 515 złotych oraz 84 groszy, 
wolnych środków w kwocie 1 miliona 297 tysięcy 83 złotych 90 groszy oraz niewykorzystanych 
środków pieniężnych w kwocie 737 tysięcy 956 złotych i 4 groszy. W okresie sprawozdawczym 
jednostka zrealizowała rozchody z tytułu spłaty kredytów i pożyczek w kwocie 2 milionów, 
przepraszam, 222 tysięcy 220 złotych. Ze sprawozdania z wykonania budżetu wynika, że 
zobowiązania gminy wynosiły 1 178 920,04 zł, w tym z tytułu zaciągniętych pożyczek 978 983,81 
zł oraz zobowiązanie związane z zakupami na raty w kwocie 199 936,23 zł. W sprawozdaniu 
zostały także omówione zobowiązania gminy na koniec 2023 roku, które wynosiły 1 229 510,47 
zł. Gmina we własnym zakresie realizuje zadania z zakresu gospodarki odpadami komunalnymi. 
Planowanie oraz wykonanie dochodów, jak i wydatków przedstawiało się następująco. Dochody 
w złotych - plan 2 614 880 zł, wykonanie 2 miliony 569 tysięcy 530 złotych i 87 groszy. Wydatki 
przedstawiały się następująco- plan 3 miliony 795 tysięcy 746 złotych i 96 groszy, wykonanie 3 
miliony 367 tysięcy 47 złotych i 56 groszy. Zgodnie z artykułem 269 punkt 3 ustawy o finansach 
publicznych, w sprawozdaniu omówiono stany realizacji zadań wykonanych w cyklu wieloletnim, 
co zostało zaprezentowane w formie tabelarycznej jako stopień zaawansowania zadań 
wieloletnich gminy Zaniemyśl za 2023 rok oraz w formie opisowej. Załączona informacja o stanie 
mienia komunalnego została opracowana z zachowaniem postanowień ustawy o finansach 
publicznych. Mając powyższe na uwadze skład orzekający postanowił jak w sentencji. 
Przewodnicząca składu orzekającego Małgorzata Okrent. Uchwała znajduje się w systemie e-
Sesja w porządku obrad dzisiejszej sesji. Tam można zapoznać się z pełnymi zapisami tej uchwały. 
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Opinia stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu 

  c) dyskusja nad sprawozdaniami 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Panie Radny Mateuszu Mańkowski, proszę o zabranie głosu.  

Radny Mateusz Manikowski 
Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Pani Skarbnik podziękowała pracownikom za 
przygotowanie raportów i w ogóle pracę. Ja jako, jako radny też chciałbym podziękować z kolei 
Pani Skarbnik, bo mając krótkie doświadczenie już teraz przekonałem się, że Pani Skarbnik 
dogłębnie zna finanse gminy Zaniemyśl i no wręcz żyje tym, no tym, żeby gmina Zaniemyśl była 
dobrze opisywana finansowo. Ja mam bardzo krótkie pytanie też do Pani Skarbnik, czyli pierwsze 
to dziękuję bardzo i bardzo miło, że z taką specjalistą mamy do czynienia, a pytanie jest takie, 
powiedziała nam Pani o zadłużeniu gminy Zaniemyśl. Chciałbym, żeby Pani powiedziała tak, żeby 
wszyscy, żeby wszyscy, żebyśmy wszyscy wiedzieli, na jakie zadłużenie pozwala prawo i z punktu 
widzenia wielkości zadłużenia, jak również obsługi długu. Dziękuję.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Ten temat, nie wiem czy właśnie poruszyliśmy chyba też na Komisji Rewizyjnej, bądź na komisji 
wspólnej. Ja tu Państwu przekazywałam informację, że może nie będę wracała do końca do tego, 
co było. Przepraszam, że kiedyś te ramy były ustawowo narzucone, takie same dla wszystkich 
jednostek. W chwili obecnej, również na dzisiejszej sesji, będziecie Państwo podejmować 
uchwałę związaną, uchwałę dotyczącą Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl i 
właśnie z tej uchwały wynikają wskaźniki, które nam mówią o tym, ewentualnie do jakiego 
poziomu możemy zaciągnąć, ponieważ prognoza kwoty długu jest częścią składową tej 
Wieloletniej Prognozy Finansowej. W związku z powyższym tam są te wskaźniki, które nam 
mówią ewentualnie do jakiego poziomu procentowego możemy zaciągnąć te zobowiązania i 
przede wszystkim jak powinniśmy rozłożyć spłaty tych zobowiązań, jeśli chodzi o rok, jeśli chodzi 
o poszczególne lata. Nie moglibyśmy podjąć uchwały takiej, gdzie ewentualnie te wskaźniki jakby 
biłyby na czerwono, wskazywałyby, że nie są spełnione te wszystkie jakby warunki wymagane 
właśnie i wynikające z ustawy o finansach publicznych związane z Wieloletnią Prognozą 
Finansową. Dlatego ja w tej chwili Panu nie odpowiem jakby kwotowo czy procentowo, tak jak 
powiedziałam, te dane wynikają z Wieloletniej Prognozy Finansowej, więc pewnie jak będziemy 
dzisiaj ją przedstawiać, może nie będę o tym jakby mówiła. Przygotujemy się i na następnej sesji 
oczywiście, że tak powiem, głośno, żeby to wybrzmiało, żeby mieszkańcy się też z tym mogli 
zapoznać. Ale ja ten temat Państwu przybliżę na wspólnej komisji, gdzie Państwu pokażę, wskażę 
Państwu właśnie te kolumny Wieloletniej Prognozy Finansowej i wiersze, które są właśnie 
odpowiedzialne, odpowiedzialne za to. Ja tylko powiem, że nasze wskaźniki liczone są na 
podstawie 7 lat, 7 lat wstecz, bo to też, nie pamiętam dokładnie w którym roku samorządy 
musiały podjąć taką decyzję, czy to będzie bodajże 7, właśnie bądź 3 i samorządy wybierały tę 
opcję bardziej korzystniejszą, korzystną jakby dla siebie i to było w decyzji indywidualnej każdej 
jednostki. Także temat Państwu na najbliższej wspólnej komisji jak najbardziej przybliżę, 
przedstawię. I na sesji, może nie na tej dzisiejszej, ale na kolejnej sesji, bo zmiany Wieloletniej 
Prognozie Finansowej praktycznie, jak Państwo zobaczycie, na każdej sesji występują, więc 
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wtedy też, że tak powiem, publicznie, żeby mieszkańcy również mogli się z tym zapoznać, 
powiemy jakie to są, jakie to są te wskaźniki, albo dodam, że w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej w każdym roku, może nie w każdym roku, bo należy te zobowiązania jakby, nie jakby, 
ale należy je spłacać, więc w tej Wieloletniej Prognozie Finansowej możecie Państwo zobaczyć 
już teraz, jakie zakładamy do zaciągnięcia w przyszłości pożyczki, jak się rozkłada ich rata. 
Oczywiście jak najbardziej bieżący jest rok 2024, im dalej z każdym, z każdym kolejnym rokiem 
można powiedzieć, że jest mniej realistyczna ta prognoza finansowa, także najbardziej się 
skupiamy na tym roku jakby bieżącym. Także do tematu jak najbardziej wrócimy i na komisji 
wspólnej i na kolejnej sesji. Dziękuję.  

Radny Mateusz Manikowski 
Dziękuję bardzo. Jeszcze w takim razie dodatkowa prośba oprócz takiej stwierdzenia jaki jest 
pułap długu z punktu widzenia wielkości obsługi, to jeszcze bym Panią prosił o przedstawienie na 
sesji wielkości zadłużenia, jakichś porównywalnych samorządów.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Dobrze . Bo rozmawialiśmy też już o tym na komisji. Tak.  

Radny Mateusz Manikowski 
Idea jest taka, żeby mieszkańcy mieli świadomość tego na jakim poziomie obecnie się 
znajdujemy i jak to się porównuje do innych. O to chodzi. Dziękuję.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Dobrze, dziękuję.  

  d) głosowanie uchwały (projekt uchwały odczytała Skarbnik Gminy, Agnieszka Scheffler) 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy 
Zaniemyśl za 2023 rok 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (12) 
Marcin Brylewski, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  Maliński, Mateusz 
Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, Krzysztof Stróżyk, 
Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Paweł  Jagodziński 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
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Michał Marciniak 
 
Uchwała Nr III/11/2024 stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu 
 
 3) w sprawie udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Zaniemyśl za wykonanie budżetu 
Gminy Zaniemyśl za 2023 rok: 

  a) przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Zaniemyśl w sprawie udzielenia 
absolutorium dla Wójta Gminy Zaniemyśl 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, Radnego Pana Marcina Brylewskiego o 
przedstawienie wniosku.  

Radny Marcin Brylewski 
Dziękuję. Komisja Rewizyjna w składzie Radny Rady Gminy Zaniemyśl Marcin Brylewski 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, Radna Katarzyna Konieczna, Radna Katarzyna Kozak-
Szymczak, Radny Kacper Łaniak, Radny Mateusz Manikowski, Radna Ewelina Siudzińska, Radny 
Krzysztof Stróżyk opiniuje pozytywnie wykonanie budżetu Gminy Zaniemyśl za 2023 rok. 
Uzasadnienie. Zgodnie z ustawą o finansach publicznych Wójt Gminy Zaniemyśl przekazał Radzie 
Gminy Zaniemyśl sprawozdanie finansowe Gminy Zaniemyśl za 2023 rok składające się z bilansu 
wykonania budżetu gminy Zaniemyśl sporządzonego na dzień 31 grudnia 2023 roku, łącznego 
bilansu obejmującego dane wynikające z bilansów jednostek budżetowych sporządzonego na 
dzień 31 grudnia 2023 roku, łącznego rachunku zysków i strat obejmującego dane wynikające z 
rachunków zysków i strat jednostek budżetowych sporządzonego na dzień 31 grudnia 2023 roku, 
łącznego zestawienia zmian w funduszu obejmującego dane wynikające z zestawień zmian w 
funduszu jednostek budżetowych sporządzonego na dzień 31 grudnia 2023 roku, informacji 
dodatkowej obejmującej dane wynikające z informacji dodatkowych samorządowych jednostek 
budżetowych. Komisja Rewizyjna Rady Gminy Zaniemyśl na posiedzeniach w dniach 3, 6 i 10 
czerwca 2024 roku dokonała oceny wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za 2023 rok. 
Rozpatrując w szczególności sprawozdanie Wójta Gminy Zaniemyśl z wykonania budżetu gminy 
Zaniemyśl za 2023 rok, sprawozdanie finansowe za 2023 rok, informację o stanie mienia gminy 
Zaniemyśl, opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu dotyczącej sprawozdania z 
wykonania budżetu oraz informacji o stanie mienia gminy Zaniemyśl. W ramach prac nad 
rozpatrzeniem sprawozdania Wójta Gminy Zaniemyśl z wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za 
2023 rok kontrolą objęto następujące zagadnienia. Zagadnienie pierwsze, zagospodarowanie 
przestrzeni publicznej poprzez rewitalizację miejsca do kąpieli nad jeziorem Raczyńskim w 
Zaniemyślu wraz z infrastrukturą. Zagadnienie drugie, Program Ciepłe Mieszkanie. Jeśli chodzi o 
zagadnienie pierwsze, zagospodarowanie przestrzeni publicznej poprzez rewitalizację miejsca do 
kąpieli nad jeziorem Raczyńskim w Zaniemyślu, prace przewidywały rewitalizację miejsca do 
wypoczynku, rekreacji i turystyki poprzez budowę boiska do piłki plażowej i strefy piknikowej z 
małą architekturą, altana, ławki, stojaki do rowerów, prysznic zewnętrzny. Wykonany został nowy 
taras widokowy, fontanna pływająca, a istniejący budynek na plaży został wyremontowany. 
Zaprojektowano również budowę wiaty dla wypożyczalni sprzętu wodnego oraz nowy układ 
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komunikacyjny z nawierzchnią, oświetleniem i nasadzeniami roślin. Zagospodarowanie 
przestrzeni w podziale na strefy obejmowało strefę pierwszą, widokową z małą gastronomią, 
strefę drugą, wypoczynkową, strefę trzecią, aktywna, sporty wodne, strefę czwartą, aktywna, 
piłka plażowa. Projekt dofinansowany był z programu inwestycji strategicznych Polski Ład z 10% 
wkładem własnym gminy. Dofinansowanie pierwotnie opiewało na kwotę 3 miliony 985 tysięcy 
200 złotych. Drugi, drugą sprawą jaką przyjrzała się Komisja Rewizyjna było, był Program Ciepłe 
Mieszkanie. W ramach programu priorytetowego Ciepłe Mieszkanie realizowanego na terenie 
gminy Zaniemyśl w 2023 roku złożono i rozpatrzono pięć wniosków o udzielenie dofinansowania 
dla beneficjentów końcowych. Podpisano pięć umów. Wniosek o płatności złożyło, złożyło trzech 
beneficjentów. W ramach tych wniosków jedna dotacja w wysokości 6631,65 zł została 
wypłacona w 2023 roku. Dwie pozostałe o łącznej kwocie 11 754,95 zł zostały wypłacone w 
pierwszym kwartale 2024 roku. Gmina Zaniemyśl w ramach programu priorytetowego Ciepłe 
Mieszkanie podpisała umowę na łączną kwotę aż 3 mln 375 tys. zł. Kwota została rozpisana na 
dwa lata po 1 mln 687 tys. zł. Dzięki środkom finansowym udostępnionym z programu będzie 
można wymienić źródła ciepła na ekologiczne lub termomodernizację, czy też przyłączenie do 
sieci ciepłowniczej 160 mieszkań, które znajdują się w budynkach wielomieszkaniowych w 
gminie. Ponadto komisja zapoznała się z informacją o stanie mienia komunalnego gminy 
Zaniemyśl, sprawozdaniem finansowym jednostki samorządu terytorialnego sporządzonym na 
dzień 31 grudnia 2023 roku, uchwałą Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie 
wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za rok 2023 wraz z 
informacją o stanie mienia jednostki samorządu terytorialnego i objaśnieniami. Komisja 
zapoznała się z uchwałą numer SO-11/0954/220/2024 składu orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu w sprawie wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu 
gminy Zaniemyśl za rok 2023 wraz z informacją o stanie mienia i objaśnieniami. Podsumowania. 
Komisja Rewizyjna Rady Gminy Zaniemyśl po analizie przeprowadzonej kontroli z wykonania 
przez Wójta Gminy Zaniemyśl budżetu gminy Zaniemyśl sformułowała wniosek o poniższej treści 
- w oparciu ustawy o samorządzie gminy oraz o finansach publicznych Komisja Rewizyjna Rady 
Gminy Zaniemyśl pozytywnie opiniuje wykonanie budżetu i wnioskuje o udzielenie Wójtowi 
Gminy Zaniemyśl przez Radę Gminy Zaniemyśl absolutorium z wykonania budżetu za rok 2023. 
Wniosek Komisji Rewizyjnej został przyjęty w głosowaniu jawnym dnia 10 czerwca 2024 roku, 
następującym stosunkiem głosów 'za' udzieleniem absolutorium 6 głosów, przeciwko udzieleniu 
absolutorium '0', wstrzymujących się '0', nieobecny 1. Tutaj mamy załączone jeszcze podpisy 
Komisji Rewizyjnej. Dziękuję.  

Wniosek stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu 

  b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o wniosku Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Zaniemyśl w sprawie udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Zaniemyśl 
z tytułu wykonania budżetu Gminy Zaniemyśl za rok 2023 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu wyznaczony zarządzeniem numer 
16/2023 prezesa Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 4 września 2023 roku ze 
zmianami w osobach Przewodnicząca Małgorzata Okrent, członkowie Małgorzata Lisowska, 
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Danuta Szczepańska. Działając na podstawie ustawy o Regionalnych Izbach Obrachunkowych 
oraz ustawy o samorządzie gminnym, wyraża o przedłożonym tutaj Izbie w dniu 14 czerwca 2024 
roku wniosku w sprawie udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Zaniemyśl wraz z opinią 
Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Zaniemyśl w sprawie wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za 
2023 rok następującą opinię, zapis artykułu 18a ust. 3 ustawy o samorządzie gminnym nakłada 
na komisję rewizyjną obowiązek dokonania oceny i wydania opinii o wykonaniu budżetu gminy i 
w oparciu o tę ocenę wystąpienia do Rady Gminy z wnioskiem w sprawie udzielenia bądź 
nieudzielenia absolutorium Wójtowi. W myśl przepisu artykułu 278 ust. 3 ustawy o finansach 
publicznych Komisja Rewizyjna przedstawia organowi stanowiącemu jednostki samorządu 
terytorialnego wniosek w sprawie absolutorium dla zarządu wójta, burmistrza, prezydenta 
miasta. Z przepisu ustawy wynika natomiast, że komisja rewizyjna organu stanowiącego 
jednostki samorządu terytorialnego rozpatruje sprawozdanie finansowe, sprawozdanie z 
wykonania budżetu wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu oraz 
informację o stanie mienia. Przedłożona przez Przewodniczącego Rady Gminy opinia Komisji 
Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za 2023 rok zawiera uzasadnienie i 
wniosek komisji o udzielenie absolutorium. W sprawie przedłużonej opinii wynika, że Komisja 
Rewizyjna rozpatrzyła sprawozdanie z wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za 2023 rok, 
sprawozdanie finansowe jednostki samorządu terytorialnego sporządzone na dzień 31 grudnia 
2023 roku, informacje o stanie mienia komunalnego. Komisja zapoznała się także z opinią składu 
orzekającego o sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy za 2023 rok wraz z informacją o stanie 
mienia i objaśnieniami. Z przedłożonej opinii wynika, że w ramach prac nad rozpatrzeniem 
sprawozdania Wójta Gminy Zaniemyśl, z wykonania budżetu gminy Zaniemyśl za 2023 rok, 
kontrolą objęto następujące zagadnienia. Punkt pierwszy, zagospodarowanie przestrzeni 
publicznej poprzez rewitalizację miejsca do kąpieli nad jeziorem Raczyńskim w Zaniemyślu wraz z 
infrastrukturą. Punkt drugi, Program Ciepłe Mieszkanie. Powyższe zagadnienia szczegółowo 
omówiono w opinii. Jednocześnie odnotowano, że komisja nie wnosi uwag do przedstawionej 
informacji. W załączonej opinii dotyczącej wykonania budżetu nie odniesiono się natomiast do 
wykonanych dochodów, wydatków, przychodów i rozchodów. Dokonując rozpatrzenia 
sprawozdania finansowego, Komisja Rewizyjna badała wszystkie jego elementy. Ze złożonego 
wniosku wynika, że dokładnie analizowano poszczególne kwoty wykonane w sprawozdaniu 
finansowym, podając jednocześnie pochodzenie podanych wartości i ich charakter. W następnej 
kolejności dokonano rozpatrzenia informacji o stanie mienia komunalnego gminy Zaniemyśl. 
Komisja zbadała stan mienia gminy, wskazując na wzrost wartości mienia komunalnego oraz 
wysokość posiadanych przez gminę Zaniemyśl udziału w kapitale zakładowym Zakładu 
Gospodarki Komunalnej, spółka z o.o. w Zaniemyślu oraz w Zakładzie Gospodarki Odpadami, 
spółka z o.o. w Jarocinie. Ponadto zgodnie z wolą Rady Gminy Zaniemyśl umorzono udziały w 
kapitale zakładowym spółki Wielkopolskie Centrum Recyklingu, spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością w Jarocinie. Komisja nie wniosła zastrzeżeń do sposobu wykonania budżetu 
gminy. W podsumowaniu zawarto następujący zapis - Komisja Rewizyjna Rady Gminy Zaniemyśl 
pozytywnie opiniuje wykonanie budżetu i wnioskuje o udzielenie Wójtowi gminy Zaniemyśl przez 
Radę Gminy Zaniemyśl absolutorium z wykonania budżetu za rok 2023. Komisja Rewizyjna Rady 
Gminy Zaniemyśl działa w składzie siedmioosobowym. Wniosek o udzielanie absolutorium 
komisja przyjęła w głosowaniu jawnym stosunkiem głosów 6 'za', nikt nie był przeciwny, nikt nie 
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wstrzymał się od głosu, przy czym jedna osoba była nieobecna. Mając powyższe na uwadze skład 
orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu wyraża opinię, że wniosek Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Zaniemyśl w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Zaniemyśl 
z tytułu wykonania budżetu gminy za 2023 rok został należycie uzasadniony. Przewodnicząca 
składu orzekającego Małgorzata Okrent. 
 
Opinia stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu 

  c) dyskusja 

Brak dyskusji 

  d) głosowanie uchwały (projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady Gminy Michał 
Maliński) 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Zaniemyśl za wykonanie budżetu Gminy Zaniemyśl za 
2023 rok 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała Nr III/12/2024 stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu 

 4) projekt uchwały w sprawie wyrażania zgody na zaciągnięcie zobowiązania finansowego na 
okres przekraczający rok budżetowy przedstawiła Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 

Głosowano w sprawie 
wyrażania zgody na zaciągnięcie zobowiązania finansowego na okres przekraczający rok 
budżetowy 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
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ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/13/2024 stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 

 5) projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na rok 2024 
przedstawiła Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania i uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Tak, widzę, że jest. Proszę, Panie 
Radny Mateusz Manikowski.  

Radny Mateusz Manikowski 
Dziękuję za głos. Jest to duża zmiana, zwiększenie dyspozycyjne, te kwoty, które może Wójt 
dysponować. Czy może nam Pani powiedzieć jakie będą zabezpieczenia, bo pan Wójt może nam 
powiedzieć jakie będą zabezpieczenia, które zabezpieczą przed ewentualną możliwą 
malwersacją albo nieekonomicznym wydaniem tych środków. Ja podkreślam, że to nie chodzi o 
to, że ja wskazuję, że taka jest możliwość, tylko chciałbym, żebyśmy mieli strukturalnie 
zabezpieczoną ewentualność taką  

Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
to jeśli ja, no może najpierw ja odpowiem, ewentualnie Pan Wójt uzupełni. Te kwoty, o której to 
zwiększenie, ja może powiem tak, ono się cyklicznie jakby mniej więcej o tej porze roku, 
cyklicznie proponujemy takie zmiany w uchwałach budżetowych prowadzić, właśnie wprowadzić 
ze względu na to, tak jak mówiłam, aby móc rozpocząć i zakończyć tę procedurę związaną z 
przede wszystkim z tymi dwoma jakby przetargami. Te kwoty, o których tutaj wspominałam, 
koleżeństwo oszacowało na podstawie kwot wynikających jakby z umów, które były podpisane i 
obowiązują jeszcze w roku bieżącym, plus zakładając pewien procent jakby wzrostu wartości. Te 
wartości, o których tutaj mówimy, znaczy właściwie te, które wyjdą faktycznie po przetargu, 
miejmy nadzieję, że ta kwota, którą tutaj Państwo proponujemy będzie wystarczająca. Ona 
później będzie musiała mieć odzwierciedlenie w projekcie uchwały i w samej uchwale 
budżetowej. To tyle z mojej strony. Natomiast gdyby Pan mógł przybliżyć jakby to zabezpieczenie, 
bo nie do końca może zrozumiałam to pytanie.  

Radny Mateusz Manikowski 
No to jest kwesƟa, czy to będzie przetarg, czy jak właśnie, tak jak Pani powiedziała, że ktoś 
przygotował, wskazał jakiego to są rzędu kwoty już wcześniej, w związku z czym kwota, która 
zostanie wydana, zakontraktowana, no nie może się znikąd wziąć. To jest po prostu strukturalnie 
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z czego to wynika. To jest to, co Pani powiedziała już w tym momencie, jest jakimś tam 
zabezpieczeniem, to znaczy jakiś niezależni pracownicy mający doświadczenie w danej dziedzinie 
powiedzieli, że no taka, takiego kwoty są wydawane zazwyczaj. Rozumiem, że następnym 
zabezpieczeniem jest jakaś forma przetargowa, czy coś? Czy jakieś zapytania, ale to chciałbym po 
prostu żeby…  

Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Nie, tu będzie, na pewno będzie przetarg, bo no był do, znaczy z doświadczenia lat poprzednich, 
mogę powiedzieć, że jeżeli chodzi o zakup jakby prądu i śmieci w poprzednich latach, tych jakby 
najbliższych, były ogłaszane przetargi. Wiadomo, że to nie jest kompetencją jakby referatu, który 
mi podlega, ale no tak to się do tej pory odbywało. Jeśli chodzi o sam przetarg na dostawę 
prądu, no to też mogę Państwu taką informację udzielić, że tutaj przy tym przetargu, bodajże 
chyba od dwóch lat i myślę, że w tym roku będzie podobnie, chociaż myślę, nie wiem czy tak 
faktycznie będzie, że pomagała nam przygotować ten przetarg firma zewnętrzna. Sam 
przygotowanie przetargu, bo wiadomo, że przetarg jest ogłaszany tutaj stricte u nas, natomiast 
myślę, że większych informacji no to tutaj Referat Inwestycji mógłby, mógłby Panu udzielić. Jeśli 
Pan Wójt ma coś może dodać to…  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Znaczy jeśli mogę coś wyjaśnić i będę potrafił to jak najbardziej.  

Radny Mateusz Manikowski 
No dobrze, to w takim razie będzie to standardowe zabezpieczenie na podstawie tego, że to jest, 
tak jak powiedziałem, z doświadczenia pracowników i tak podobne kwoty były płacone w 
poprzednich latach, jak również będzie przygotowany przetarg, tak?  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Tak, oczywiście.  

Radny Mateusz Manikowski 
Dobra, dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy jeszcze jakieś inne pytania? Nie widzę. W takim razie proszę o podłączenie głosowania i 
proszę radnych o udział w głosowaniu.  
 
Głosowano w sprawie 
zmiany uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na rok 2024 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
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WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/14/2024 stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu 

 6) projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl 
przedstawiła Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/15/2024 stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

 7) projekt uchwały zmiany Uchwały Nr IV/43/2019 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 lutego 
2019 r. w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego 
uczniów objętych wychowaniem przedszkolnym do końca roku szkolnego w roku 
kalendarzowym, w którym kończą 6 lat w przedszkolu publicznym, dla którego organem 
prowadzącym jest Gmina Zaniemyśl przedstawiła Dyrektor Centrum Usług Wspólnych Edyta 
Jankowska. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
zmiany Uchwały Nr IV/43/2019 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 lutego 2019 r. w sprawie 
określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów objętych 
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wychowaniem przedszkolnym do końca roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą 
6 lat w przedszkolu publicznym, dla którego organem prowadzącym jest Gmina Zaniemyśl 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (12) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Michał  Maliński, 
Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, Krzysztof 
Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Kacper Łaniak 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 

Uchwała nr III/16/2024 stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu 

 8) projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XVIII/117/92 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 26 
października 1992 r. w sprawie przystąpienia Gminy Zaniemyśl do stowarzyszenia Wielkopolski 
Ośrodek Kształcenia i Studiów Samorządowych przedstawił Przewodniczący Rady Gminy Michał 
Maliński. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
zmiany uchwały Nr XVIII/117/92 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 26 października 1992 r. w sprawie 
przystąpienia Gminy Zaniemyśl do stowarzyszenia Wielkopolski Ośrodek Kształcenia i Studiów 
Samorządowych 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
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Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Dziękuję za przyjęcie tej uchwały. Ja tylko chciałbym powiedzieć, że zachęcam do odwiedzenia 
właśnie w WOKISS-u, bo na tej stronie jest dużo darmowych materiałów do kształcenia, do 
szkolenia, z których możemy korzystać. Naprawdę są bardzo ciekawe, więc w wolnej chwili 
proszę o wejście na stronę i zobaczymy, co tam możemy znaleźć. A są naprawdę rzeczy ciekawe 
właśnie z perspektywy urzędu, samego też wójta, jak i radnych, więc naprawdę duża baza i 
kopalnia wiedzy w tym stowarzyszeniu. Dziękuję.  

Uchwała nr III/17/2024 stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu 

 9) projekt uchwały w sprawie zmiany do „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Zaniemyśl na rok 2024” przedstawił 
Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
zmiany do „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie gminy Zaniemyśl na rok 2024” 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (12) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Krzysztof Stróżyk, 
Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Ewelina Siudzińska 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/18/2024 stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu 
 
 10) projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę i odstąpienie od 
obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Zaniemyśl przedstawił Kierownik Referatu Obrotu Nieruchomościami i 
Rolnictwa. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Dobrze, to proszę bardzo Panią 
Radną Ewelinę Sikorską.  



str. 48 
 

 
Radna Ewelina Sikorska 
Dziękuję za głos. Chciałabym tylko zwrócić uwagę na uzasadnienie, bo wydaje mi się, że na 
komisji wspólnej stwierdziliśmy, że to wynagrodzenie jest niesatysfakcjonujące, a tutaj jest 
zdanie, prawie że ostatnie, że ze względu na fakt, że gmina Zaniemyśl otrzymuje 
satysfakcjonujące wynagrodzenie, tak, no to tak trochę niefortunne jest to określenie, tym 
bardziej, że mówiliśmy o czymś innym, że właśnie nas jakby jako gminę nie satysfakcjonuje to 
wynagrodzenie.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Już wyjaśniam. Rozmawiałem w tym temacie z Panem Wójtem i będzie w tym tygodniu 
sporządzone odpowiednie zarządzenie przed ukazaniem się wykazu w prasie i będzie 
podwyższone i to będzie stawka inna niż w tych dwóch pozostałych przypadkach. Natomiast 
uzasadnienie, no uzasadnienie jest jakby kwesƟą historyczną. Tak dotychczas, tak jak Państwu na 
komisji tłumaczyłem, dotychczas te trzy garaże były równo wyceniane w kontekście czynszu, 
natomiast zgodnie z Państwa uwagą, która była jak najbardziej słuszna, będzie odpowiednie 
wyższe, wyższe w przypadku dzierżawy związanej z prowadzeniem działalności w tym lokalu. 
Biorąc pod uwagę, tu będzie wyższe niż tutaj dwie kolejne, które będę za chwilkę odczytywał. 
Także tak, to będzie, będzie jak najbardziej uwzględnione.  

Radna Ewelina Sikorska 
Dziękuję bardzo.  

Radny Marcin Brylewski 
Ja jeszcze chciałem zauważyć, że naprawdę myśmy ten temat dosyć głęboko poruszyli na komisji i 
my byliśmy pewni, że tutaj dzisiaj dostaniemy konkretną informację, żebyśmy wiedzieli za czym 
mamy głosować, a w tej chwili się okazuje, że my nie wiemy za czym mamy głosować tak 
naprawdę. Nie znamy stawki, nie znamy stawki w tej chwili.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
To znaczy stawka będzie dwukrotnie wyższa niż w pozostałych przypadkach. Także proszę 
wierzyć, będzie opublikowane to zarządzenie do końca tygodnia w BIP.  

Radny Marcin Brylewski 
Dobrze, dziękuję. Nie jestem przekonany, że ta odpowiedź mnie satysfakcjonuje, bo nadal nie 
znamy stawki. Co z tego, że będzie dwukrotnie wyższa niż pozostałe nieruchomości, jak 
właściwie to nie wiem ile wynoszą pozostałe nieruchomości i ciężko teraz jest sobie to wyobrazić 
za czym my mamy głosować. Bo jest temat poruszony ogólnie, że własności gminy Zaniemyśl, 
które są dzierżawione, rada jest tutaj bardzo zgodna, że chcielibyśmy jak najwięcej pieniędzy 
egzekwować z tych najmów, a tu się okazuje, że dzisiaj mamy głosować za niewiadomą.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Znaczy jeżeli mogę się zastanowić, to mogę powiedzieć o kwotach. Jest to kwota około 300 
złotych w tych dwóch przypadkach kolejnych, które będzie, a to co Państwo głosujecie to jest 
600 złotych. To są mniej więcej takie stawki. To jest miesięczna stawka oczywiście.  
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Radny Marcin Brylewski 
Dziękuję za odpowiedź.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę o głos Panią Ewelinę Siudzińską, radną.  

Radna Ewelina Siudzińska 
Zarządzenia, to ja bym była za tym, że żebyśmy tą uchwałę póki co wycofali i poczekali, aż 
będziemy mieli już konkretnie zarządzenie, jaka będzie ta stawka. Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy tutaj Pan radny Marcin Brylewski, Ad vocem? Nie. To proszę bardzo, Pani radna Ewelina 
Sikorska.  

Radna Ewelina Sikorska 
Tylko, że chyba tam była sytuacja, że ta obecna umowa się teraz kończy do 30 czerwca. Jeżeli nie 
podejmiemy uchwały, no to najemca straci możliwość no korzystania z tego tutaj garażu, nie?  

Radna Ewelina Siudzińska 
Tak, ja to rozumiem, tylko, że my byliśmy, tak jak tu kolega Marcin powiedział, przekonani, że my 
dzisiaj będziemy już mieli czarno na białym, jaka będzie ta stawka, już będzie wszystko 
uzgodnione.  

Radna Ewelina Sikorska 
Z tym, że tutaj znaczy na komisji wydaje mi się, że było powiedziane, że jakby stawki określi Pan 
Wójt, natomiast my mamy tylko zdecydować o tym, czy, czy może być taka uchwała podjęta. Tak, 
w ten sposób rozmawialiśmy.  

Radna Ewelina Siudzińska 
Mam, ja mam takie zdanie tutaj jak kolega Marcin i też nie jestem do tego przekonana, więc 
dziękuję.  

Radny Kacper Łaniak 
Powiem tak, raczej umawialiśmy się na to, że będzie minimalna kwota za metr wpisana chyba, 
tak, tak, tak wyglądała rozmowa, nie.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Ja tylko jeszcze chciałem przypomnieć, chciałem jeszcze przypomnieć radnym, że proszę przed 
chęcią zabrania głosu zgłaszać się przez program e-Sesja. Panie Wójcie proszę o zabranie głosu, 
proszę udzielam Panu.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Tak, rozmawialiśmy na temat tej uchwały wcześniej i jest tu też jeszcze artykuł, który artykuł, 
projekt w zasadzie, który mi się nie podoba w tej uchwale, a mianowicie paragraf pierwszy 
wyraża się zgodę na oddanie w dzierżawę na czas oznaczony do 30 czerwca 2027 roku. Mamy 
taką jedną umowę, która jest na czas oznaczony, której nie możemy rozwiązać, nie wiem czy 
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jedną czy kilka. Więc ja proponuję, jeśli oczywiście mogę, nie wiem czy to jest prawnie 
dozwolone czy nie, wycofać jakby tą uchwałę z głosowania w dniu dzisiejszym.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dobrze, dziękuję. Tu jeszcze miałem zgłoszenie, ad vocem Pan radny Marcin Brylewski, proszę.  

Radny Marcin Brylewski 
No to jeszcze ja bym się chciał zapytać, jakie będą tego konsekwencje, czyli jeżeli ta umowa 
wygasa z dniem ostatniego czerwca, tak? Ona wygasa. To jeżeli my się spotkamy następnym 
razem, no to teraz będzie co okres martwy, ten najemca nie będzie korzystał, czy będzie jakoś 
ustnie mu przedłużona ta umowa i przy najbliższej okazji, najbliższym spotkaniu to 
przegłosujemy? Bo mieliśmy na to tydzień czasu od poprzedniej komisji i tutaj głośno wszyscy 
radni apelowali, by to było jawnie określone, jakie podawaliśmy nawet mniej więcej, jakie stawki 
tutaj są rynkowe i byliśmy pewni, że to będzie ujęte wszystko tutaj do tego głosowania.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
A ja opowiem, znaczy to jest, w tym momencie jest patowa sytuacja, dlatego raczej zasadne by 
było, gdybyście Państwo to podejmowali, natomiast jeżeli decyzja jest inna, no to biorąc pod 
uwagę, że nie ma stanowczego nie, jest problem związany tylko z tym zarządzeniem, bo tak to 
się, że tak powiem przygotowuje, no to trudno by było nam oczekiwać, żeby ten dzierżawca się 
stamtąd wyprowadzał, czyli będzie po prostu jakby płacił ten czynsz, który płaci dotychczas do 
momentu, kiedy nie będzie zawartej nowej umowy. Jeżeli Państwo… będziecie mieli posiedzenie 
na przykład w sierpniu czy we wrześniu, no to po prostu po dwóch miesiącach od tego 
posiedzenia rady będzie zawarta nowa umowa, no bo tak generalnie terminy przewidują po 
nowej stawce. Natomiast tu generalnie sprawa jakby sprowadza się do wydania zarządzenia 
przez Wójta. Tutaj Pan Wójt też podnosi kwesƟę tego terminu, tylko chciałbym zauważyć, że 
dotychczas 90 tak mniej więcej procent ogólnie umów zawieranych jest na czas oznaczony. Teraz 
ze względu na to, że właśnie są takie uwarunkowania prawne, jakie są, że dużo korzystniej w 
kontekście wypowiedzenia umów jest nam zawieranie umów na czas nieoznaczony plus, odpada 
ciągłe jakby tutaj, ciągle prezentowanie, a w Państwa przypadku zastanawianie się i głosowanie 
nad nowymi dzierżawami, znaczy nowymi w sensie kontynuacji, tak, bo tutaj tak naprawdę 
mamy do czynienia z kontynuacją, to nie jest żaden nowy podmiot, także tu byłoby 
korzystniejsze to wykonać w dzisiejszym, natomiast jeżeli jest inna wola, no to tak jak mówię. 
Natomiast i tak nie unikniemy, i tak po prostu będą zawierane na czas oznaczony, no bo po 
prostu takie są uwarunkowania. Też chciałbym Państwu zaznaczyć, że to uwarunkowanie nie 
wynika jakby z naszej woli, tylko po prostu wynika z tego, że tak wnioski są tych osób 
przygotowane, plus sprawa taka, że tak naprawdę po trzech latach to też nikt do końca nie jest w 
stanie zagwarantować, czy to na przykład ta nieruchomość nie będzie gminie potrzebna, bo na 
przykład chciałaby gmina mieć na swoje użytkowanie garaż. Także tu jest, sprawa jest bardziej 
skomplikowana niż tylko kwesƟa tutaj tej uchwały. Jeszcze dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję. Proszę ad vocem, Pani radna Ewelina Sikorska.  
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Radna Ewelina Sikorska 
To znaczy ja chciałam dopytać, no bo tutaj mówimy o tym, że oddanie w dzierżawę na kolejne 3 
lata, ale ja rozumiem, że jeżeli dzisiaj byśmy nie podjęli tej uchwały, no to najemca może 
kontynuować umowę, albo Wójt może zawrzeć umowę na okres krótszy niż 3 lata, tak?  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Nie, nie, już Wójt nie może, Wójt już nie ma prawa, to byłoby już złamanie prawa.  

Radna Ewelina Sikorska 
Ale najemca może korzystać.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Proszę?  

Radna Ewelina Sikorska 
Najemca może korzystać, tak dalej.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Tak, to już zależy od decyzji Wójta, natomiast de facto powinniśmy też dać czas na tak zwane 
wyprowadzenie się, czyli trudno sobie wyobrazić, że z dniem 30 czerwca, skoro mamy raptem 
parę dni do 30 czerwca, tak? Czyli na przykład...  

Radna Ewelina Sikorska 
Myślę, że nie o to nam chodzi, bo nie taki był nasz zamysł, ale tutaj na komisji rozmawialiśmy o 
czymś innym, co tutaj jakby...  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Znaczy tu jest sprawa, tak jak Państwu cały czas próbuję powiedzieć, że jest to kwesƟa wydania 
odpowiedniego zarządzenia, to tak naprawdę to w związku z tym, że już dzisiaj rozmawiałem z 
Panem Wójtem w tym temacie, to tak naprawdę to zarządzenie mogłoby być wydane jutro, tak. 
No ale rozumiem, że Państwa to nie satysfakcjonuje, bo chcielibyście państwo mieć już to teraz, 
tak. W związku z tym, no nie jesteśmy w stanie jakby tutaj wyjść na przeciw, no to powiedzmy 
albo… albo po prostu Państwo decydujecie się na zagłosowanie i uwierzenie, że tak faktycznie 
będzie, albo po prostu poczekajmy te dwa, trzy miesiące i tyle. No to już jest Państwa decyzja 
Pana Przewodniczącego Rady, no który tutaj jakby dyryguje tutaj tym całym głosowaniami.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dobrze, dziękuję. Proszę o głos, udzielam głosu Pani radnej Katarzynie Szymczak-Kozak.  

Radna Katarzyna Szymczak-Kozak 
Dziękuję. Ja zastanawiam się skąd wzięła się ta liczba trzech lat, no bo rozumiem, że trzeba było 
jakąś podać, a w zasadzie to rozmawialiśmy na poprzednim spotkaniu, że lepsze by były te 
umowy na czas nieokreślony, więc tutaj właśnie zastanawia mnie skąd wzięły się te trzy lata i 
plus mam pytanie, czy przez ten okres będzie możliwa zmiana tej kwoty na wyższą? Czy właśnie 
nie będzie można w ogóle tego zmienić? Dziękuję.  
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Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Okres trzech lat wziął się z wniosku tych tutaj, tych dzierżawców dotychczasowych, bo to jest tak 
jak powiedziałem kontynuacja. Oni zawnioskowali na te trzy lata, tak ten wniosek wygląda. 
Natomiast zmiany, zmiany będą w zakresie takim, jakim dotychczas gmina wykonuje, czyli 
waloryzacja o inflację w danym roku. Także będzie rosła będzie rósł ten czynsz, który jest 
płacony, natomiast on będzie w odpowiednich ramach. Tak, to znaczy nie będzie można 
podnieść nagle o 100%, no chyba, że będziemy mieli taką inflację, ale no nie spodziewam się. 
Generalnie w związku z tym, że w ostatnich latach mieliśmy inflację bardzo wysoką, no to były 
wzrosty na przykład o 15, o 15-14% z tego, co kojarzę ostatnio. Także o tyle, o tyle będzie mogło 
rosnąć. Natomiast jest to, jest to stawka ta wyjściowa, ta która, tak jak mówię, wynika z 
zarządzenia, zarządzenia Wójta.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Udzielam głosu Pani radnej Ewelinie Siudzińskiej.  

Radna Ewelina Siudzińska 
Ja mam takie pytanie, czy rozmawiał Pan może z tymi dzierżawcami, że im stawka zostanie 
podniesiona?  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Nie, z nimi nie było rozmawiane, bo tak jak już tu Państwu mówiłem, jeszcze nie ma wydanej 
tego zarządzenia i może się okazać, ja też tu Państwu mówiłem, że jeżeli ktoś otrzyma stawkę 
dwukrotnie wyższą od oczekiwanej, to może do tej umowy nie przystąpić, więc oczekiwanie, że 
po prostu… znaczy ja też oczywiście jest to w naszym interesie jako gminy, żeby nam płacono 
dużo, dużo więcej, natomiast może się okazać, że tej umowy wcale nie będzie. Najpierw niech 
będzie wystawione zarządzenie, jak będzie zarządzenie podpisane przez Pana Wójta, no to wtedy 
możemy rozmawiać o tej stawce, która jest. Może wcale tej umowy nie być, możemy, może tutaj 
jest na darmo tak naprawdę to jakby tutaj poruszone. Jak będzie wyższa stawka, nie, no bo to o 
to chodzi.  

Radna Ewelina Siudzińska 
Dobrze, dziękuję. I następne mam pytanie. My komisję mieliśmy tydzień temu, a Pan mówi, że 
dzisiaj dopiero Pan rozmawiał w tej kwesƟi z Panem Wójtem, tak?  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Tak, już dzisiaj były szczegółowe ustalenia, tak.  

Radna Ewelina Siudzińska 
Dzisiaj, tydzień po naszej komisji.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Tak, dokładnie dzisiaj. To jest absolutnie, prawda, no jest pod kątem dzisiejszego właśnie, 
dzisiejszej rady była ta rozmowa.  

Radna Ewelina Siudzińska 
Tylko właśnie tak jak tutaj myśleliśmy, że my już dzisiaj będziemy mieli to inaczej trochę 
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przedstawione niż nam to zostało, więc ja uważam, że jednak mimo wszystko powinniśmy się 
wstrzymać z podjęciem tej uchwały i jeżeli Pan Wójt wyrazi zgodę, to udzielić im dzierżawy tak 
jak tutaj Pan Wójt mówił, a podejmiemy uchwałę we wrześniu.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dobrze dziękuję. Udzielam teraz głosu Panu radnemu Piotrowi Walkowiakowi.  

Radny Piotr Walkowiak 
Tylko tutaj pomyślmy sobie, że tu nie głosujemy nad stawką tylko nad możliwością oddania w 
dzierżawę i odstąpienia od przetargów i suma będzie ustalona zarządzeniem Wójta i trzeba by 
mieć do Wójta jakieś zaufanie, że ta suma będzie adekwatna do tego co było przedstawione do 
komisji.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Jak mogę zabrać głos, to jeszcze chciałem właśnie poprzeć to, co Pan radny Piotr Walkowiak 
powiedział przed chwileczką, gdyż to Państwo rozliczacie Pana Wójta, jeżeli proszę tak o 
minimalne zaufanie, gdyż po prostu jeżeli Państwo tutaj zagłosujecie, poprzecie tą uchwałę, to 
tak naprawdę na następnej, na następnym posiedzeniu tutaj rady, po prostu któryś z Państwa 
zawrze, że Pan Wójt jakby po prostu w skrócie oszukał tutaj jakby, tak. Oszukał Państwa. Więc ja 
naprawdę nie wiem w czym jest rzecz, gdyż po prostu jeżeli...  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Przepraszam Panie Marcinie na chwileczkę. Przepraszam. Proszę o głos Pana Wójta.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Dziękuję. Mamy tutaj, z nami jest Pani Mecenas, więc ja proponuję, aby Pani Mecenas jako ciało 
w tym temacie najbardziej zorientowane może nam wytłumaczyła tak naprawdę z czym 
związany jest ten projekt uchwały.  

Radca Prawny Aleksandra Kupczyk-Zajączkowska 
Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, Szanowni Państwo, to wynika po prostu stąd, że rada nie 
ma zasad ustalonych odrębną uchwałą nabywania, zbywania i obciążania nieruchomości oraz ich 
wydzierżawiania lub wynajmowania. Ta kompetencja, którą tu Państwo realizujecie wynika z 
artykułu osiemnastego, ustęp pierwszy, punkt dziewiąty ustawy o samorządzie gminnym i teraz 
tak podejmowanie uchwał należy do rady gminy, podejmowanie uchwał w sprawach 
majątkowych gminy przekraczających zakres zwykłego zarządu dotyczących zasad nabywania, 
zbywania, obciążania nieruchomości oraz ich wydzierżawiania lub wynajmowania na czas 
oznaczony dłuższy niż 3 lata lub na czas nieoznaczony, o ile ustawy szczególne nie stanowią 
inaczej. Uchwała Rady Gminy jest wymagana również w przypadku, gdy po umowie zawartej na 
czas oznaczony do lat 3, strony zawierają kolejne umowy, których przedmiotem jest ta sama 
nieruchomość. Do czasu określenia zasad wójt może dokonywać tych czynności wyłącznie za 
zgodą Rady Gminy i tak w tej Radzie zawsze jest. Ponieważ nie ma tych ogólnych zasad no to za 
każdym razem jak Wójt by chciał coś wydzierżawić wynająć i tak dalej zbyć czy nie zbyć, to on 
musi się rady o to zapytać. Natomiast wysokość stawek, inne rzeczy, to już należy do kompetencji 
Wójta i wynika z ustawy o gospodarce nieruchomościami, która mówi, że mieniem gminy 
zarządza wójt. I na te stawki, na inne rzeczy są po prostu zarządzenia wójta i zawsze są te same, 
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obowiązują od lat i tutaj jakby no nie ma nic nadzwyczajnego, to jest zwykła, standardowa 
uchwała, w której no potrzebna jest zgoda rady. No jeżeli się Państwo radni nie zgadzacie na 
dzierżawę czy wynajem tych garaży, no to trudno, to w takim razie te umowy wygasną i Państwo, 
którzy tam wynajmują czy dzierżawią będą musieli się wyprowadzić. A jeżeli tylko jest kwesƟą, 
jeżeli kwesƟą jest tylko stawka czy tak dalej, no bo to są stawki tego najmu czy dzierżawy takie 
same dla wszystkich. One są ustalone zarządzeniem wójta i tu nie ma nic nadzwyczajnego. To jest 
po prostu standardowa, normalna uchwała, w której się Wójt pyta o zgodę, nic więcej.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Znaczy ja tutaj jeszcze dodam, Pani mecenas, jeszcze trzeba byłoby dodać tutaj Państwu, że 
wiadomo, że stawki niestandardowe, tak, one wynikają z przetargu. Jeżeli ktoś da inną stawkę w 
przetargu, taką powiedzmy wyższą, no to będzie taką stawkę po prostu płacił. Natomiast cała 
reszta w tak zwanym trybie bezprzetargowym idzie po stawkach, które są określone w tym 
zarządzeniu, które tak jak tutaj już Państwo stwierdziliście, nie zostało jeszcze do dnia 
dzisiejszego wydane, no i tak to wygląda.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję. Proszę teraz o głos Pana radnego Pawła Jagodzińskiego.  

Radny Paweł Jagodziński 
Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący ja miałbym tylko zapytanie już stricte związane z 
konstrukcją tej umowy dzierżawy. Czy w porównaniu do jednej z nieruchomości, o której też 
rozmawialiśmy na komisji w zeszłym tygodniu, położonej nad jeziorem, czy ta umowa będzie 
skonstruowana w tak bezpieczny sposób, żeby ten, ta umowa na czas oznaczony była w razie, w 
razie potrzeby łatwiejsza do rozwiązania?  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Ona nie będzie łatwiejsza do rozwiązania, gdyż wprowadzanie takich zapisów, które byłyby, 
nazwijmy to, niekoniecznie prawnie dozwolone, jest po prostu, no nie chcemy tego robić. 
Natomiast, natomiast tu jest sprawa taka, że mówimy o okresie 3-letnim, czyli jest to w miarę, w 
miarę powiedzmy bezpieczny okres. No jeżeli, jeżeli powiedzmy byłaby, byłoby jakieś inne, inne 
jakby zagospodarowanie tego, tego, tego garażu, to tak naprawdę no można by było po prostu w 
tym momencie nie podejmować tej uchwały, tylko iść w kierunku, jakby powiedzieć, 
powiedzenia tym dotychczasowym dzierżawcom, że po prostu należałoby się wyprowadzić. 
Natomiast tak jak Pan, jak najbardziej tutaj jest to argumentacja trafna z Pana strony, no tam ta 
umowa jakby nie zabezpieczała naszego interesu w dłuższym okresie. Była też na dłuższy okres, 
proszę zauważyć, że ona była dłuższym, w okresie tam, z tego co wiem, chyba dziesięcioletnim, a 
już wcześniej ci dzierżawcy mieli ten obiekt nad jeziorem. No i zdarzyło się coś, co było 
nieprzewidywalne w tamtym okresie, czyli ta kwesƟa inwestycji, która po prostu jakby zmieniła 
obraz tej nieruchomości, tak. Plus to, że jeszcze tam są przecież, sama powierzchnia tej 
nieruchomości jakby uległa zmianie w kontekście tarasu oczywiście mówię, tak, nie? Bo sama 
nieruchomość się nie zwiększyła, ani nie zmniejszyła, tak? Tylko możliwość użytkowania tarasu 
dodatkowo się zwiększyła. Dlatego tak to źle zadziałało. Natomiast nic mi nie wiadomo, żeby w 
najbliższym okresie trzyletnim coś miało się zdarzyć w kontekście nieruchomości w Łęknie, które 
by spowodowało. Jedyne to jest to, że może gmina potrzebowały taki garaż do użytkowania, albo 
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inny podmiot by się zgłosił, który po prostu mógłby ten garaż wykorzystywać, tak. Ale skoro już 
korzystali z tego, skoro płacili, skoro ta współpraca się układała dobrze, to jest to, co tam w tym 
uzasadnieniu jest, tak, no to występujemy o to, żeby po prostu kontynuację przeprowadzić. 
Natomiast Państwo zasugerowaliście i to będzie absolutnie po prostu, no zastosowane tak, czyli, 
że będzie inna stawka, dwukrotnie wyższa niż dla pozostałych. A czy umowa będzie podpisana, 
to tak jak już mówiłem, to już jest kwesƟa dogadania między tutaj Wójtem, a dzierżawcami, czy 
zaakceptują taką stawkę.  

Radny Paweł Jagodziński 
Dobrze, dziękuję bardzo. Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Udzielam teraz głosu radnemu Panu Przemysławowi Nowakowi.  

Radny Przemysław Nowak 
Dziękuję za głos. Cofając się właśnie do tej komisji tutaj, o której ten cały punkt teraz nam 
chodzi, tam miał być wprowadzony taki punkt do całego tego zarządzenia, że pan Wójt ujmie to 
w ten sposób, że osoby powiedzmy prywatne najmujące te garaże powiedzmy do użytku, tam 
mieszkańcy tego pałacu będą mieli stawkę określoną na innych zasadach niż po prostu firmy, 
które będą wynajmowały te obiekty powiedzmy jako prowadzenie działalności gospodarczej. Tak 
zakończyliśmy po prostu ten, że stawki miały być osobna stawka dla osób powiedzmy 
prywatnych, a osobna dla działalności gospodarczych.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Tak zgadza się.  

Radny Przemysław Nowak 
To miało być tylko dopisane i to po prostu chyba bardziej to się nam rozchodzi o ten punkt, niż o 
te całe wartości tych stawek. Tak.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
No i tak będzie zrobione, to zarządzenie tak będzie przygotowane i Pan Wójt będzie miał do 
podpisu.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
To będzie w zarządzeniu. Tego nie możemy jakby dodać do projektu uchwały, ale w zarządzeniu 
jak najbardziej to będzie.  

Radny Przemysław Nowak 
A właśnie miał być ten punkt tych zarządzeń, że osoby te prywatne, powiedzmy mieszkające w 
pałacu mają jedną stawkę, a podmioty, które prowadzą działalność tam gospodarczą, będą miały 
tam po prostu inne te stawki.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Tak. I tak jak rozmawialiśmy tydzień temu, byliśmy zgodni co do tej kwesƟi, że ta stawka jest zbyt 
niska. Ja się z tego absolutnie nie wycofuję, więc tutaj zrobimy tak, żeby było tak jak 
rozmawialiśmy to na komisji.  
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Radny Przemysław Nowak 
Dobrze, dziękuję za głos.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
No i tak jak, jeżeli mogę tutaj przytoczyć, no to, bo dzisiaj z Panem Wójtem to oglądaliśmy, to 
zarządzanie, które było wydane jeszcze za poprzednią Panią Wójt, no to stawki, mamy stawkę 
związaną z powiedzmy, z takimi lokalami typu biurowymi, czyli o wyższym standardzie i mamy 
stawkę dla osób, dla osób takich powiedzmy prywatnych, czy fizycznych, związanych właśnie z 
garażami. I stawka dla lokalu byłaby za wysoka, jeżeli chodzi o garaż, a stawka dla osób 
prywatnych takich, którzy… ten byłaby za niska, więc w związku z tym już tutaj Państwu od razu 
podawałem, że to mniej więcej będzie dwukrotność. To znaczy no nie mniej więcej, po prostu to 
będzie dwukrotność dla osób w stosunku do osób prywatnych, czyli 200% będzie więcej, czyli 
można tak jak operując na liczbach 300 zł, 600 zł.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dobrze, dziękuję. Udzielam głosu Pani radnej Katarzynie Szymczak-Kozak.  

Radna Katarzyna Szymczak-Kozak 
Ja już tak tylko podsumowując, czyli rozumiem, że teraz głosujemy tylko za możliwością 
dzierżawienia, a kwota będzie na mocy zarządzenia i w jakim czasie, znaczy kiedy to zarządzenie 
będzie ujawnione, kiedy to będzie ustalone?  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Panie Wójcie, jak jutro Pan podpisze, bo myślę, że do godziny 10 już będzie przygotowane, bo jak 
jutro przyjdę do pracy, to to będzie jako pierwsze. To jak Pan podpisze, to wszyscy już będą jutro 
widzieć w BIP-ie to zarządzenie.  

Radna Katarzyna Szymczak-Kozak 
Dobrze, dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Udzielam głosu Panu radnemu Marcinowi Brylewskiemu, ad vocem.  

Radny Marcin Brylewski 
Panie Wójcie, to na słowo honoru dzisiaj już zagłosujemy za tą uchwałą, ale ja myślałem po 
prostu, że dzisiaj bardziej będziemy przygotowani do odpowiedzi, że, że już konkretnie będziemy 
wiedzieć co i jak, jakie, jakie mamy faktycznie stawki na te gminne nieruchomości, dlatego że jak 
widać to jest cały czas kula u nogi tutaj gminy. Nikt z tego nic nie ma, wręcz dokładkę do 
interesu, więc miejmy nadzieję, że te umowy naprawdę będą konstruowane troszkę, troszkę 
lepiej dla, dla, na rzecz całej gminy. Dziękuję.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Tak jak najbardziej wiemy jakie gmina ma potrzeby, także na słowo honoru, no może nie, ale 
zrobimy tak jak rozmawialiśmy. Natomiast dzisiaj jakby kwota stawki nie mogła się znaleźć w tej 
uchwale, ale tak jak powiedziałem wcześniej, nie wycofujemy się i będziemy dążyć do tego, żeby 
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wszystkie umowy, które mamy optymalizować pod względem przychodów, także no jeszcze na 
pewno będziemy rozmawiali nieraz na ten temat.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Nie widzę już więcej tutaj zgłoszeń do powyższego projektu uchwały. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie.  

Głosowano w sprawie 
wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę i odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości stanowiącej własność Gminy Zaniemyśl 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/19/2024 stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu 

 11) projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od 
obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność 
Gminy Zaniemyśl przedstawił Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia 
umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność Gminy Zaniemyśl 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
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BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/20/2024 stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu 

 12) projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od 
obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność 
Gminy Zaniemyśl przedstawił Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie… O, przepraszam, jest jednak głos. Proszę bardzo, Pan radny Marcin Brylewski.  

Radny Marcin Brylewski 
Dziękuję. Ja mam takie pytanie, o ile z tą pierwszą nieruchomością wpłynęło pismo o 
przedłużenie tej, tego najmu na kolejne 3 lata, tak z pozostałymi tymi garażami też wpłynęły 
pisma, czy…  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Tak, dokładnie. Bo to są na kontynuację i też tutaj akurat, bo to mogę powiedzieć, Straż Rybacka 
chciała na 2 lata ze względów tam swoich, powiedzmy, uwarunkowań budżetowych, to mamy 
ten, no generalnie kontynuacje wpływają na pismo. Generalnie tak jest.  

Radny Marcin Brylewski 
Ok. Dobrze, dziękuję. Zdaje się, że na komisji mówiliśmy tylko o jednej tej nieruchomości, nie? 
Czy o wszystkich?  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
Nie, o wszystkich. Tutaj nie ma żadnych, to są te same nieruchomości. Znaczy ja to na komisji 
skróciłem, żeby już oszczędzić czasu, natomiast tutaj ze względu na głosowanie muszę je 
odczytać, żebyście Państwo mieli możliwość zagłosowania.  

Radny Marcin Brylewski 
Dobrze, to dziękuję za informację.  

Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa Marcin Kropiński 
A ja nie chciałem już tego rozszerzyć, bo to są te trzy garaże, które jakby to powiedzieć, w 
ramach jednego budynku, na jednej nieruchomości, na jednej działce, także.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Nie widzę innych pytań. W takim razie proszę o podłączenie głosowanie i proszę radnych o 
głosowanie.  

Głosowano w sprawie 
wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia 
umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność Gminy Zaniemyśl 
Wyniki głosowania 



str. 59 
 

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/21/2024 stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu 

 13) projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od 
obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność 
Gminy Zaniemyśl przedstawił Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
wyrażenia zgody na oddanie w najem i odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia 
umowy najmu nieruchomości stanowiącej własność Gminy Zaniemyśl 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/22/2024 stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu 

 14) projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę i odstąpienie od 
obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Zaniemyśl przedstawił Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i 
Rolnictwa. 
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Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję bardzo. Czy są pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę. W 
takim razie, skoro nie widzę, że ktoś tutaj się zgłosił z zapytaniem i uwagami, to przechodzimy do 
głosowania. Proszę o podłączenie głosowania i proszę radnych o głosowanie. 

Głosowano w sprawie 
wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę i odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości stanowiącej własność Gminy Zaniemyśl 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne 
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł  Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna  Konieczna, Kacper Łaniak, Michał  
Maliński, Mateusz Manikowski, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina Siudzińska, 
Krzysztof Stróżyk, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak 
PRZECIW (0) 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
BRAK GŁOSU (0) 
NIEOBECNI (1) 
Michał Marciniak 
 
Uchwała nr III/23/2024 stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu 

9. Wolne głosy i wnioski. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Proszę o zgłoszenie się. Proszę bardzo, udzielam głosu 
Panu radnemu Pawłowi Jagodzińskiemu.  

Radny Paweł Jagodziński 
Dziękuję Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, Wysoka Rado. Wracając teraz do tematu 
poruszonego w debacie pomiędzy Panią Małgorzatą Fertałą a Panem Wójtem. Chciałbym, 
abyśmy w jak najszybszym terminie pochylili się właśnie nad problemem związanym z 
miejscowymi planami zagospodarowania przestrzennego dla terenów cennych przyrodniczo i 
turystycznie w gminie Zaniemyśl ponieważ wiadomo, no musimy chronić to, co jest atrakcyjne w 
naszej gminie, a terenów na inwestycje dla inwestorów, na wprowadzenie stref przemysłowych i 
tak dalej, jest dosyć sporo. I myślę, że tutaj takimi priorytetowo terenami, którymi powinniśmy 
się zająć, są tereny w Sołectwach, w bezpośrednim sąsiedztwie Doliny Warty, jak również rynny 
jezior zaniemysko-kórnickich w naszej gminie i chciałbym tutaj zawnioskować do Pana 
Przewodniczącego o to, żebyśmy w jak najszybszym terminie zajęli się tym problemem. Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dobrze. Weźmiemy to pod uwagę. Dziękuję za ten cenny głos. Proszę Panią radną Ewelinę 
Siudzińską.  
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Radna Ewelina Siudzińska 
Dziękuję. Ja mam takie pytanie, Panie Wójcie, czy jest już może wiadomo, kiedy będzie otwarty 
plac zabaw na tym nowym osiedlu tutaj, jak się jedzie na Środę Wielkopolską? Bo była mowa, że 
będzie w połowie czerwca i mieszkańcy pytają, kiedy będzie już on czynny.  

Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Czy więcej informacji na ten temat miałby kierownik Referatu Inwestycyjnego, który niestety 
rozpoczął urlop i ja po powrocie do biura jutro rano zapytam Pani, która go zastępuje, jakie są 
perspektywy na otwarcie tego placu. Z tego co wiem jest już on jakby, no tak się wyrażę brzydko 
na wykończeniu w budowie, więc powrócę do Pani z informacją, kiedy będzie planowany odbiór.  

Radna Ewelina Siudzińska 
Dziękuję bardzo.  

10. Zamknięcie sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Nie widzę więcej tutaj wniosków o głos. W takim razie przechodzimy do ostatniego punktu 
porządku obrad dzisiejszej sesji. Punkt numer dziewięć, zamknięcie sesji. W związku z 
wyczerpaniem porządku obrad zamykam obrady trzeciej sesji Rady Gminy Zaniemyśl. Dziękuję 
Państwu.  

 

 

 

przygotowała: Barbara Madajczak 


